
سردار سلیمانی قهرمان
 مبارزه با تروریسم بین المللی

سردارشهید  سلیمانی »قهرمان مبارزه با تروریسم« بوده 
و بخش زیادی از کارنامه  درخشان او در سطح منطقه، در 
بوده است. حمله  بین المللی  تروریسم  با  حوزه جنگ 
تروریستی به شخصی که در خط مقدم مبارزه با تروریسم 
بکارگیری  عملی  و  بارز  مصداق  است،  المللی  بین 
»استاندارد دوگانه« و حاکی از دروغگویی مدعیان مبارزه 

با تروریسم است. 
اسلامی  جمهوری  از  نمایندگی  به  سردارسلیمانی 
ایران اولین فرمانده نظامی جهان بود که به درخواست 
دولت های سوریه و عراق، خود را به عمق میادین پرخطر رساند و با نبوغ خاص نظامی خود 
و بسیج تمامی نیروهای رسمی و غیررسمی و داوطلب، با شجاعتی بی نظیر، ماشین نظامی 
تروریست های تکفیری مورد حمایت آمریکا و صهیونیسم را زمین گیر کرد و در نهایت با 

آزادسازی موصل عراق، پایان خلافت شوم داعش را اعلام نمود.
سلیمانی نخ تسبیح ایجاد وحدت عمل و انسجام میدانی میان مدافعینی بود که برای دفاع 
از تمامیت ارضی عراق و سوریه و ممانعت از تشکیل خلافت داعش و حمایت از ملت های 
مظلوم منطقه به میدان آمده بودند. او بی شک بزرگترین خدمت را به ملت ها و دولت های 
منطقه و حتی دولت ها و ملت های فرامنطقه ای منجمله اروپا نمود و مانع از تثبیت خلافت 
شیطانی داعش و تسری حوزه نفوذ و عملیات آن به اقصی نقاط عالم شد. سلیمانی در یک 
جمله کوتاه، اما عمیق، به فرموده حضرت آیت الله خامنه ای رهبر عالی سیاسی و دینی 

جمهوری اسلامی ایران، »چهره بین المللی مقاومت« بود.
سردارشهید قاسم سلیمانی پیش از آنکه »مرد جنگ« باشد، »مرد صلح« بود. او نه یک 
شخص، بلکه نماد یک مکتب و تفکر بود که معتقد بود تنها راهکار ممانعت از سلطه آمریکا و 
صهیونیسم بر سرنوشت دولت ها و ملت های منطقه، متحد شدن آنهاست، فلذا سلیمانی 

برای اقتدار ملت های منطقه، اهمیتی راهبردی قائل بود.
از نگاه دولت آمریکا، با بودن سلیمانی، پیشبرد معامله قرن و دمیدن در روند سازش با 
موانع جدی روبرو بود، از این رو دولت آمریکا، نه تنها برجسته ترین چهره جهانی مبارزه علیه 
تروریسم بین المللی، بلکه مغز متفکر مقابله با استیلای رژیم صهیونیستی بر کشورهای 
نه  اسلامی و عربی را ترور کرد. اقدام دولت آمریکا در ترور سلیمانی و شهادت ایشان، 
اقدامی برای از میان بردن یک شخص، بلکه اقدام برای از میان برداشتن رمز و تجلی تفکر 
ضدآمریکائی-ضدصهیونیستی بود و البته ارتکاب چنین جنایتی، یک اشتباه راهبردی 
در کنار دهها اشتباه راهبردی دیگر آمریکا در منطقه و جهان بود. چرا که با ترور سلیمانی، 
مکتب و تفکر او ماندگاری و پویایی خود را از دست نخواهد داد، بلکه اکنون ابعاد جهانی 
بیشتری به خود گرفته است. گذشت زمان و اعترافات برخی مقامات ایالات متحده آمریکا، 
نشان داد که بسیاری از گروههای تروریستی و تکفیری، از جمله داعش توسط ایالات متحده 
آمریکا و به منظور ایجاد تغییر در معادلات راهبردی منطقه، ایجاد فضای تنفسی برای رژیم 
صهیونیستی و دامن زدن به جنگ های خونین مذهبی در جهان اسلام ایجاد شده اند. 
چنین اقدامات شرم آوری طبعا مسئولیت بین المللی دولت آمریکا و مقامات آن کشور را 
در پی دارد و باید پاسخگوی تمامی فجایع و خساراتی که در نتیجه این اقدامات در منطقه 
رخ داده است، باشند. ترور جنایتکارانه سرداران و فرماندهان مبارزه با داعش و تروریسم در 
منطقه، در واقع انتقام تروریست ها از این سرداران بود که به دست ترامپ جنایتکار رئیس 
جمهور وقت آمریکا انجام گرفت. برغم عبور عراق و سوریه از دوران سخت بحران و شکست 
رؤیای خلافت داعشی، متأسفانه تفکرات تکفیری، ضد بشری، تروریستی و حمایت های 
پیدا و نهان از این تفکرات ادامه داشته و لازم است جامعه جهانی در برابر شیوع فکری و 
قدرت گیری مجدد این جریان هشیار باشد. تفکرات تکفیری و تروریسم، تهدیدی علیه 
صلح، ثبات و امنیت بین المللی به شمار می آیند و مبارزه با آن وظیفه تمامی اعضای جامعه 
بین المللی است. بر کسی پوشیده نیست که آمریکا حضور مخربی در منطقه غرب آسیا 
داشته و تا زمانی که این کشور نیروهای نظامی تروریست خود را از این منطقه خارج نکند، 
ثبات و امنیت در آن برقرار نخواهد شد. اکنون دو سال از ترور سردار سلیمانی و فرماندهان 
مقاومت اسلامی سپری شده است. قطعا این جنایت بی پاسخ نمانده و آمران و عاملان این 
جنایت غیرانسانی بایستی در دادگاه عدالت محاکمه شده و پاسخگو باشند. واکنش های 
مردمی گسترده در سراسر جهان و نیز واکنش و اعلام موضع بسیاری از شخصیت های 
شناخته شده سیاسی و حقوقی بین المللی در محکومیت اقدام جنایتکارانه آمریکا در ترور 
سردار سلیمانی و همراهان وی، به روشنی نشان داد که آمریکا قبل از هر چیز، در محکمه 
وجدان های بیدار جهانی محکوم است. معهذا جمهوری اسلامی ایران از منظر رسمی نیز از 
تمامی ظرفیت های سیاسی، حقوقی و بین المللی خود برای پیگیری حقوقی و قضائی آمران 
و عاملان این جنایت هولناک استفاده خواهد کرد و حق ملت بزرگ ایران در انتقام شایسته از 

جنایتکاران بین المللی را هیچگاه فراموش نخواهد کرد.
رئیس دفتر حفاظت منافع جمهوری اسلامی ایران- مصر

همزمان با سالروز شهادت حضرت زهرا )س(؛

پیکرهای مطهر چهار شهید دفاع مقدس 
در قم تشییع می شود

آیین خاکسپاری پیکرهای مطهر ۲ شهید گمنام دفاع مقدس و همچنین ۲ شهید احراز 
هویت شده، روز پنجشنبه هفته جاری همزمان با سالروز شهادت حضرت زهرا )س( در قم 

برگزار می شود. 
به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم، 
فرماندار قم در جلسه شورای هماهنگی مراسم تشییع و خاکسپاری شهیدان گمنام طی 
سخنانی بیان داشت: مزار مطهر شهیدان در هر جا که واقع شود، قطب فرهنگی خواهد بود 

و همه باید از فرصت حضور معنوی شهیدان برای ترویج آرمان های انقلاب استفاده کنیم.
مرتضی حیدری ادامه داد: نگاه مکتب شهید سلیمانی جاذبه حداکثری و دافعه حداقلی 
است و در حالی که دشمنان همه تلاششان را بر ضربه زدن به نظام معطوف کرده اند، باید در 
راستای جذب جوانان با استفاده از مراسم تشییع شهیدان و مزار مطهر آنها در فضای مجازی 

و حقیقی نهایت بهره مندی و تلاش را داشته باشیم.
در ابتدای این جلسه، حجت الاسلام علی لقمان پور مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس قم و دبیر شورای هماهنگی تشییع و خاکسپاری شهیدان گمنام اظهار داشت: 
یکی از برکات حضور شهید گمنام، ترویج و نشر آرمان های انقلاب است و بویژه خاکسپاری 
شهیدان گمنام در مدارس علمیه، نقطه قوت بسیار مهمی در راستای ترویج مولفه های حوزه 

انقلابی محسوب می شود.
وی افزود: بر اساس بازدیدها و هماهنگی های صورت گرفته، پیکرهای مطهر دو شهید 
گمنام ۲۳ ساله و ۲۰ ساله مربوط به سال ۱۳۶۵ در عملیات کربلای پنج منطقه شلمچه و 
سال ۱۳۶۱ عملیات رمضان در شرق بصره، در مدرسه علمیه فاطمی خاکسپاری خواهند 
شد. مسئول ایثارگران سپاه قم نیز با ارائه گزارشی از تمهیدهای صورت گرفته در خصوص 
تشییع و خاکسپاری دو شهید احراز هویت شده دفاع مقدس و مدافع حرم تصریح کرد: 
شهید محمدحسن خجسته راد از نیروهای سپاه درود استان لرستان، در سال ۶۴ در 
عملیات عاشورای ۲ مفقودالاثر و به تازگی تفحص و احراز هویت شد و خانواده وی حدود ۲۰ 
سال است که در قم سکونت دارند. رسول حیدرلو یادآور شد: شهید سید محمد حسینی 
نیز از فرماندهان تیپ فاطمیون بود که در ۱۶ اردیبهشت سال ۹۵ در نبرد با گروهک های 

تروریستی و تکفیری در منطقه خان طومان به درجه رفیع شهادت نائل آمد.
 

همزمان با سالروز قیام 19دی صورت می گیرد:

تجدید بیعت مردم قم با رهبر معظم انقلاب
مردم ولایت مدار قم ۱۹ دی امسال در ارتباط زنده تصویری با رهبر معظم انقلاب تجدید 

میثاق خواهند کرد.
و  شرایط  به  توجه  با  امسال  گفت:  انقلاب  معظم  رهبر  با  دیدار  ستاد  مسئول  لطفی 
محدودیت های کرونایی امکان ملاقات و دیدار حضوری مردم قم با رهبر معظم انقلاب میسر 
نیست و حضرت آیت الله خامنه ای روز جمعه نوزدهم دی از طریق ارتباط زنده تصویری با 
هزاران نفر از قشر های مختلف مردم قم دیدار خواهند کرد. به گزارش صداو سیمای مرکز قم 
؛لطفی افزود: اجتماع باشکوه مردمی برای بهره مندی از بیانات رهبر معظم انقلاب قرار است 
در شبستان های حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها برگزار شود. وی با اشاره 
به اینکه شرکت در این اجتماع باشکوه تاریخی تنها با هماهنگی و صدور کارت مخصوص 
و رعایت شیوه نامه های بهداشتی میسر است گفت: مردم انقلابی قم برای دریافت کارت 
شرکت در مراسم باید تا پایان وقت اداری سه شنبه چهاردهم دی، درخواست کتبی خود را به 
دفتر مدیریت حرم حضرت معصومه )س( ارائه دهند. گفتنی است: این مراسم قرار است از 

شبکه های رادیویی و تلویزیونی به صورت زنده هم پخش شود.

از میدان معلم تا مسجد مقدس جمکران ؛

برپایی کاروان خودرویی سردار
 قاسم سلیمانی 

بمناسبت دومین سالگرد شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی ، عصر روز یکشنبه کاروان 
خودرویی در قم ایجاد و یاد و خاطره آن شهید والام مقام گرامی داشته شد.

عباس کرمبخش مسئول اجرایی این کاروان گفت: یکصد خودروی سبک و سنگین ، از 
میدان معلم تا مسجد مقدس جمکران حرکت کردند و با حمل پرچم ها و پارچه نوشته های 

منقش به نام و تصویر حاج قاسم، فضای شهر را عطراگین کردند.
پخش سرود و مداحی با مضمون شهادت و سردار دل ها دیگر برنامه های این کاروان 

خودرویی بود.

روزنامه

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تشریح کرد:

جزییات مصوبات سفر
 رئیس جمهور به استان قم

همزمان با سالروز قیام 19دی صورت می گیرد:

تجدید بیعت مردم قم با رهبر معظم انقلاب

درگفت  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
وگویی به تشریح مصوبات سیزدهمین سفر استانی رئیس 
جمهور به استان قم پرداخت. محسن بهشتی با بیان اینکه 
قبل از سفر رئیس جمهور به استان تمام پروژه های بالای 
۶۰ درصد پیشرفت احصا و در جلسات مختلف با مدیران 

کل دستگاه های درباره آن ها بحث و بررسی شد گفت: پنج 
روز قبل از سفر رئیس جمهور تیم کارشناسی نهاد ریاست 
جمهوری در قم حضور داشت و برای مسائل و مشکلات 
مختلف قمی ها تصمیم گیری شد. معاون هماهنگی امور 
اینکه فرودگاه قم چند  به  با اشاره  عمرانی استانداری قم 

1

8

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم در اطلاعیه ای اعلام کرد:

توصیه های بهداشتی به شرکت کنندگان 
آیین های مذهبی در ایام فاطمیه

2

8

رئیس کل دادگستری استان قم خبرداد:

آزادی ۸۸ محکوم مالی جرائم غیرعمد به همت خیران
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روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم در اطلاعیه ای از 
متولیان و شرکت کنندگان آیین های مذهبی در ایام فاطمیه 
خواست، توصیه های بهداشتی را برای قطع زنجیره انتقال 

کرونا، رعایت کنند. در این اطلاعیه  که عصر یکشنبه منتشر 
شده آمده است: در حسینیه ها، تکایا، مساجد و هیات های 
باز مساجد و شبستان ها،  از فضاهای  مذهبی، استفاده 

رئیس مؤسسه اسراء:
نامه تاریخی امام)ره( به گورباچف 

مورد غفلت واقع شده است

 

 

 

گفت:  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
آبی های سطحی که به قم انتقال می یابد صرفاً برای 
مصرف شرب است و نباید در بقیه مصارف استفاده 
شود. دکتر علی جان صادق پور رو زدوشنبه در نشست 
خبری با اصحاب رسانه که به مناسبت سالروز تصویب 
قانون تشکیل شرکت های آب و فاضلاب برگزار شد، 
ضمن تسلیت ایام فاطمیه، یاد و خاطره سردار بزرگ 
را گرامی داشت  اسلام شهید حاج قاسم سلیمانی 
و  او  مدیون  جهان  ستمدیده  مردم  کرد:  اظهار  و 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
در  شهری  عمران  پروژه های  گفت:اجرای  قم  شهر 
بافت متراکم شهری و تملک پلاک های مجاور از موانع 
مهم و بزرگ در بهره برداری سریع از طرح های توسعه 
به  اشاره  با  دهناد  سیدمحمدحسین  است.  شهری 
پروژه های عمرانی شهر قم اظهار داشت: شهر یک 
نگهداری  و  آبادانی جدید  برای  و  زنده است  موجود 
زیرساخت های گذشته باید توجه لازم صورت بگیرد. 
و  مالی  منابع  محدودیت  وجود  با  اینکه  بیان  با  وی 

گمنام  شهید   ۲ مطهر  پیکرهای  خاکسپاری  آیین 
دفاع مقدس و همچنین ۲ شهید احراز هویت شده، 
روز پنجشنبه هفته جاری همزمان با سالروز شهادت 
حضرت زهرا )س( در قم برگزار می شود. به گزارش روز 
یکشنبه روابط عمومی بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
شورای  جلسه  در  قم  فرماندار  قم،  مقدس  دفاع 
هماهنگی مراسم تشییع و خاکسپاری شهیدان گمنام 
طی سخنانی بیان داشت: مزار مطهر شهیدان در هر 
جا که واقع شود، قطب فرهنگی خواهد بود و همه 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:
آب انتقالی به قم باید فقط

 به مصرف شرب برسد

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد :

تملکات مانع بزرگ در اجرای 
پروژه های عمران شهری

همزمان با سالروز شهادت حضرت زهرا )س(؛
پیکرهای مطهر چهار شهید دفاع مقدس 

در قم تشییع می شود

آیت الله سعیدی با قدردانی از سفر رئیس جمهور به قم ؛
توجه ویژه به حرم اهل بیت )ع(
 امید مردم را زنده کرده است

 تولیت آســتان مقــدس حضرت 
معصومــه )س( با صــدور پیامی از 
ســفر رئیس جمهور به شهر قم و 
بررسی و تصمیم گیری در خصوص 
طرح های ناتمــام و دغدغه دولت 
در پاسداشت فرهنگ غنی اسلام 
انقلابی و توجه ویــژه به حرم اهل 
بیت )ع( قدردانی کرد. به گزارش 
2عصــر یکشــنبه روابــط عمومــی  2

سردار قاآنی:
 شهید سلیمانی ارتباط خوبی 

بین دیپلماسی و میدان برقرار کرد
 رئیس مؤسســه علــوم وحیانی 
اســراء گفت: نامــه تاریخــی امام 
خمینی)ره( به گورباچف که دارای 
تعالیم و ارزش های بلندی اســت، 
مورد بی مهری قرار گرفته و آنگونه 
که باید و شــاید درداخل و خارج از 
کشــور تبیین نشده است. حجت 
الاســلام و المســلمین مرتضــی 
جوادی آملی شنبه شب درنشست 

 فرمانده نیروی قدس سپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی با 
بیان اینکه در مکتب شــهید 
سلیمانی دیپلماسی و میدان 
باید در کنار هم باشند، گفت: 
شهید سلیمانی در زمینه های 
مختلــف جلودار بــود و یکی 
از ایــن جلوداری هــا این بود 
که ارتباط بین دیپلماســی و  2
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 سرباز وطن 
محبوب  ملت

ناصر کنعانی*
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به مناسبت دومین سالگرد شهادت سردارسپهبد حاج قاسم سلیمانی؛

 سرباز وطن، محبوب ملت

آنچه سردار شهید قاسم سلیمانی را محبوب قلب ایرانیان و بلکه آزادی خواهان 
جهان کرد، شجاعت، فداکاری و اراده راستینش برای تامین امنیت منطقه ای ناامن 
بود که بدون هیاهو و جنجال و برای نیل به هدف خود از هیچ تلاشی دریغ نکرد و با 

شهادت مزد خود را در راه مجاهدت از این آرمان مقدس گرفت.
بانیان امنیت در میان مردم از جایگاه والایی برخوردارند و این را ملت ایران در آئین 
های مربوط به سربازان وطن همواره اثبات کرده اند و در تشییع پیکر مطهر شهدا به 

وضوح می توان عمق دلدادگی ایرانیان به فرزندان خود را دید.
حاج قاسم سلیمانی نیز فرزند قهرمان ایران است. این سرباز فداکار وطن بعد از 
هشت سال دفاع مقدس همچنان از کیان ایران، انقلاب و اسلام دفاع می کرد و به 
عنوان مجاهدی واقعی هیچگاه سنگر را ترک نکرد و در راه تامین امنیت اسلام و ایران 

به درجه رفیع شهادت رسید.
اگرچه ایران همواره در طول تاریخ مورد طمع استعمار و استکبار جهانی بوده اما 
پس از انقلاب اسلامی دشمنی ها و طمع ورزی ها به این سرزمین علنی تر از گذشته 
شد و مستکبران برای دست درازی به این سرزمین مقدس از همه حربه ها و توطئه 
ها استفاده کردند اما در سایه ماجهدت و فداکاری فرزندان این مرز و بوم هیچگاه به 

امیال شیطانی خود نرسیدند و همواره ناکام می مانند.
در سال های اخیر ناامن کردن خاورمیانه و به خصوص همسایگان ایران از جمله 
برنامه های دشمنان برای ضربه زدن به ایران اسلامی بود. استکبار جهانی با خلق 
داعش به دنبال نزدیک شدن به مرزهای جمهوری اسلامی و ناامن کردن این 
سرزمین بودند و نقشه های فراوانی برای ایران اسلامی کشیده بودند اما بازهم با 
درایت رهبر معظم انقلاب و دلاورمردان ماجهد و ایثارگر این نقشه هم به شکست 

انجامید.
امنیت گمشده خاورمیانه پر از تلاطم و مخاطره است؛ سرزمینی که قربانی استکبار 
و استعمار شده و ظالمان و زورگویان برای رسیدن به اهداف شومشان اجازه نمی 

دهند این منطقه لجظه ای رنگ آرامش به خود بگیرد.
هر روز بر توطئه های استکبار برای بهم ریختن آرامش خاورمیانه به بهانه های 
مختلف افزوده می شود و در سال های اخیر نیز مستکبران مولودی به نام داعش را 
به دامن این منطقه انداختند تا این بار امنیت همه کشورهای اسلامی را تهدید کند.

داعش با پشتیبانی و حمایت استعمار و استکبار هر روز بر تاخت و تاز خود در 
کشورهای همسایه ایران اضافه می کرد و جنایات و ددمنشی های آنان مردم رعب 
و وحشت را در دل ملت های منطقه انداخته بود و کسی هم یارای مقابله با این مولود 

مستکبران را نداشت.
ددمنشی و وحشی خویی داعش را دنیا با چشمان خود دید و از رسانه ها پخش 
شد اما مدعیان آزادی و دموکراسی بر آن سرپوش گذاشتند و آنان هر روز بر جنایات 
خود اضافه می کردند و امنیت را به صورت جدی به مخاطره انداخته بودند و صحنه 
های دلخراشی را در کشورهای منطقه خلق می کردند و دل هر آزاده ای را جریحه 

دار می کرد.
با شروع جنایات داعشی ها و در میان سکوت مجامع بین المللی و مدعیان دفاع 
از حقوق مردم این جمهوری اسلامی ایران بود که این جنایات را مجکوم کرد و به 
صورت جدی مبارزه با این جانیان را آغاز کرد. در این میان سردار حاج قاسم سلیمانی 

شجاعانه و با پشتوانه ایمان و اخلاص به جنگ داعشیان رفت و سربلند بیرون آمد.
در سخنرانی های سردار شهید سلیمانی و خاطرات همرزمان شهیدش می توان 
به عمق خطرات و سختی ها جنگ با داعش پی برد اما سردار شجاع ایرانی همه 
تهدیدات و سختی ها را به جان خرید و شجاعانه اعلام کرد که داعش از بین خواهد 

رفت و این وعده او عملیاتی شد و این مولود کثیف غرب از کره خاکی محو شد.
مقوله امنیت برای همگان مهم است اما مرزنشینان که در طول تاریخ بارها ناامنی 
را دیده اند بیشتر آن را درک می کنند. زمانی که داعش در عراق مشغول تاخت و تاز 
بود و هر روز در رسانه هایش اعلام می کرد که به مرزهای ایران از طرف قصرشیرین 

و استان کرمانشاه نزدیک می شود، مردم این مناطق را مضطرب و نگران کرده بود.
این تهدیدها همگان را به وحشت می انداخت و مردم مرزنشیان را آماده جنگی 
دیگر کرد اما سردار سلیمانی با شجاعت کار داعشیان را در آن سوی مرزهای 

جمهوری اسلامی تمام کرد و اجازه نزدیک شدن به مرزهای کشورمان را نداد.
سردار دلها امنیت را به منطقه برگرداند و کشورهای اسلامی را از لوث وجود داعش 
پاک کرد و ملت های منطقه قدردان این امنیت هستند و این را در مراسم های 

گرامیداشت شهید حاج قاسم سلیمانی می توان به وضوح دید.
سردار سلیمانی با هوش، ذکاوت و استعداد نظامی اش تمام نقشه های آمریکا و 
متحدانش را در منطقه برملا و خنثی کرد و نگذاشت آنان به آرمان هایشان برسند و 
این موضوع به مذاق غربی ها خوش نیامد و حذف فیزیکی این سردار شجاع ایرانی را 

در دستور کار خود قرار دادند تا سندی دیگر به اسناد پر از جنایات خود اضافه کنند.
اگرچه آمریکایی ها سردار سلیمانی را به شهادت رساندند اما شهادت پایان این راه 
نبود بلکه آغازی برای مقابله جدی با توطئه های ایالات متحده و همدستانش در 
منطقه است. مکتب شهید سلیمانی توسط همرزمانش، دوست داران و علاقمندانش 
در منطقه ادامه دارد و خواب خوش را از چشمان کشورهای استعمارگر می رباید. حاج 
قاسم در دوران حیات خود به خصوص در دهه اخیر برای اتحاد، انسجام و برادری ملت 
های مسلمان منطقه بسیار تلاش کرد و توانست امت اسلامی را به منصه ظهور برساند 
و با تشکیل گروه های مردمی به مقابله با داعش و ایادی استکبار بپردازد و این موضوع 
غربی ها و به خصوص آمریکا را بسیار نگران کرد و منجر به حذف فیزیکی این سردار 
رشید سپاه اسلام شد.مکتب حاج قاسم ملت های منطقه را در برابر تجاوزگران بیدار، 
متحد و منسجم کرده و مردم کشورهای اسلامی به خصوص در خاورمیانه دیگر اجازه 
عرض اندام به کشورهای تجاوزگر را نخواهند داد و راه سردار شهید سلیمانی را در دفاع 

از کیان اسلام و سرزمین های اسلامی ادامه خواهند داد.

سردار قاآنی:

 شهید سلیمانی ارتباط خوبی بین 
دیپلماسی و میدان برقرار کرد

 فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه در مکتب 
شهید سلیمانی دیپلماسی و میدان باید در کنار هم باشند، گفت: شهید سلیمانی 
در زمینه های مختلف جلودار بود و یکی از این جلوداری ها این بود که ارتباط بین 

دیپلماسی و میدان داری را خوب برقرار کرد. 
سردار اسماعیل قاآنی در مراسم بزرگداشت دومین سالگرد شهادت سپهبد شهید 
حاج قاسم سلیمانی در دفتر مطالعات وزارت امور خارجه، با تسلیت سالروز شهادت 
فاطمه زهرا )س( گفت: ما به رهبرانی که در مکتب ولایت شهید شدند، افتخار می 
کنیم. زمانی که زندگی آن ها را بررسی می کنیم، مشاهده می کنیم که هم محور 
اخلاص بودند و هم مکتب انسان هایی بودند که هم ولایت مدار هستند و هم اخلاص 
داشته دارند. شهید سلیمانی هم عامل و هم استاد این مکتب بود. اگر ما ولایت مدار 
باشیم، هم دنیا را داریم و هم در آخرت سربلند هستیم.سردار قاآنی اضافه کرد: جزو 
برجستگی های این شهید که اهل فهم و صاحب نظر بود، این است که نورانیت وجود 
خود را ولایت مداری و حضرت آقا می دانست. اگر می خواهیم راه شهید سلیمانی را 
برویم باید سرباز رهبری باشیم.فرمانده سپاه قدس تصریح کرد: ایشان در زمینه های 
مختلف جلودار بود و یکی از این جلوداری ها این بود که ارتباط بین دیپلماسی و 
میدان داری را خوب برقرار کرد. به این دلیل که ولایت مدار بود؛ چرا که حضرت آقا 
همیشه به این موضوع سفارش می کنند که یار و کنار هم باشند. وی با بیان اینکه 
انصافا مجموعه وزارت خارجه، همکاری های لازم را با شهید سلیمانی داشت، گفت: 
ایشان با اعتقاد دینی به سیاست نگاه می کند و بازیگر سیاسی نیست و موفقیت در 
صحنه مقابله با دشمنان بزرگ را روزمره می دید. وقتی ما از مکتب شهید سلیمانی 
حرف می زنیم باید فضای دیپلماسی و سیاسی کشور این باشد که همه در کنار 
هم قرار بگیرند.سردار قاآنی بیان داشت:  همراهی دوستان ما در عراق، همان نگاه 
ارزشمند حرکت از تهران و توسعه به کشورهای دیگر است. فرمانده نیرروی قدسس 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پایان تصریح کرد: تهران، مرکز تقریب و قله وحدت 

و همگرایی برای توسعه اسلام است.

فرزاد نویدی*

اخبار

رئیس مؤسسه اسراء:

نامه تاریخی امام)ره( به گورباچف
 مورد غفلت واقع شده است

 رئیس مؤسسه علوم وحیانی اسراء گفت: نامه تاریخی امام خمینی)ره( به گورباچف 
که دارای تعالیم و ارزش های بلندی است، مورد بی مهری قرار گرفته و آنگونه که باید و 

شاید درداخل و خارج از کشور تبیین نشده است. 
حجت الاسلام و المسلمین مرتضی جوادی آملی شنبه شب درنشست علمی 
بازخوانی نامه حضرت امام خمینی)ره( به گورباچف با بیان اینکه مکتب کمونیسیم 
کرد:  خاطرنشان  شده بود،  قدرتمند  بسیار  ایدئولوژی  لحاظ  به  انقلاب  درابتدای 
حضرت امام)ره( با معرفتی استوار و باوری عمیق به مبانی الهی و توحیدی، نامه ای 

را به گورباچف ارسال کردند.
وی با بیان اینکه اندیشه ناب و تفکر بلند امام راحل همچنان ناشناخته مانده است، 
اظهار داشت: ایشان انقلاب اسلامی را مختص به ایران نمی دیدند و به دنبال ایجاد 
جریان توحیدی در همه زمین بوده و معتقد بودند که اگر سردمداران جهان دیکتاتور 

نباشند، مردم خودشان به سمت توحید و حقیقت گام بر می دارند.
جوادی آملی تذکر حضرت امام)ره( به گورباچف در رابطه با آسیب های نظام ضد 
دینی را مورد توجه قرار داد و گفت: ایشان به دنبال روشن کردن افق های بلند در برابر 
بشریت بودند تا جوامع انسانی بر اساس آگاهی و بیداری به سمت سعادت گام بردارند، 

اما این موضوعی است که در غرب و شرق به شدت مورد غفلت واقع شده است.
وی با بیان اینکه یک سیاستمدار هرگز به خود اجازه نمی داد که اینگونه با شوروی 
سخن بگوید، تصریح کرد: امام راحل که یک عالم دینی و ادامه دهنده راه انبیا بودند، 
این نامه توحیدی را برای گورباچف ارسال کردند، زیرا اگر توحید در جهان حکمفرما 
شود، بسیاری از مشکلات بشریت برطرف خواهد شد، البته توحیدی که درتمامی 

عرصه ها حکمفرما شود.
جوادی آملی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به دو رویکرد اصلی گورباچف 
برای بازکردن فضای سیاسی و گشایش های اقتصادی در شوروی سابق پس از تحولات 
گسترده در بلوک شرق، اظهار داشت: اگر جامعه ای به لحاظ اعتقادی و معرفتی 
سقوط کرده باشد، هرگز نمی تواند به جریان توحیدی بیاندیشد و اینکه جهان را به 

عالم مادی و حس منحصر کنند، اتفاق بسیار شومی است.
وی با بیان اینکه عقل و استدلال در کنار حس، معرفت می آفریند گفت: سکولاریسم 
زاییده اومانیسم است و اینکه علم و معرفت را در حس و ماده خلاصه کنند خطرناک 
سپرده  فراموشی  بوته  به  جهان  در  توحیدی  مباحث  امروزه  متأسفانه  اما  است، 

شده است و مسائل اجتماعی و زیست محیطی اهمیت یافته است.
رئیس مؤسسه اسراء گفت: امروز باید تفکر عقلانی به صحنه بیاید و همانگونه که امام 
راحل نیز بارها تأکید فرمودند، مشکلات و تنگناهای اقتصادی و اجتماعی جامعه بر 

اساس مبانی اسلامی مرتفع شود.
  

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم در اطلاعیه ای اعلام کرد:

توصیه های بهداشتی به شرکت کنندگان 
آیین های مذهبی در ایام فاطمیه 

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم در اطلاعیه ای از متولیان و شرکت کنندگان 
آیین های مذهبی در ایام فاطمیه خواست، توصیه های بهداشتی را برای قطع زنجیره 

انتقال کرونا، رعایت کنند. 
در این اطلاعیه  که عصر یکشنبه منتشر شده آمده است: در حسینیه ها، تکایا، 
مساجد و هیات های مذهبی، استفاده از فضاهای باز مساجد و شبستان ها، جهت 
انجام مراسم با رعایت دستورالعمل ها در صورت مساعد بودن هوا در اولویت قرار گیرد، 
در مساجد و محیط های مسقف رعایت فاصله گذاری اجتماعی رعایت فاصله حداقل 
۲ متر از طرفین و استفاده مناسب از ماسک و اقلام عبادی شخصی الزامی است، 
استفاده از ماسک توسط عوامل اجرایی و عزاداران به صورت مستمر الزامی می باشد و 

در صورت عدم دسترسی به ماسک از حضور در تجمع خودداری نمایند.
اطلاعیه حاکیست: به افرادی که واکسیناسیون خود را تکمیل نکرده اند توصیه 
می شود در مراسم شرکت نکنند، به افرادی که دارای بیماری زمینه ای هستند یا افراد 
با سنین بالا، حتی اگر واکسن هم زده اند توصیه می شود در مراسم شرکت نکنند، 
تهویه مکان برگزاری مراسم باید به طور مناسب صورت گیرد و هوا در جریان باشد، در 
صورت برگزاری مراسم در منازل، رعایت  فاصله و تهویه محل و  نیز استفاده مناسب و 

مستمر از ماسک الزامی می باشد.
اطلاعیه ادامه یافته است:  از وسایلی مانند کتب مذهبی، مهر و سجاده،  تسبیح 
و چادر و نظایر آن به صورت شخصی استفاده نمایید، از ایجاد تجمعات در مراسم 
عزاداری که باعث نقض فاصله گذاری اجتماعی می گردد پرهیز نمایید، توزیع نذورات 
و مواد خوردنی و آشامیدنی باید به صورت بسته بندی باشد، تجهیزات و امکانات 
ضدعفونی دست ) ترجیحا با مواد الکلی دارای مجوز بهداشتی ( در محل، پیش بینی 
گردد، گندزدایی مستمر محل و سطوح مشترک نمازخانه یا محل برگزاری مراسم  با 

مواد گندزدای مناسب انجام شود.
اطلاعیه می افزاید: از تشکیل تجمع، صف و تراکم جمعیت برای توزیع نذورات 
خودداری شود، مسوول برگزاری مراسم نسبت به رعایت کامل ضوابط بهداشتی، 
تعداد شرکت کنندگان، زمان برگزاری و دیگر موارد توجه نماید، استعمال سیگار در 
محل عزاداری ممنوع بوده و باعث انتقال آلودگی به سطوح و دیگران خواهد شد، کلیه 
پسماندهای مربوط به ماسک، دستمال کاغذی،دستشکش یکبار مصرف و مواردی از 

این قبیل در سطل زباله مجهز به کیسه پلاستیکی جمع آوری گردد.
در این اطلاعیه آمده است: گندزدایی روزانه سطوح تماس مشترک محل برگزاری 
مراسم و سرویس های بهداشتی طبق دستورالعمل مرکز بهداشت به صورت مستمر 
انجام گردد، در صورت مشاهده علایم بیماری از قبیل سرفه، تب و لرز ، گلودرد، 
سنگینی تنفس و سایر موارد در عوامل اجرایی یا عزاداران حسینی، ضمن توجیه این 
افراد، تصمیم مدیریتی جهت عدم حضور آنها در مراسم اتخاذ شده تا  بهبودی کامل 

حاصل گردد.
اطلاعیه ادامه یافته است: درصورت تماس با افراد بیمار، به مدت ۱۴ روز  از شرکت 
در مراسم اجتناب نمایید، از مصرف نوشیدنی داغ از قبیل چای و قهوه در ظروف 
نامناسب و نیز استکان شیشه ای )به دلیل عدم انجام مراحل شستشو و گندزدایی( 
خودداری کنید، درصورت مشاهده هرگونه تخلف بهداشتی، شکایات خود را با سامانه 

۱۹۰ در میان بگذارید.
 

آیت الله سعیدی با قدردانی از سفر رئیس جمهور به قم ؛

توجه ویژه به حرم اهل بیت )ع( 
امید مردم را زنده کرده است

 تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( با صدور پیامی از سفر رئیس جمهور 
به شهر قم و بررسی و تصمیم گیری در خصوص طرح های ناتمام و دغدغه دولت در 
پاسداشت فرهنگ غنی اسلام انقلابی و توجه ویژه به حرم اهل بیت )ع( قدردانی کرد. 
پیام  تولیت حضرت معصومه )س( در  روابط عمومی  به گزارش عصر یکشنبه 
آیت الله سید محمد سعیدی آمده است: خدمت خالصانه و مردم گرایی صادقانه و 
پایبندی به آرمان های انقلاب در جامعه اسلامی مصداق بی نظیر عبادت در درگاه 
حق تعالی به شمار می رود و تداوم این مسیر، استقامتی شگرف در پناه توفیقات 

الهی می طلبد.
پیام می افزاید: حضور رییس جمهور خدوم، فعال و مردمی کشور عزیز ایران در 

سفرهای استانی پرکار پنجشنبه و جمعه ها بسیار ارزشمند و تاثیرگذار است.
پیام حاکیست: حضور متواضعانه رئیس جمهور خدوم و بازدیدهای سرزده از مناطق 
مختلف و همدلی با عموم مردم به ویژه اقشار آسیب پذیر، در سفر پایان هفته ایشان به 

قم بسیار ارزشمند و تاثیرگذار است.
پیام ادامه یافته است: بررسی و تصمیم گیری در خصوص پروژه های ناتمام و دغدغه 
دولت در پاسداشت فرهنگ غنی اسلام انقلابی و توجه ویژه به حرم اهل بیت )ع( امید 

مردم را زنده کرده است.
پیام حاکیست: بی تردید علما و مراجع و فضلای استان و شهر مقدس قم و مردم پاک 
طینت این خاک مقدس، از جوار بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه بیش از پیش 

دعاگوی توفیقات روزافزون این دولت مردمگرا خواهند بود.
در این پیام تصریح شده است: این جانب از طرف مردم و سایر بزرگان شهر کریمه 
اهل بیت بابت سفر پرکار و پر خیر و برکت صدیق ارجمند آیت الله سید ابراهیم رییسی 
به استان قم تقدیر و تشکر نموده و توفیق بیش از پیش ایشان در رفع مشکلات و موانع 

اعتلای ایران اسلامی را از درگاه خداوند متعال خواستارم.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی به همراه چند تَن از اعضای کابینه دولت سیزدهم 

پنج شنبه هفته گذشته سفر دو روزه ای را به قم انجام داد.

وزیر کشور وجود شهید سلیمانی را برای حقانیت مسیری که طی می کنیم کافی 
دانست و گفت: وجود و شهادت سردار سلیمانی خدمت های فراوانی کرد و انقلاب 

را به تنهایی جلو برد. 
احمد وحیدی روز یکشنبه در نخستین همایش علمی پژوهشی مکتب شهید 
سلیمانی در مرکز همایش های بین المللی صدا و سیما، شهیدسلیمانی را نوید بزرگ 
برآمده از جان و روح انسانهای پاک و آزاده عنوان کرد و گفت: خیلی تلاش کردند 
بگویند انقلاب اسلامی به جایی نمی رسد و مقاومت شریف دچار خدشه می شود اما 
امروز مقاومت بیش از هر زمان و درخشان تر از گذشته حرکت پرصلابت خود را طی 
می کند که همه مرهون این شهید بزرگوار، اندیشه ورز، عارف، مجاهد، مهاجر و شاهد 
است. وزیر کشور با اشاره به فرموده رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر اینکه نام 
شهید سلیمانی تا ابد زنده است، افزود: این یعنی راه شهید پررهرو است که اگر در آن 

مسیر و با آن منطق حرکت شود حتما پیروزی نصیب ما خواهد بود.
وحیدی با تاکید بر اینکه ملت ما این ارزش ها را قدر می شناسند، گفت: برخی 
نسبت به خدشه دار شدن این ارزشها تردید می کنند شهیدسلیمانی به تنهایی نشان 
داد نه تنها انقلاب دچار خدشه نشده بلکه اگر لازم باشد آنچنان فوران خواهد کرد که 

چشم دشمنان را کور می کند.
وی، وجود شهید سلیمانی را برای حقانیت مسیری که طی می کنیم کافی دانست 
و گفت: وجود و شهادت سردار سلیمانی خدمت های فراوانی کرد و انقلاب را به 
تنهایی جلو برد. نفس های امروز جوانان که با یاد سلیمانی به خودسازی می پردازند و 
کسانی که در حوزه شناخت و رویارویی با دشمن خود را بازیافتند و جبهه های عظیم 
تشکیل دادند و کسانی که برای شکستن استخوان استکبار اراده مستحکمی دارند، 

گوشه هایی از ثمرات و هویدا شدن لایه های شخصیتی سردار سلیمانی است.
وزیر کشور با اشاره به حضور میلیونی مردم در مراسم تشییع پیکر پاک شهید سردار 
سلیمانی، گفت: بعد از امام )ره( چنین بزرگداشتی نداشتیم که از وجودش چشمه 

های معرفت بجوشد.
وحیدی درباره شخصیت شهید سلیمانی، گفت: مدهوش کننده و حیرت آفرین 
است که خداوند چگونه کسی آفریده که به نقطه ای می رسد که با پرده نمایی از 
وجودش اذهان، روح ها عواطف، حرکت ها و اراده ها را متوجه خود و راه می کند و 

اینجاست که مفهوم مکتب خود را بیشتر نشان می دهد.
وی افزود: مکتب یک راه است و راه باید راهنما داشته باشد و مقصد می خواهد. این 
شهید عزیز هم راه و هم مقصد را نشان داد و هم راهبر و راهور آن بود و مکتب یعنی 
همین. البته هنوز اول راه است دو سال از این شهادت می گذرد هر چه بیشتر بگذرد 

ذهن ها و روح ها بیشتر متوجه آن می شود. 
وحیدی اضافه کرد: اوایل شهادت سردار، عاطفه ها آنچنان زخم برداشته بود که 
عاشقان به ابعاد عاطفی آن توجه می کردند. هر چه زمان می گذرد معلوم می شود چه 
عنصر بزرگی  و قهرمانی به عرش رفت. او مظهر فضیلت ها و خوبی، مظهر اراده های 

مهم و پیروزی های اخلاقی و همچنین پیروزی بر خصم مبین است. 
وزیر کشور با اشاره به فرمایشات رهبر مبنی براینکه شهید سلیمانی یک نفر نبود بلکه 

یک مکتب بود او شخص نبود بلکه یک ملت حتی امت بود، گفت: شهید سلیمانی 
کسی بود که غم امت و ملت را می خورد. عجیب مکتبی داریم که می تواند چنین 
شخصیت هایی بپروراند و به خود می بالیم که پیرو چنین مکتب و رهبر فرزانه ای 

هستیم که این افراد را در دامن خود می پروراند.
وی افزود: خون شهید سلیمانی امروز در رگ های ملت و امت جریان دارد و برای 
پیمودن راهی که نجات سعادت در آن است به جریان افتاد و این همان راهی است که 

برای آزادی همه انسان ها از دست ستمکاران عالم باید طی شود. 
رهروان  روی دوش  بسیار سنگینی  امروز مسئولیت های  اینکه  بیان  با  وحیدی 
وجود دارد، گفت: شهید سلیمانی مدافع امت بود و این مسئولیت امروز بر دوش 
همه کسانی است که در کنار شهید سلیمانی طعم شیرین شکست استکبار و خرد 
شدن استخوان های رژیم صهیونیستی را چشیدند. این مسیر، مسیر نابودی دشمن 
صهیونیسم است و شهید سلیمانی به ما این فرمایشات بزرگ امام و مقام رهبری را 
باوراند که رژیم صهیونیستی رفتنی و شکست خوردنی و ابهت پوشالی استکبار 

جهانی فرو ریختنی است. 
وی تاکید کرد: سردار سلیمانی این سرباز وفادار جبهه در صحنه عمل این را نشان 
داد و دنیایی از امید برای رسیدن به آینده ای سرشار از صلح و آرامش در نبود رژیم 

صهیونیستی و مستکبران عالم برای ما به ارمغان آورد.
وحیدی ادامه داد: یاد و نام شهید سلیمانی میان همه امت ها، ملت ها و مردم آزاده 
زنده است در حالیکه دشمنان و قاتلان او و خیانتکاران به بشریت امروز در افول کامل 

هستند. و این راه و پیمودن آن، نتیجه مکتب سردار سلیمانی است. 
به گفته وزیر کشور، شهید سلیمانی  این مکتب را نه در کاغذ بلکه در عمل ترسیم 
کرد و در میدان نشان داد و براساس آن امروز از رهروان این راه درخشش های بسیاری 
را می بینیم. شهدای بزرگواری چون مغنیه، ابومهدی و دیگر شهدا که امروز آسمان ما 

را پرستاره و درخشان می کنند.

وزیر کشور: 

شهادت سردار سلیمانی به تنهایی پیش برنده انقلاب است

 دادستان کل کشور گفت:  دستگاه های اطلاعاتی و 
امنیتی باید همانگونه که با ظواهر و عوامل امر قاچاق 
به خوبی برخورد می کنند، ریشه ها و سردسته های این 
مسئله را هم شناسایی کنند و اجازه ندهند ضربه های 

سنگین قاچاق به بدنه کشور لطمه وارد کند. 
حجت الاسلام و المسلمین محمدجعفر منتظری 
در نشست تخصصی سراسری روسای پلیس مبارزه 
سالگرد  دومین  فرارسیدن  ناجا   ارز  و  کالا  قاچاق  با 
شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی را تسلیت 
گفته و اظهار کرد: زندگی شهید والا مقام حاج قاسم 
سلیمانی منشا آثار و برکات و خدمات زیادی به جهان 
اسلام و انقلاب اسلامی بوده است و این خدمات ارزنده 

فراموش ناشدنی است.
وی با بیان اینکه شهید سلیمانی نه تنها در سالیان 
اخیر بلکه در دوران دفاع مقدس هم با جان و دل خود 
از اسلام عزیز و حریم انقلاب اسلامی دفاع کرده است، 
افزود: شهید سلیمانی در همه دوران زندگی خود لحظه 
ای از دفاع از ارزش های انقلاب اسلامی کوتاه نیامدند 
جریان  مقابل  در  قدس  سپاه  فرماندهی  دوران  در  و 
تکفیری داعش که دست پروده آمریکا و اسرائیل بوده 
است تمام تلاش و توان خود را به کار گرفت که بحمدالله 

نتایج آن اکنون درمنطقه قابل مشاهده است.

منتظری با گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان والامقام 
سلیمانی و ابومهدی المهندس اظهار کرد: همه ما خود 
را مدیون خون شهدا علی الخصوص شهدای مدافع 
های  تکفیری  پای  ندادند  اجازه  که  دانیم  می  حرم 

جنایتکار حتی به نزدیکی های مرزهای کشور باز شود.
دادستان کل کشور به اهمیت موضوع مبارزه با قاچاق 
اهمیت  به  ما  امروز همه  و گفت:  پرداخت  ارز  و  کالا 
مسائل اقتصادی واقف هستیم و می دانیم که بسیاری 
از مسائل دیگر همچون سیاست، فرهنگ و ... با اقتصاد 

گره خورده است.
وی ادامه داد: نامگذاری سالهای اخیر توسط مقام 
معظم رهبری که سبقه اقتصادی دارند نشان دهنده 
این است که باید توجه بیشتری به مسائل اقتصادی 
اثرات  مردم  زندگی  ابعاد  درهمه  چون  باشیم  داشته 

مستقیم و غیر مستقیم دارد.
منتظری با بیان اینکه باید اقتصاد را چه در بخش 
خصوصی و چه در بخش عمومی و دولتی نگاه کنیم، 
گفت: این دو بخش مکمل و موثر بر یکدیگر هستند و 
با یکدیگر ارتباط تنگاتنگی دارند و اگر بخواهیم اقتصاد 
را به خوبی مدیریت کنیم باید به هر دو بخش اقتصاد 

توجه کنیم.
بر پیکره  دادستان کل کشور به آسیب قاچاق کالا 

اقتصاد اشاره کرد و عنوان کرد: یکی از آسیب های 
جدی در بدنه اقتصادی کشور این می باشد که ممکن 
است که زمام امر تولید، توزیع و تامین نیازهای مردم از 
دست برنامه ریزان کشور خارج شود و یکی از مهم ترین 
عواملی که می تواند این آسیب را به اقتصاد کشور وارد 

کند بحث قاچاق کالا است.
وی خاطرنشان کرد: قاچاق کالا برای عده ای محدود 
منافع زیادی دارد اما برای کشور سهم مهلکی است و به 
تعبیر مقام معظم رهبری قاچاق همچون خنجری است 

که از پشت بر پیکر اقتصاد کشور وارد می شود.
منتظری افزود: شما عزیزان در عرصه مقابله با این 
این ضربه  از  توان خود مانع  با تمام  باید  پدیده شوم 
مهلک به  اقتصاد کشور شوید و اجازه ندهید این افراد 

خائن خنجر خود را بر پیکر اقتصاد کشور وارد کنند.
دادستان کل کشور با تصریح بر اینکه تاکنون تلاش 
های خوبی در امر مبارزه با قاچاق کالا صورت پذیرفته 
است، گفت: تلاش ها و زحمات صورت گرفته در بخش 
های مختلف در امر مبارزه با قاچاق کالا قابل قدردانی 
است و بر کسی پوشیده نیست و شهادت روز اخیر یکی 
از همکاران شما شهید عرفان بیات در  زنجان گواه بر 
این است که تلاش های شبانه روزی در این زمینه ادامه 

دارد.

دادستان کشور:

دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی ریشه های قاچاق را شناسایی کنند

هشدار یک نماینده: 

رئیسان مراقب باشند؛ چاپلوس از جاسوس خطرناک تر است 
نماینده مردم زنجان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به کاهش ۱۵ درصدی 
هزینه های دولت در بودجه۱۴۰۱ گفت: باید در سال های آینده هم همین مسیر 

دنبال شود. 
مصطفی طاهری در نشست علنی روز -یکشنبه -مجلس شورای اسلامی در نطق 
میان دستور خود گفت: "حلقوم ها را می توان برید اما فریادها را هرگز" امروز سالگرد 
شهادت سردار سلیمانی قهرمان است که دشمن از عکسش وحشت دارد و شهید 

سلیمانی امروز برای دشمنان اسلام خطرناک تر از سردار سلیمانی دیروز است.
به گزارش خبرآنلاین، نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس با تشکر از عملکرد 
دولت سیزدهم در واکسیناسیون عمومی گفت: امروز مردم با زندگی نسبتا عادی، 
کسب و کار و اموراتشان را انجام می دهند، یادمان نمی رود سال گذشته با تعطیلات 
دو هفته ای و یک هفته ای کسب و کارها آسیب های غیرقابل جبران می دیدند و امروز 

به برکت واکسیناسیون امورات به خوبی انجام می شود.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به مذاکرات وین برای رفع تحریم ها 
گفت: دولت توانسته است اقتصاد را به مذاکرات پیوند نزند و هماهنگی خوبی شکل 
گرفته تا هم مذاکرات به نفع جمهوری اسلامی پیش برود و امورات اقتصادی هم تا 

حدود زیادی پیش می رود.
طاهری افزود: اکنون زمان تغییرات مدیریتی است، امروز انتخاب مدیرانی که 
کارآمد و شایسته باشند مطرح است . امروز تغییر کسانی که از بانیان وضع موجود 
هستند و نمی خواهند و نمی توانند شرایط موجود را ادامه دهند، درست و به جاست، 

اما آسیبی که باید متذکر شد، انتخاب افراد چاپلوس به جای افراد شایسته است.
وی خاطرنشان کرد: برای یک رئیس چاپلوس از جاسوس خطرناک تر است زیرا 
جاسوس چهره خود را می پوشاند و چاپلوس چهره واقعیت را. چاپلوس مزاج شناس 

است و دل خواسته های پنهانی رئیس را استخراج می کند و بر آن لعاب حقیقت 
می زند و تحویل رئیس می دهد، از این رو رئیس ها باید مزاج خود را به مزاج های 

شیرین عادت ندهند و از زبان های پرچرپ پرهیز کنند.
وی همچنین خواستار مهار تورم شد و گفت: خط مشی که دولت برای مهار تورم در 
پیش گرفته مدیریت کسری بودجه است، در بودجه ۱۴۰۱ ما شاهد کنترل کسری 
بودجه هستیم به طوری که تراز عملیاتی را از منفی ۴۶۴ هزار میلیارد تومان به ۳۰۰ 
کاهش داده و توانسته هزینه های خود را منهای بحث حقوق، ۱۵ درصد کاهش 

دهد.
عضو کمیسیون صنایع و معادن اضافه کرد: علاوه بر این دولت توانسته فروش 
اوراق را کاهش دهد. اینها اقدامات خوبی هستند که همین مسیر  باید در سال های 

مختلف طی شود.
طاهری در عین حال گفت: در خصوص مهار تورم، کسری بودجه یکی از اضلاع 
است و نباید اضلاع مهم دیگر را فراموش کنیم. در دولت های قبل در سال های ۹۲ 
تا ۹۶ همین مسیر طی شد، کسری بودجه در شرایطی کنترل شد که شاهد تورم 
بودیم، دلیل این امر این بود که دولت های قبلی به اضلاع دیگر مربوط به کسری 
بودجه دقت نکردند. موفقیت در این زمینه اصلاح نظام بانکی، مدیریت بهینه بازار ارز 
و سیاست های گذاری پولی مناسب را می طلبد. اگر غفلت کنیم با توجه به نقدینگی 
که در بانک ها تولید می شود هر چقدر کسری بودجه را مدیریت کنیم باز در مهار و 

مدیریت آثار تورمی به موفقیت نمی رسیم.
از رئیس دستگاه قضاییه  از  پایان  و معادن مجلس در  عضو کمیسیون صنایع 
درخواست کرد با توجه به اینکه  ۲۶۰ امضا در مجلس جمع آوری شده است پرونده 

کرسنت را در دستور کار قرار دهد.

رعایت  با  امسال  ان شاء الله  جمهورگفت:  ¬رییس 
الگوی مصرف شاهد قطعی گاز و برق در کشور نباشیم 

البته تحقق این امر در گرو همکاری مردم است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی عصر روز یکشنبه در 
جلسه هیأت دولت ضمن گرامیداشت یاد و نام شهید 
حاج قاسم سلیمانی، اظهار داشت: شهید سلیمانی 
مَرد واقعی عرصه میدان بود و در عمل پایبندی خود را 

به ولایت و رهبری نشان داد.
آقاي رییسي با اشاره به لزوم توجه و دلجویی از خانواده 
شهدای حادثه هواپیمای اوکراینی، با صدور دستوری 
تأمین حقوق قانونی این خانواده ها به ویژه تسریع در 

پرداخت غرامت به آن ها را لازم و ضروری دانست. دکتر 
رئیسی همچنین تأکید کرد: وزارت راه و شهرسازی، 
بنیاد شهید و امور ایثارگران، وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیرو های مسلح و معاونت حقوقی با تشکیل کارگروهی 
برای پیگیری رفع مشکلات خانواده های این حادثه 
اقدام کنند. رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان 
خود، اظهار داشت: وزارت جهاد کشاورزی نسبت به 
تبیین استاندارد های کالا های کشاورزی صادر شده به 
کشور های مختلف، فعالانه در رسانه ها روشنگری کند 
و با دعوت از کارشناسان در این مورد به صورت علمی 
و دقیق با مردم سخن بگوید. آقای رئیسی با اشاره به 

نگرانی رهبری معظم انقلاب، علما، مراجع تقلید و 
مردم از وضعیت آسیب های اجتماعی، تصریح کرد: 
کاستن از آسیب ها و نیز رفع نگرانی نسبت به جرایم 
مرتبط  دستگاه های  همه  وظیفه  مجازی  فضای  در 
است. رئیس جمهور همچنین در این مورد بر تکمیل 
و اجرایی شدن شبکه ملی اطلاعات در دولت سیزدهم 
و تا سال آینده تأکید کرد. آقای رئیسی همچنین با 
تاکید بر تامین انرژی پایدار برای فصل زمستان، گفت: 
ان شاء الله امسال با رعایت الگوی مصرف شاهد قطعی 
گاز و برق در کشور نباشیم؛ البته تحقق این امر در گرو 

همکاری مردم و بخش های تولیدی خواهد بود.

رییسي در جلسه هیئت دولت تاکید کرد:

لزوم توجه جدی به رعایت مصرف انرژی در کشور 
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دلایل افزایش بیش از حد بزاق در بزرگسالان از شوره سر زمستانی بیشتر بدانیم علائم دیسک کمر چیست؟
درد پا یا بازو، بی حسی یا گزگز، ضعف و کمردرد از نشانه های دیسک کمر 

هستند.
 دیسک های بین مهره ها به عنوان ضربه گیر عمل می کنند و باعث می شوند، 
حرکت در هر جهتی امکان پذیر باشد. دیسک ستون فقرات، دارای دو بخش 
هسته و حلقه است. بخش هسته یک مرکز نرم و ژله مانند است. حلقه در قسمت 

بیرونی قرار دارد که سخت و لاستیکی است.
 زمانی که دیسک آسیب ببیند، باعث مشکلات بسیار زیادی از جمله فشار 
به عصب می شود. در این شرایط کمردرد های شدیدی ایجاد می شود و حتی 

ممکن است درد به پا ها برسد.
 علائم دیسک به محل آن و میزان فشار بر عصب بستگی دارد. معمولا علائم و 

نشانه های این بیماری در یک طرف بدن تأثیر می گذارند.
 علائم دیسک کمر عبارت اند از:

درد پا یا بازو
اگر فتق دیسک در ناحیه تحتانی ستون فقرات باشد، معمولا درد در ناحیه 
باسن، ران، ساق پا و حتی گاهی نزدیکی کف پا احساس می شود؛ اما اگر فتق 
در نزدیکی گردن باشد، معمولا در شانه ها و بازو ها درد ایجاد می شود. درد ممکن 
است هنگام سرفه، عطسه یا یک حرکت خاص در پا ها یا بازو ها به وجود بیاید. 

معمولا این درد به صورت سوزن سوزن شدن توصیف می شود.
 بی حسی یا گزگز

این بیماران در قسمت هایی از بدن که اعصاب آن آسیب دیده است، بی حسی 
یا گزگز شدن را تجربه می کنند.

 ضعف
ماهیچه هایی که توسط اعصاب کنترل می شوند، ممکن است دچار ضعف 
شوند. در این شرایط احتمال دارد شخص زمین بخورد یا توانایی بلندکردن و 

نگه داشتن اجسام را از دست بدهد.
کمردرد

این درد ممکن است با سفتی همراه باشد و گاهی با چند روز استراحت 
برطرف می شود.

 گاهی هم فتق دیسک هیچ علائم و نشانه ای ندارد. زمانی که شخص برای 
موضوع دیگری تصویربرداری می کند، متوجه وجود این مشکل می شود.

 علائم دیسک کمر خفیف
در بسیاری از مواقع دیسک کمر هیچ علائمی ندارد، اما گاهی ممکن است 
دردی در کمر و پا احساس شود. قابل توجه ترین درد، درد عصبی در پا است 
که به صورت سوزن سوزن شدن توصیف می شود. گاهی ممکن است درد با 

ایستادن یا نشستن طولانی و یا حرکت ناگهانی تشدید شود.
هرچه فتق دیسک گسترده تر باشد، علائم و درد شدیدتر خواهد بود. در 

مراحل خفیف ممکن است، درد به پا ها نرسد و محدود به کمر باشد.

متخصص پوست و مو گفت: خشکی پوست سر و شوره زدن آن علت های 
مختلفی دارد ولی شایعترین دلیل آن مخمّری است که می تواند شوره سر به 

همراه خارش ایجاد کند. 
الهام ابن احمدی متخصص پوست و مو درباره خشکی پوست سر و ایجاد 
شوره در پوست سر در فصل زمستان گفت: خشکی پوست سر و شوره زدن 
آن علت های مختلفی دارد ولی شایعترین دلیل آن مخمّری است که می تواند 
شوره سر به همراه خارش ایجاد کند. برای رفع این مشکل باید از شامپوهای ضد 
شوره استفاده کرد اگر این وضعیت بهبود نیافت باید با مراجعه به پزشک و داروی 

خوراکی این مشکل را رفع کرد.
وی با اشاره به ریزش شدید موی سر پس از بیماری کرونا گفت: این حالت 
پس از بیماری های شدید تب دار و حدودا ۴ ماه پس از بیماری رخ می دهد در 
این حالت بیمار باید به پزشک مراجعه کند تا با مصرف دارو از ریزش بیشتر مو 

جلوگیری شود.
وی گفت : لزوما خوردن ویتامین هایی مثل بیوتین برای بهبود کافی نیست 
و حتی مصرف خودسرانه ویتامین و بدون تجویز پزشک توصیه نمی شود چون 

می تواند مضر هم باشد. درمان کمکی با ویتامین حدود ۳ ماه ادامه می یابد. 
ابن احمدی در توضیح تاثیر شوینده ها بر ریزش مو گفت: اگر موی سر طبیعی 
بوده و خیلی چرب و یا خیلی خشک نباشد مهم نیست چه شامپویی مصرف 
می شود. اما اگر مو حالت طبیعی نداشته باشد باید شامپوی مخصوص استفاده 
شود. شامپو تاثیر کمکی بر ریزش مو ندارد و شامپوهای ضد ریزش بیشتر جنبه 

تبلیغاتی دارند. برای درمان این مشکل باید از داروهای موضعی استفاده کرد.
وی با اشاره به اینکه اغلب ریزش موها در آقایان ارثی و هورمونی است گفت: 
در این حالت باید از محلول ماینوکسیدیل استفاده کرده و در شرایطی که ریزش 

مو خیلی شدید است باید از داروی خوراکی هم استفاده کرد.
این متخصص پوست و مو با تاکید بر اینکه باید به نوع ریزش مو دقت کرد 
گفت: اگر فردی به همراه ریزش مو، کم خونی، بیماری های تیروئیدی، جوش 
صورت و اختلالات قاعدگی و موی زائد داشته باشد باید درمان های ویژه ای 
بگیرد. اگر فردی فقط ریزش موی معمولی داشته و آتروفی نداشته باشد باید 
ماینوکسیدیل استفاده کند در غیر اینصورت باید از درمان دارویی استفاده کرد و 

اگر درمان دارویی جواب ندهد باید نوع داروها تغییر کند.
وی با اشاره به ریزش موی ارثی و هورمونی در خانم ها گفت: این افراد باید از 

ماینوکیسیدیل به همراه داروهای هورمونی استفاده کنند.
ابن احمدی اظهار داشت: موهای برخی افراد در سن بالا شروع به تیره شدن 
می کند. برخی از این افراد طاسی سکه ای دارند یک سری از موهای سفید 
می ریزند و دوباره که می رویند به جای موهای سفید موهای مشکی در می آید و 
در برخی مواقع هم فقط موهای سفید می ریزد و موهای مشکی باقی می مانند 

که بازهم ظاهر موی سر تیره تر به نظر می رشد.

هنگام خروج از خانه شیر آب و گاز را مدام چک کرده اما باز برگشته و مجدد کنترل 
می کند.

مدام می شوید و می سابد! حال و روزش همه در شست و روب خلاصه شده و از دیدش 
هیچی تمیز شدنی و پاک شدنی نیست!

این توصیف کوتاه، روایت مردان و زنانی است که در گرداب وسواس عملی و فکری 
دست و پا می زنند.

در اختلال وسواس، فکری استرس زا، ناخوشایند و بی ربط دائم سراغ فرد می آید و فرد 
در نتیجه  رنج ناشی از این فکر و عدم توانایی در بیان این رنج، احساس نیاز می کند که 

یک رفتار خاص را دائماً تکرار کند.
افکار استرس زا، ناخواسته و بی ربط که مداوم به ذهن خطور می کند را »وسواس فکری« 
و زمانی که فرد احساس نیاز می کند تا یک رفتار خاص را مداوم تکرار کند »وسواس 

عملی« می گویند.
ممکن است اختلال وسواس، پایه ارثی و ژنتیک داشته باشد. وقایع ناخوشایند یا روابط 

ناسالم خانوادگی نیز اختلال وسواس را آغاز یا وخیم تر می کند.
اختلال وسواس یا OCD  می تواند در کودکی، در اغلب مواقع نزدیک ده سالگی خود را 

نشان دهد. بعید است بعد از سن ۳۰ سالگی اختلال وسواس آغاز شود.
مبتلایان به وسواس به سبب اندیشه های ناخواسته و ناراحت کننده که مدام به ذهنشان 
خطور می کند، رنج زیادی می کشند و برای کنترل این رنج، بدون اینکه از آن صحبت 

کنند رفتارهایی تکراری از خود بروز می دهند.
برای نمونه، خانمی که وسواس فکری کثیف بودن دستش او را از درون مدام آزرده 
می سازد، بدون اینکه رنج خود را بگوید شاید در طول روز دستش را پنجاه بار بشوید.این 

همان وسواس عملی است.
علائم اختلال وسواس فکری

تاکنون فهمیدیم که اختلال وسواس دو دسته علامت دارد؛ علائم ناشی از وسواس 
فکری و علائمی به دنبال وسواس عملی. این علائم رنج آور هستند، وقت زیادی از فرد 

تلف می کنند و ممکن است کارکرد او را کم کنند.
موضوع وسواس فکری در افراد بسیار متنوع است و با ترس همراه است. شایع ترین 

انواع آن به قرار زیر هستند:
ترس از آلودگی و کثیفی

ترس از تصادف و اقدامات خشن دیگران؛ مثل وسواس قفل بودن در خانه به دلیل 
ترس از دزدی

ترس از بی نظمی و قرینه نبودن اشیا و وسایل مثلًا چینش نامنظم غذا در بشقاب
علائم اختلال وسواس عملی

بیشتر مبتلایان به اختلال وسواس می دانند که این ترس و اضطراب آنها منطقی نیست 
و سعی می کنند آن را نادیده بگیرند و سرکوب کنند. گاهی هم برای رهایی موقت از آن، 

یک رفتار تکراری انجام می دهند.
وسواس عملی همین رفتاری است که دائماً تکرار می شود تا اضطراب ناشی از وسواس 
فکری کاهش پیدا کند. وسواس عملی لزوماً با ریشه های اضطراب ارتباط منطقی ندارد.

نمونه هایی از وسواس عملی:
شستن دست یا حمام زیاد و مداوم

پرهیز از دست دادن با دیگران یا دست زدن به دستگیره ی در
چک کردن مداوم قفل یا اجاق گاز

شمردن مکرر اجسام و اشیا
چینش بیش از حد منظم وسایل در خانه یا محل کار

خوردن غذاها با ترتیب بسیار خاص
هر کدام از ما ممکن است در لحظه ای احساس نیاز کنیم که قفل در را چک کنیم یا 

دستمان را دوباره بشوییم؛ لزوماً هر کسی این کار را کرد اختلال وسواس ندارد.
کسانی که وسواس دارند وسواس فکری و عملی آنها شدیداً استرس زا و بیش از حد 
معقول است، زمان زیادی را برای رفتار وسواسی هدر می دهند؛در خانه، محل کار یا در 
روابط شان اختلال ایجاد می شود و حتی ممکن است به سبب تکرار زیاد یک رفتار به 

خودشان آسیب بزنند.
بعید است اختلال وسواس خودبه خود برطرف شود. اگر آن را درمان نکنیم، ممکن 
است علائم آن تا سال ها ادامه پیدا کند. فردی که دچار وسواس است معمولًا علائم را ۵ 
تا ۱۰ سال تحمل می کند و بعد به پزشک متخصص اعصاب و روان )روانپزشک( مراجعه 

می کند. دقت کنیم که هیچ پیشگیری برای اختلال وسواس وجود ندارد.
درمان اختلال وسواس

و  دارودرمانی  ترکیب  بردن  کار  به  وسواس  اختلال  برای  درمان  موفق ترین 
روان درمانی ست. گاهی افسردگی یا یک بیماری دیگر علاوه بر اختلال وسواس در فرد 

وجود دارد و درمان آن بیماری، به کنترل وسواس بسیار کمک می کند.
پیدا کردن درمان ایده آل برای هر فرد مبتلا به بیماری وسواس همیشه راحت نیست 
و گاهی باید چندین و چند بار به همان پزشک متخصص اعصاب و روان مراجعه کنیم و 

درمان های مختلف را بیازماییم تا به بهبودی دست پیدا کنیم.
تکنیک های روان درمانی متعددی برای کمک به درمان مبتلایان به وسواس وجود 
دارد. مهم است در مرحله نخست، بیمار آموزش لازم را درباره ماهیت وسواس و درمان ها 

دریافت کند و حمایت لازم را از خانواده، دوستان و گروه های حمایتی بگیرد. 
وسواس شستشو یکی از شایع ترین انواع اختلال وسواس فکری  ـعملی )OCD( است 
که بسیار آزار دهنده است و در صورتی که درمان نشود، می تواند زندگی فرد را مختل کند. 
خوشبختانه روش های مختلفی برای درمان وسواس شستشو وجود دارند که در ادامه به 

آنها اشاره می کنیم.
وسواس شستشو چیست؟

نظافت و رسیدگی به بهداشت فردی یکی از مهم ترین عوامل پیشگیری از بیماری ها 
است، اما اگر حساسیت نسبت به تمیزی به شکل افراطی در بیاید، فرد دچار وسواس 
می شود. در صورتی که در طول روز وقت زیادی را صرف شستن دست  ها و وسایل تان 
می کنید و با این وجود، همچنان فکر می کنید که دست ها و وسایلتان کثیف هستند، 

احتمالًا دچار اختلال وسواس شستشو شده اید.
مردد بودن فرد در مورد اینکه آیا دست ها و وسایلش تمیز هستند.فرد قادر به تحمل 
تردید خود در مورد تمیز بودن دست ها و وسایلش نیست. یادتان باشد که این نوع اختلال 

با مراجعه به روانپزشکان قابل کنترل و درمان است.
علائم وسواس شستشو در افراد چیست؟

افرادی که به وسواس شستشو مبتلا هستند، هیچ گاه کاملًا احساس تمیزی نمی کنند 
و کیفیت کار افراد دیگر به جز خودشان را قبول ندارند. علائم وسواس شستشو در افراد 
مختلف به صورت متفاوت ظاهر می شود، اما به طور کلی می توان گفت که افراد مبتلا به 
وسواس شستشو علائمی همچون افزایش ضربان قلب، تعریق شدید، مشکل در تنفس، 
ترس شدید از خفگی، اضطراب غیرطبیعی و ضعف شدید را تجربه می کنند.  این افراد 
پس از طی کردن یک فرآیند از پیش برنامه  ریزی شده برای شستن دست هایشان باز هم 
فکر می کنند که شاید آنها را خوب نشسته اند و دوباره شروع به شستن دست هایشان 

می کنند.
ترس از آلودگی و کثیفی

افراد مبتلا به وسواس شستشو یا وسواس تمیزی ترس شدیدی از کثیفی و آلودگی 
دارند و محیط های آلوده باعث اضطراب شدید آنها می شود. البته، همانطور که قبلا 
اشاره کردیم انواع وسواس شستشو از جمله وسواس شستن دست قابل درمان و کنترل 

هستند.
مقایسه وسواس در خانم ها و آقایان و تاثیر آن در زندگی فرزندان

 وسواس شستشو در بین خانم ها شیوع بیشتری دارد. این نوع وسواس به میزان 7۰ 
درصد در بین خانم ها شایع تر است.

شستشوی بیش از حد، دقت بیمار گونه و چک کردن همیشگی کارها باعث می شود 
یک فرد معمولی و عادی به یک فرد وسواسی تبدیل شود.

یک خانم به عنوان همسر یا مادر در کانون خانواده بسیار تاثیرگذار است. در واقع 
وسواس او می تواند پیامدهایی ناخوشایندی را در زندگی خانوادگی در پی داشته باشد 
و عادات وسواسی خود را به همسر و فرزندان خود نیز منتقل کند و در زندگی خصوصی، 

خانوادگی، اجتماعی و آینده¬ی آنان تاثیرگذار باشد.
در حقیقت مادران و خانم های وسواسی افرادی حساس و کمال جو هستند و بدون آنکه 

آگاه باشند زمینه را برای وسواسی شدن فرزندشان آماده می کنند.
باور به درمان وسواس شستشو، اولین قدم مهم

روش های مختلفی برای درمان وسواس شستشو وجود دارند که این درمان ها با توجه 
به شدت وسواسی که فرد تجربه می کند متفاوت است.  به منظور درمان وسواس تمیزی، 
فرد مبتلا در اولین قدم باید بپذیرد که »من وسواس شستشو دارم« و به این باور برسد که 
افراد بسیاری در سراسر جهان دچار چنین اختلالی هستند و روش های مختلفی برای 

درمان وسواس شستشو وجود دارد.
افراد مبتلا به وسواس شستشو علائمی همچون افزایش ضربان قلب، تعریق شدید، 

مشکل در تنفس و ترس شدید از خفگی دارند
در ادامه، به معرفی راه های درمان وسواس شستشو خواهیم پرداخت.

راه های درمان وسواس شستشو
۱-اولین قدم در کنترل و درمان وسواس شستشو، شناسایی افکار یا موقعیت هایی 
است که موجب تحریک وسواس در فرد می شود. به  همین منظور، فهرستی از عوامل 
محرکی که هر روز با آنها مواجه هستید را تهیه کنید و میزان ترس و اضطراب خود در 

مواجه با این افکار و موقعیت ها را تعیین کنید.
نوشتن روش ها و استراتژی های کاهش اضطراب

۲-استراتژی ها و روش های مورد استفاده به منظور کاهش اضطراب را برای هر یک 
از موقعیت های یاد شده، بنویسید. اگر با محرک های وسواس شستشوی خود آشنایی 
پیدا کنید، قادر خواهید بود شرایط را پیش از شدید شدن ترس و اضطراب ناشی از آن ها 

مدیریت کرده و تحت کنترل در آورید.

قرار گرفتن در موقعیت های محرک
 ۳- قدم بعدی در درمان وسواس شستشو، مواجه با افکار و موقعیت هایی است که 
بیشتر از همه موجب تحریک اختلال وسواس شما می شوند. هر چه بیشتر از چنین افکار 
و موقعیت هایی اجتناب کنید، احساس ترس و اضطراب ناشی از آن ها بیشتر خواهد 
شد. برعکس، اگر به طور مکرر خود را در معرض این محرک ها قرار دهید، می توانید 
روش مقابله با آنها را یاد بگیرید و ترس و اضطراب ناشی از اختلال وسواس خود را کنترل 
کنید. به عنوان مثال، اگر شما دچار اختلال وسواس شستشو هستید و از دست زدن به 
دستگیره  دستشویی عمومی می ترسید، حتماً با ترس خود مواجه شوید و بدون شستن 
دست هایتان، روش های مقابله با این ترس و اضطراب را پیاده کنید. شما باید بدانید که 
هیچ گاه نمی توانید از ترس و اضطراب خود فرار کنید، بلکه باید با آن مواجه شوید و روش 

کنترل و مدیریت آن را یاد بگیرید.
به چالش کشیدن افکار وسواسی

۴- قدم چهارم در درمان وسواس شستشو، به چالش کشیدن افکار وسواسی است. 
همانطور که گفته شد، هرچه بیشتر سعی کنید از افکار وسواسی خود فاصله بگیرید، 
شدت اضطراب و ترس شما از آنها در شما بیشتر خواهد شد. شما باید یاد بگیرید که با 
این افکار کنار بیایید و آنها را تحمل کنید. البته به خاطر داشته باشید که داشتن چنین 

افکاری بدان معنی نیست که شما انسان خوبی نیستید.
دریافت پشتیبانی روحی و عاطفی از دیگران

به  وسواسی  اختلال  شدن  بدتر  موجب  درماندگی  و  تنهایی  احساس  داشتن   -۵
خصوص وسواس شستشو می شود؛ به همین دلیل، توصیه می شود که فرد مبتلا به 

اختلال وسواس اجباری، نوعی سیستم پشتیبانی قوی برای خود ایجاد کند.
هر چه فرد ارتباط بیشتری با افراد دیگر داشته باشد، کمتر احساس آسیب  پذیری 
خواهد کرد. صحبت کردن با روانپزشکان در مورد اختلال وسواس و عوامل محرک آن 

باعث می شود تا این عوامل به نظر کمتر ترسناک و تهدید کننده برسند.
استرس دوست وسواس است

۶- یکی از عواملی که موجب تحریک اختلال وسواس در فرد می شود، استرس است. 
استرس خود موجب اختلال وسواس اجباری نمی شود، اما می تواند علائم آن را تشدید 

کند.
7- ورزش کردن و برقراری ارتباط با افرادی دیگر می توانند به شما در مدیریت استرس 

و اضطرابتان کمک کنند.
8- قدم آخر در درمان وسواس شستشو، ایجاد تغییرات در سبک زندگی در راستای 

کاهش شدت وسواس است.
داشتن یک سبک زندگی سالم و متعادل می تواند نقش اساسی در درمان وسواس 
شستشو و همچنین کاهش اضطراب ناشی از آن داشته باشد. ورزش کردن، خواب 
کافی، اجتناب از مصرف الکل و نیکوتین می توانند تغییرات اساسی در همین راستا به 

شمار روند.
درمان وسواس شستشو با طب سنتی

همچون  شیمیایی  داروهای  با  شستشو  وسواس  درمان  روش های  بر  علاوه 
مهارکننده ¬های بازجذب سروتونین یا داروهای بنزودیازپین برای کاهش اضطراب و 

استرس، روش های درمان با استفاده از طب سنتی نیز وجود دارند.
امروزه، مبارزه با وسواس شستشو با استفاده از طب سنتی و گیاهان دارویی، بسیار 
مورد توجه قرار گرفته است. مکمل های گیاهی بسیاری برای درمان اختلال وسواس 

اجباری و همچنین اضطراب ناشی از آن در دسترس هستند.
نحوه استفاده از درمان های طب سنتی در درمان وسواس شستشو

پیش از مصرف هر نوع داروی گیاهی باید از عوارض جانبی آنها آگاه باشید. بیشتر این 
داروهای گیاهی را می توان از داروخانه ها و بدون نیاز به تجویز پزشک تهیه کرد. با این 

وجود، بهتر است قبل از مصرف آنها حتما با پزشک خود مشورت کنید.
به هرحال، بیماری وسواس خواسته یا ناخواسته دامن بسیاری افراد جامعه را گرفته 
و دردسرها و آسیب های جسمی و روحی زیادی را عاید آنها کرده است؛اما مهمترین 
موضوع در ابتلا به این بیماری خواستن و میل به درمان به وسیله روان پزشکان و روان 
شناسان است.در نتیجه اگر گرفتار این بیماری شده ایم باید بدون فوت وقت و با آرامش 

روند درمان آن را پیگیری کنیم تا خود و اطرافیان از آن آسیب نبینند.

چطور »وسواس« خود را درمان کنیم؟
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شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی در اطلاعیه ای اعلام کرد؛

شهید سلیمانی مسیر جهاد و مقاومت را به 
آزادی خواهان جهان نشان داد

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی طی بیانیه ای اعلام کرد: شهید قاسم 
سلیمانی واقعیت ماندنی و تا ابد زنده است که مسیر جهاد و مقاومت، ایثار و 

فداکاری را به تمامی آزادیخواهان، آزاداندیشان و حق طلبان جهان نشان داد.
به گزارش شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی به مناسبت دومین سالگرد 
شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانی در اطلاعیه ای اعلام کرد: دو سال از 
شهادت تاریخی و تاریخ ساز سردار بزرگ و پر افتخار انقلاب اسلامی، سپهبد 
شهید حاج قاسم سلیمانی فرمانده بزرگ، شجاع و بی نظیر نیروی سپاه بدون 
انگیز و  ابعاد جدید، شگفت  آن،  روز  مرز می گذرد. دو سالی که هر شبانه 
ناشناخته ای از شخصیت برجسته و بی بدیل سیدالشهدای جبهه مقاومت را 
که از سر صدق و وفا، تقوا و اخلاص با سرافرازی و سربلندی در تمامی میادین 
راهبردی و عرصه حساس و خطیر دفاع از انقلاب در خارج از مرزها در اوج اقتدار 
و صلابت، فتوحات و ادامه مسیر درخشان جریان و جبهه مقاومت، تضمین 
کرد؛ آشکار نموده و دوستان و دشمنانش را با بهت و حیرتی تحسین برانگیز از 
قدرت اراده و ایمان و نفوذ کلام و نگاه و مرامش و میزان محبوبیتش در جهان 

فارغ از رنگ ها، تعلقات و آیین ها، مواجه ساخت.
در ادامه این اطلاعیه آمده است: شهادت سردار بزرگ سپاه، ابرمجاهد جهان 
اسلام در عصر معاصر، شهید حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس و 
همراهان شهیدشان در ۱۳ دی ماه سال ۱۳۹8 در فرودگاه بغداد توسط رژیم 
جنایتکار و تروریستی آمریکا، از اتفاقات بزرگ، معنادار و ضدبشری قرن حاضر 
به شمار می رود؛ رخدادی تلخ و غم انگیز که با تاثیر گذاری بر احساسات پاک و 
عواطف انسانی جوامع و ملل حق طلب، آزادیخواه و استکبارستیز جهان، توفان 
خیره کننده ای از حضور ده ها میلیونی دلدادگان به سردار مقاومت در آیین 
تشییع او و یار دیرین مجاهدش ابومهدی المهندس و شهدای مظلوم همراهش 
را رقم زد. این شورا افزود: به درستی که نگاه، مرام و فرهنگ جهانشمول، 
 ـاسلامی و بی ادعای شهید حاج قاسم سلیمانی که خود را سرباز  انسانی 
ولایت می دانست، او را سردار دل ها و فرمانده بی ادعا نموده که تمامی مرزهای 
جغرافیایی، سیاسی، انسانی و بشری را درنوردیده و قلوب میلیون ها انسان آزاده 
جهان را تسخیر نگاه عدالت خواهانه، آزادیبخش و عطوفانه خود، گرد مکتب 

جهانی اش از شرق و غرب عالم، گردآورده است.
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی اضافه کرد: شهید سلیمانی، فرزند برومند 
ایران اسلامی، تلمذیافته مکتب نورانی اسلام، قرآن و عترت علیهم السلام 
و درس آموخته مکتب امامین انقلاب؛ امروز به عنوان ملی ترین و امتی ترین 
چهره تاریخ مقاومت اسلامی در دوران معاصر است که توانست با وقف خود برای 
خدا و اسلام، شجاعت را در کنار عقلانیت و اخلاق در کنار شهامت ایثارگرانه 
به خدمت گرفته و در مسیر صلح و آزادی و عدالت در جهان نماد امید، اعتماد 
به نفس، رشادت و رمز استقامت و پیروزی شناخته شود، چنان که امروز »شهید« 
ای  به چهره  و  از »سردار« سلیمانی  برای دشمنانش خطرناک تر  سلیمانی 

محبوب و جهانی بدل شده است.
در ادامه این اطلاعیه آمده است: شهید سلیمانی واقعیت ماندنی و تا ابد 
زنده است که مسیر جهاد و مقاومت، ایثار و فداکاری را به تمامی آزادیخواهان ، 
آزاداندیشان و حق طلبان جهان نشان داده و آمران و قاتلانش، به عنوان خبیث 
ترین جلادان تروریست جهان مورد لعن و نفرین جهانیان قرار گرفته و جزو 
فراموش شدگان تاریخ خواهند بود که پس از تقاص جنایت دنیوی در زباله دان 

تاریخ مدفون می شوند.
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی در آستانه دومین سالگرد شهادت سرباز 
ولایت و سردار دل ها ، شهید حاج قاسم سلیمانی از امت بزرگ اسلامی و 
تمامی دلدادگان مکتبش دعوت کرد تا ضمن حضور معنوی و گسترده در 
مراسم بزرگداشت این شهید بزرگوار در سراسر کشور و نیز در تهران که دوشنبه 
۱۳ دی ماه ساعت ۱۴:۰۰ با سخنرانی ریاست جمهوری اسلامی ایران در 
مصلای امام خمینی )ره( برگزار می شود، ضمن تجلیل از سال ها مقاومت و 
مجاهدت مخلصانه ایشان با انقلاب اسلامی، امامین انقلاب، دیگر بار تجدید 

میثاق کنند.
 

یکی از همرزمان شهید سلیمانی:

شجاعت همراه با تدبیر از ویژگی های 
شهید سلیمانی بود

یکی از همرزمان شهید سلیمانی، شجاعت همراه با تدبیر را از ویژگی های 
شهید حاج قاسم سلیمانی ذکر کرد و گفت: شهدا به ما یاد دادند حفظ نظام و 

انقلاب اسلامی به تلاش و مجاهدت، مقاومت و بصیرت نیازمند است.
سردار اسدالله گنجعلی روز یکشنبه درگفت وگو با خبرنگاران افزود: رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در مورد حاج قاسم می فرمایند: دارای شجاعت و روحیه 
مقاومت بود، هم شجاع و هم با تدبیر  بود،حاج قاسم در عین حال که بسیار 
مهربان و به عنوانی سردار دلها بود؛ اما شخصیتی جدی و عاطفی داشت نه تنها 

قهرمان ملت ایران بود بلکه قهرمان تمام جهان شد.
فرمانده عملیات منطقه آزادسازی شده نبل و الزهرا ؛  بصیرت را یکی دیگر از 
اصول پاسداری از انقلاب ذکر کرد و گفت: از ویژگی های بارز مکتب حاج قاسم، 

اصل بصیرت است که مقاومت را بیمه می کند. 
وی اظهار داشت: حاج قاسم می گفت » والله والله والله بزرگترین و مهمترین 
شئون عاقبت بخیری، رابطه دلی و قلبی با این حکیمی است که سکاندار 

انقلاب اسلامی را به عهده دارد.«
فرمانده سابق لشکر عملیاتی ۱7 علی بن ابیطالب )ع( قم، داشتن آمادگی و 
تلاش همه جانبه را اصل دیگر از اصول پاسداری از انقلاب اسلامی برشمرد و 
افزود: شهید سلیمانی می گفت باید شبانه روزی کار کرد، از اتاق در بسته خارج 

شویم و کار میدانی کنیم.
این ۴۰ ساله؛ مهمترین اصول، اصل مقاومت و  وی خاطرنشان کرد: در 
استقامت و پایداری است که حاج قاسم می گفت ما نباید بگذاریم که دشمن سر 

بلند کند، دشمن مثل افعی است.
رئیس ستاد یادواره شهدای مدافع حرم استان قم اظهار داشت: یکی از عوامل 
مهمی که باعث پیروزی انقلاب ،ثبات و  ۴۲ سال دوام انقلاب اسلامی با همان 

آرمان ها و ارزش ها قرار گرفته ؛ گرامیداشت یاد و نام و خاطره شهداست. 
اصول  از  و گفت:  دانست  انقلاب  از  پاسداری  اصول  از  یکی  را  وی جهاد 
پاسداری از انقلاب، اصل جهادی بودن است و حاج قاسم در مکتب خود به 

ما یاد داد که اصل جهادی بودن در انقلاب، تلاش مستمر و هدفمند است.
وی در ادامه افزود: یکی دیگر از اصول پاسداری از انقلاب، اصل انقلابی بودن 
است که سردار دلها می گفت  با ایمان و اتکا به خدا پیروزیم اما اعتماد کنیم که 

خدا مارا می بیند، به شرطی که ما سهم خود را عمل نماییم
این همرزم شهید گفت: از نکات دیگری که سردار سلیمانی به ما یاد داد این 
است که می گفت فرمانده باید خط خودش را حفظ کند و  افراد خاکستری را 

جذب نماید ،افراد با غیرت را پیدا کنیم تا دست دشمن را خالی نماییم.
 

معاون امور بین الملل ستاد حقوق بشر :

ترور سردار سلیمانی ذبح حقوق بشر 
در جهان بود

معاون امور بین الملل ستاد حقوق بشر گفت: ترور سردار سلیمانی و همراهان 
ایشان صرفا یک اقدام ساده ضد حقوق بشری نبود بلکه ذبح حقوق بشر توسط 

رژیم آمریکا بود.
سید مجید تفرشی در آستانه سالگرد شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی در 
گفتگو با رادیو مقاومت، اظهار داشت: ترور سردار سلیمانی و همراهان ایشان 
صرفا یک اقدام ساده ضد حقوق بشری نبود. این اقدام در ردیف جدی ترین 
نقض های حقوق بشر در جهان هم از منظر حقوق مکتوب و هم حقوق عرفی 

بوده و در یک کلام ذبح حقوق بشر توسط آمریکا بود.

جانشین قرارگاه حمزه سیدالشهدای شمالغرب:
سردار سلیمانی صادقانه در خدمت مردم بود

جانشین قرارگاه حمزه سیدالشهدای شمالغرب گفت: سردار سلیمانی وارد هیچ 
جناح و گروهی نشد، صادقانه درخدمت مردم بود، همانگونه که با تمام توان در 
مقابل داعش ایستاد، در حالیکه دشمنان خیال کردند با حذف او جبهه مقاومت 
از هم می پاشد اما مردم باحضور درمراسم تشییع این شهید بزرگ به دشمنان سیلی 

زدند.
سردار مجید ارجمند فر روز یکشنبه در ویژه  برنامه "بصیرت سردار فاطمی" با 
تسلیت ایام سوگواری حضرت زهرا )س(  و سالروز شهادت سردار سلیمانی، افزود: 
اعتقاد سردار سلیمانی به وعده های قرآن و دین اسلام موجب شد تا ایشان در 
عرصه های خطر جان خود را سپر کرده و با شجاعت بر دل دشمن بزند همانگونه که 

ایشان در عملیات های بزرگ در دوران دفاع مقدس نقش آفرین بودند.
هدایت  شد،  قدس  نیروی  وارد  سلیمانی  سردار  زمانیکه  داشت:  اظهار  وی 
جریان های اسلامی را در کشورهای مقاومت بر عهده گرفت و با افزایش بصیرت و 

آگاهی و رمز ایستادگی، بزرگان و سران کشورها را با خود همراه کرد.
این مسوول با اشاره به اینکه هنگامی که عراق و سوریه مورد تجاوز داعش، النصره 
و ارتش آزاد به فرماندهی البغدادی که در اسرائیل تربیت شده بود، قرار گرفت، ادامه 
داد: داعش با شعار اسلامی به میدان آمد اما در عمل اجازه نداد آثاری از دین و قرآن 

برجای بماند و حتی کلیساها را نیز در عراق و سوریه به آتش کشید.
وی اظهار داشت: سردار سلیمانی می دانست کلام مقام معظم رهبری کلام 
خداست و محقق می شود و به همین دلیل زمانی که 8۰ درصد سوریه سقوط کرده 
بود با فرمان رهبری که فرمودند پیروز جنگ شمایید در صحنه حاضر شد و بشار اسد 

را که داشت کاخ را ترک می کرد قانع کرد و گام به گام دشمن را به عقب راند.
جانشین قرارگاه حمزه سیدالشهدای شمالغرب ادامه داد: باور قلبی به کلام 
الهی و ولایت از ویژگی های بارز سردار سلیمانی بود که در وصیت نامه این شهید 
می خوانیم که ایران را قرارگاه حسین بن علی و  جمهوری اسلامی را حرم می دانند 

که اگر این نظام بماند سایر حرم ها باقی می ماند.
وی با بیان اینکه حاج قاسم با اعتقاد به اینکه نظام اسلامی حرم است، در سوریه 
و عراق آستین بالا زده و معادلات جنگ را به نفع نیروهای مقاومت تغییر داد اظهار 
داشت:  این در حالی است که از توان نظامی کشور ایران در حد نیروهای تخصصی 
استفاده کرد. این مسوول با اشاره به اینکه سردار سلیمانی نیرو، لشکر، گردان و تیپ 
نخواست، گفت:  ایشان با رفتار، محبت و صداقت خود در بیان، کلام و عمل با سران 
عشایر و مراجع کشورهای محور مقاومت نشست و برخاست کرد تا آنان برای دفاع 

از دین به میدان بیایند.
وی اضافه کرد: سردار سلیمانی برای تربیت نیروها در محور مقاومت در لبنان، 
سوریه، عراق، افغانستان و پاکستان هزینه ای را متوجه ایران نکرد و با تشکیل 

گردان های عملیاتی، نیروها از ۶ کشور در سوریه حضور یافتند.
سردار ارجمندفر با اشاره به بصیرت افزایی در بین نیروهای جبهه مقاومت از 
سوی سردار سلیمانی، افزود: نیروهای تحت امر از سوی سردار سلیمانی مسجد 
به مسجد، کلاس به کلاس و دانشگاه به دانشگاه بصیرت افزایی کرده و پشت پرده 

کارهای داعش را اطلاع رسانی کردند.
جانشین قرارگاه حمزه سید الشهدای )ع( شمالغرب کشور با بیان اینکه سردار 
سلیمانی در موضوع آموزش به مسائل اعتقادی و سفارش ائمه اطهار )ع( و قرآن 
تاکید می کرد  ادامه داد: سلسله مراتب نیروهای حاضر در سوریه با فرهنگ بسیجی 
آشنا شده و سپس در رزم ها شرکت می کردند و این آموزش ها به گونه ای تاثیرگذار بود 

که حتی افسران ارتش سوریه تحت تاثیر آن قرار می گرفتند.
وی با اشاره به اینکه حاج قاسم سلیمانی برای پشتبیانی از دولت و ارتش سوریه در 
این کشور حضور داشت  اظهار داشت: بر اساس فرمان ولایت افرادی که از داعش 
اسیر می شدند در برنامه اجباری آموزشی شرکت می کردند که این حضور موجب 
شد عده ای متحول و پشیمان شده و درصدد جبران برآیند و در جبهه جنگ به مقام 
شهادت برسند.  این مسوول با بیان اینکه حاج قاسم تا زمانی که مطمئن نمی شد 
صحنه آماده نبرد است نیرو را به جنگ نمی فرستاد، گفت: سردار سلیمانی آشنایی 

کاملی با منطقه و اهداف دشمنان داشت.
 ارجمندفر با اشاره به اینکه ملت ایران زمانی که سرداران ولایت خود را فدای ملت 
می کنند قدردان بوده و یوم الله رقم می زنند، خاطرنشان کرد: موشک باران پایگاه 
هوایی عین الاسد سیلی محکمی به دشمنان بود که در طول تاریخ کسی جرات و 

جسارت چنین کاری را نداشت اگرچه سیلی های محکم دیگری پیش رو است.
  

وزیر میراث فرهنگی: 

شهید سلیمانی هیچ گاه افراد
 را دسته بندی نمی کرد

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، رفتار فردی شهید سلیمانی را 
مظهر اخلاق عنوان کرد و گفت: سردار هیچ گاه افراد را دسته بندی نمی کرد و با 

همه رفتاری انسانی داشت.
سید عزت الله ضرغامی روز یکشنبه )۱۲ دی ماه( در آیین گرامیداشت سپهبد 
شهید حاج قاسم سلیمانی که در فرهنگسرای بهمن برگزار شد، گفت: ولایت مداری 
از مهمترین خصوصیات این شهید بزرگوار بود. جلال و جمال سردار سلیمانی 

ولایت مداری ایشان بود.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با بیان این که رهبر معظم انقلاب 
ایراد کردند، گفت: سردار  قاسم سلیمانی  درباره حاج  برجسته  فرمایشات  هم 
سلیمانی همواره سرباز مطیع رهبری بود، البته آنچه در این میان مهم است که در 

این خصوص، کاسب کار نبود.
وی با بیان خاطره ای از جلسه با حضور شهید سردار سلیمانی در حضور رهبر 
معظم انقلاب گفت: پس از پایان جلسه، بنده و سردار سلیمانی ادامه بحث را با 
یکدیگر ادامه دادیم. به حاج قاسم گفتم کار و وظیفه ما در صداوسیما سخت است، 
زیرا جلب رضایت همه مردم در برنامه های صداوسیما کار دشواری است، حاج قاسم 
در پاسخ گفت »هر جا شک برای پیدا کردن کار درست داشتی به نظر رهبری رجوع 
کن.« ضرغامی افزود: حاج قاسم خط و راهبرد کلی را از رهبری می گرفت، اما 
تکنیک های خودشان را داشتند، درست هم همین است، زیرا نمی توان برای هر 

موضوعی نظر رهبری را خواست.
تشییع پیکر شهید سلیمانی جدی ترین رفراندوم تاریخ بشریت

ضرغامی گفت: برخی چند وقت یکبار حرف از همه پرسی می زنند در حالی که  
تشیع پیکر شهید سلیمانی جدی ترین رفراندوم تاریخ بشریت است، امروز نام شهید 

سلیمانی تبدیل به مکتب شده است. 
ضرغامی، شجاعت و دلیری را از شاخصه های شخصیتی سردار سلیمانی عنوان 
کرد و افزود: شهید سلیمانی جهت گیری ها را از رهبری دریافت می کردند و در 
بسیاری از جلسات حساس حضور داشتند، ولی در تصمیم گیری های آزادی عمل 

داشتند و مثل برخی از مدیران ضعیف کشور عمل نمی کردند.
وزیر میراث فرهنگی کمبود مدیران شجاع را از مشکلات کنونی کشور دانست و 
گفت: کشور از نداشتن مدیران شجاع آسیب های زیادی دیده است، برخی مدیران 
برای گرفتن کوچکترین تصمیمات از چهار مدیر بالادست سوال می کنند، که اگر 
تصمیم نتیجه خوبی نداشت، خودش مقصر نباشد. در حالی که در کارهای اجرایی 

خطا امکان دارد و مدیر باید آزادی عمل داشته باشد.

محسن پاک آیین: 

حاج قاسم غرب آسیا را از دست آمریکا 
خارج کرد

سفیر سابق ایران در جمهوری آذربایجان گفت: حاج قاسم حضور ابر قدرتی 
آمریکا در خاورمیانه را کاهش داد و غرب آسیا را از دست آمریکایی ها خارج کرد.

محسن پاک آیین روز یکشنبه در »سومین همایش بین المللی گام دوم انقلاب 
اسلامی؛ مکتب شهید سلیمانی الگوی جریان حلقه های میانی تمدن ساز« با اشاره 
به بیانیه گام دوم انقلاب اظهار داشت: انقلاب اسلامی به عنوان پدیده نوین در 
شرق اتفاق افتاد و امروز در گام دوم موضوع اصلی، عظمت انقلاب و کارهایی است 

که در پیش داریم.

 

با وجود انتشار اخبار و گزارشهای بسیار که عموما به دستاوردهای شهید سلیمانی 
در مبارزه با داعش اشاره دارد اما دشمنان با شبهه افکنی تلاش دارند حقایق را 
وارونه کنند. شناخت این تلاش مذبوحانه و کسب اطلاعات کافی از نقش آن شهید 

در مهار دیو تروریسم، تصویر دقیق تری از فرمانده مقاومت ارایه می دهد.
دشمنان اگرچه تلاش دارند با وارونه جلوه دادن حقایق، از دستاوردهای مبارزه 
با داعش و تروریسم در منطقه بکاهند اما به نظر می رسد آنان از یک پارادوکس آزار 
دهنده رنج می برند؛ چون نه می توانند محبوبیت آن شهید والامقام با تشییع 7 
میلیونی در تهران با حضور همه اقشار مختلف مردم و مسئولین از هر جناحی را 
انکار کنند و نه می توانند چشم به روی حقیقتی با نام جبهه مقاومت ببنند که مانع و 

سدی محکم در مقابل ماهیت جریان وایرانگر تکفیری و تروریستی شد .
قاسم  درباره شخصیت  اطلاعات  یا ضعف  و  فقدان  نظر می رسد،  به  بیشتر 
سلیمانی و نیز شرایط منطقه و اضطرار امنیتی و همچنین عدم شناخت کافی از 
تبار گروه های تروریستی و رابطه آنان با پایگاه های اجتماعی آنان در سراسر منطقه،  
عملا  منجر به تحلیل ها ، برداشت ها و قضاوت های بعضا نادرست شده است که 
البته نمی توان به این گروه از افراد خرده گرفت، چرا که شاید بخشی از اطلاعات 

مربوط به این دوران سالیان دراز در فایل های محرمانه بماند.
سرباز قاسم سلیمانی که بود؟

برای شناخت سردار سلیمانی ابتدا باید شخصیت او را واکاوی کرد تا در قضاوت 
این اسطوره بی پایان تاریخ به خطا نرویم. اولا او یک سرباز بود؛ سرباز واقعی که هم 
برای اعتقاداتش جنگید؛ اعم از سربازی ولایت و اسلام و تشیع و هم برای آرمان 
های مردمش، او هم سرباز ولایت بود و هم سرباز میهن. بنابراین نمی توان او را 

مصادره جناحی، حزبی و گروهی کرد.
حاج قاسم ما فریاد می زد که مدافع حرم است، اما دلش همانگونه که برای 
کودکان ایرانی می تپید برای کودکان مظلوم در سایر نقاط جهان هم می تپید؛ 
تفاوتی هم نمی کرد که شیعه باشد، سنی باشد یا مسیحی.از طرفی هم خوب می 
دانست که آتش برافروخته استثنا بردار نیست و روزی دامن ما را هم خواهد گرفت، 
بنابراین باید مرزها را مصونیت بخشید؛ این تفکر حاج قاسم است و در عمل آن را 

به نمایش گذاشت.
دوم اینکه سردار قائل به دسته و گروه و جناح و باند نبود. او خود را فرمانده یک 
جریان خاص نمی دانست؛ او فرمانده همه بود؛ آنگونه که در بدرقه اش به جانب 
خانه ابدی، همه قشر و طیفی و از هر رنگی حاضر بودند و در داخل با او به مثابه 
یک قهرمان ملی و در عراق با عنوان یک یاور و ناجی وداع کردند و در صحنه جهانی 
هم کسی نتوانسته او را نادیده بگیرد، حتی اگر نامش را در به زور صهیونیست ها از 

شبکه های اجتماعی مانند توئیتر حذف کرده باشند.
قاسم سلیمانی، همانطور که از مکتوبات و فیلم های سخنرانی هایش مشخص 
است، به شدت با قطبی سازی جامعه مخالف بود، تا جایی که به برخی جریان های 
تند نهیب می زد که دست از چپ و راست و اصولگرا و اصلاح طلب بازی بردارند و 
در بحث های اجتماعی هم تاکید می کرد که "بدحجاب ها هم دختران ما هستند".
او با جریان های سیاسی هم نه در چارچوب جنگ قدرت که در قالب یک تفکر 
فراگیر و سراسری رابطه داشت؛ با کسی قهر نبود ، چنانچه با هر طیفی نشست و 
برخاست داشت و هیچ راهی را به سوی گفت وگو و مفاهمه نبست و آرزویش وحدت 

و همدلی در سطح ملی بود.
آرمان های سردار در عالم واقع

نکته دیگری که در ارتباط با شناخت سردار لازم است تا در تحلیل ها و ارزیابی ها 
به خطا نرویم، این است که آرمان های سردار را در عالم واقع باید دید.

ابتدا به این سوال باید پاسخ داد که آیا سردار برای حفظ و حراست ایران به 
و  طلبی  فزونی  برای  خاکریزها  این  یا  رفت،  عراق  و  سوریه  لبنان،  خاکریزهای 

کشورگشایی بود؟
آنچه موضوع را پیچیده می کند، این است که کمتر کسی به عمق ماجرا دقت 
می کند و اینکه حفظ و حراست بدون حضور معنا ندارد. اینکه منتظر بنشینیم تا در 
دروازه های کشور از دشمن استقبال کنیم دیگر در هیچ تئوری دانشگاهی پسندی 
هم قابل قبول نیست. همین حالا کدام کشور خاورمیانه را می توان سراغ داشت که 
خاکریزهایش هزاران کیلومتر دورتر بنا نشده باشد؛ مثلا ترکیه که از قفقاز تا لیبی 
نیروهایش را به خط کرده است. حالا آمریکایی ها و قدرت های غربی و روسیه و 
چین بماند، حتی عربستان و امارات کوچک هم در چهارگوشه منطقه خیمه زده اند 

و کسی هم نمی گوید چرا؟
چرا از اسد دفاع کرد؟

مخالفین حضور مستشاری سردار در سوریه، دفاع از مردم این کشور را به حمایت 
از ابقای بشار اسد رییس جمهوری این کشور تقلیل داده اند. این گروه یا نمی دانند 
یا نمی خواهند بدانند که جریان معارض واقعی در سوریه یکی دو حزب کوچک 
بودند که به محض ورود سوریه به گرداب جنگ داخلی، عملا از چرخه خارج شدند، 

و در مقابل جریان اصلی، گروه های تروریستی و تکفیری بودند.
هنوز خیلی ها خوب نمی دانند که مناسبات فکری و مجاری تغذیه ایدئولوژیک 
جریان ها و گروه های مسلح در سوریه و عراق و شیوه های شیفت از گروهی به گروه 
دیگر به چه شکل است. اکثر گروه های شکل گرفته از سال ۲۰۱۱ به این سو در 
سوریه به نوعی از القاعده متولد شده بودند و تنها ارتش آزاد بود که از گروهی افسران 
و سربازان ارتش سوریه و گروه دیگری از داوطلبان ضد دولتی تشکیل شده بود و در 
ادامه از اعضای القاعده و افراط گرایان مذهبی هم به این گروه ملحق شدند. مثلا 
النصره یا تحریر الشام یا جندالشام و ده ها گروه دیگر در تفکر و عمل هیچ تفاوتی با 
القاعده و داعش نداشتند. اگر آن روزهای ۲۰۱۱ هنوز داعش متولد نشده بود، اما 
لشکریان بالقوه این گروه که بودند. آنها در همین گروه های تکفیری و حتی ارتش 

آزاد اسلحه در دست داشتند.
برخی ها تصورشان این است که سابقه داعش به روزهای سقوط موصل مربوط 
می شود در حالی که سابقه داعش در عراق مربوط به سال ۲۰۱۰ و هنگامی است 
که آمریکایی ها پایان القاعده را اعلام کردند. برای اولین بار در همین سال، هسته 
های از هم پاشیده القاعده ابتدا در استان دیاله و سپس در استان موصل تولد 
تشکیلات جدید تکفیری به نام "دولت اسلامی عراق" را اعلام کردند که بعدها پایه 

داعش در سوریه و عراق شد.
با عنوان "دولت اسلامی عراق و شام" اعلام  زمانی هم که داعش در ۲۰۱۳ 
موجودیت کرد، ابتدا به سوریه رفت و در بحبوحه جنگ داخلی در این کشور به 
یارگیری پرداخت، اما این جغرافیای ظهور داعش در سوریه در بیابان های شرقی 
این کشور و به دور از صحنه نبردهای جاری میان ارتش اسد با سایر تکفیری ها 
مانند النصره بود، بطوری که تا پیش از ورود به عراق در نواحی خارج از کنترل ارتش 

و نیروهای متحد اسد فعالیت می کردند.
داعش ابتدا با النصره متحد شد و بسیاری از نیروهای مزدور سوری و خارجی 

این گروه و نیز سایر گروه ها را به خود جذب کرد و پس از قدرت گیری دوباره از آن 
جدا شد و سرانجام در سال ۲۰۱۴ به عراق یورش برد. بنابراین داعش ادامه جنگی 

بود که تکفیری هایی همچون النصره و ارتش آزاد در سوریه به راه انداخته بودند.
این تصور غلط است

اینکه برخی ادعا می کنند، ابتدا که قاسم سلیمانی به سوریه رفت داعش نبود 
و مخالفان دولت اسد بودند، از اساس غلط است، چرا که پایگاه اجتماعی داعش 
همان طیفی از جامعه سوری بود که بدنه اصلی گروه های به اصطلاح جهادی و 
در راس آنها القاعده را تشکیل می داد و فقط شیفت عوامل و جنگجویان صورت 
می گرفت که هنوز هم ادامه دارد. حتی در هرم قدرت این گروه های تروریستی 
نیز چنین نسبتی برقرار بوده و هست، بطوری که اکثر فرماندهان و رهبران النصره و 
جیش الشام و داعش و ... از القاعده آمده بودند؛ حتی ابوبکر البغدادی سرکرده اول 

گروه تکفیری و تروریستی داعش هم از فعالان در القاعده بوده است.
که  گروه هاست  این  تکفیری  تفکر  و  ایدئولوژی  اصلی  اینها، مساله  کنار  در 
خطرناک جلوه می کند و قبل از ورود داعش هم در سوریه و عراق وجود داشت؛ این 
گروه ها قبل از آنکه داعش وارد معادلات در سوریه شود، هزاران هزار قطعه عکس و 
ویدئو را در فضای مجازی پخش می کردند که در آن سربریدن ها و با سرهای بریده 
فوتبال بازی کردن ها را نمایش می داد. آن فردی که جگر سرباز ارتش سوریه در 
آورد و در فیلم نشان داده می شود که آن را به دهان گرفته و می خورد، یک عضو 

ارتش آزاد بود.
به علاوه در عراق نیز وضع به همین منوال بود؛ داعش از دل القاعده متولد شده 
بود و اکثر نیروهای بومی القاعده و باقی مانده های ارتش بعث صدام بعدها به 
داعش ملحق شدند. در مروری بر رویدادهای سال ۲۰۱۴ میلادی کاملا روشن می 
کند که موصل و بسیاری از شهرهای بزرگ شمالی، غربی و شرقی عراق، قبل از 

رسیدن کاروان البغدادی از سوریه در دهم ژوئن، سقوط کرده بود.
تصمیم سخت در روزهای تعیین کننده

در سال ۲۰۱۱ زمانی که سردار به سوریه رفت تا جلوی سقوط اسد را به عنوان 
یک دولت قانونی بگیرد، روزی بود که باید تصمیمی سخت گرفته می شد، چرا که 
تبارشناسی گروه هایی که علیه اسد سلاح بدست گرفته بودند، هشدار می داد که 
یا باید اجازه می دادیم اولین کشور تروریستی تمام عیار در جهان شکل بگیرد - که 
اگر دمشق سقوط کرده بود و این اتفاق افتاده بود، حفظ و حراست از عراق دیگر 

کار ساده ای نبود- یا برای جلوگیری از تولد چنین هیولایی باید به آتش می زدیم.
اگر ورود صورت نمی گرفت، دو کشور بزرگ منطقه با ژئوپلتیک خاص خود و منابع 
سرشار ثروت و نیروی انسانی )عراق و سوریه(، به کانون تروریسم جهانی تبدیل می 
شد؛ اگر تشکیل دولت اسلامی عراق و شام در زمین واقعیت محقق می شد و این 
غول از چراغ آزاد شده به حرکت در می آمد، اول اینکه برخی کشورهای منطقه 
بویژه عربستان و کشورهای عرب حوزه خلیج فارس آن را به رسمیت می شناختند 
و در مرحله بعد قطعا اولویت هایش را بر دو کشور منطقه متمرکز می کرد؛ ایران 
و جمهوری آذربایجان! )داعش  جمهوری آذربایجان را یک هدف بر روی نقشه 
جغرافیایی اش قرار داده بود و حتی در یک بیانیه وعده کرده بود که بزودی پرچم 

داعش را بر فراز بلندترین ساختمان باکو برافراشته خواهد کرد(
وقتی از قاسم سلیمانی یا همان "حاجی بزرگ" عراقی ها و ابومهدی المهندس و 
ترور ناجوانمردانه این دو فرمانده اصلی جنگ علیه تروریسم در عراق و سوریه سخن 
می گوییم، تصویر خیابان های بغداد و دمشق در مقابل چشمانمان نقش می بندد؛ 
پایتخت هایی که در روزهای سخت تنها بودند و مردمانشان بخصوص کودکان و زنان 
وحشت زده سایه تکفیری های خونریز را بر فضای شهرشان احساس می کردند و 
اگر این دو شهر سقوط کرده بود، امروز جهان با پدیده بزرگترین دولت تروریستی 
جهان روبه رو بود. معنای این حضور به موقع را اکثر فرماندهان عراقی خوب می 
دانند؛ پل هوایی تهران- بغداد، یکی از سه رکن نجات عراق بود که دو رکن دیگرش 

فتوای تاریخی آیت الله سیستانی و شکل گیری بسیج مردمی بود.
سردار یک شخصیت ملی بود یا نه؟

دو سال از شهادت سردار گذشته است، اما هنوز حقایقی از روزهای سخت و تلخ 
محاصره دمشق و بغداد از کشوهای بایگانی محرمانه ها خارج نشده است و شاید 
انتشار اسرار نظامی و امنیتی آن روزها، سال ها وقت لازم داشته باشد. به همین 
دلیل حالا حالاها بخاطر همین محدودیت ها شناخت واقعی این سردار فعلا به 

اطلاعاتی خلاصه می شود که در دسترس است.
به عنوان مثال،  هنوز اطلاعات دقیقی از آنچه در یک هفته طوفانی سال ۹۶ پس 
از انجام همه پرسی جدایی کردها از بغداد گذشت، در دسترس نیست. کسی چه 
می داند که آن روزها و شب ها که سردار بارها بین سلیمانیه ، بغداد و اربیل و تهران 
در رفت و آمد بود چه گذشت؛ همان ایامی که او حتی برای چند ساعت هم نخوابید 
تا غائله ختم به خیر شود، آن هم در روزهایی که آب در دل هیچ کسی در ایران 

تکان نخورد.
شاید روایت آن روزی که سردار به العبادی عتاب کرد که هر چه سریعتر نیروهایش 
را به شمال ببرد و او امتناع کرد و به هشدارها توجهی نداشت، یک روزی همین روزها 

جایی منتشر و پخش شود.
کسی نمی داند اگر حاج قاسم آن روزها و شب ها می خوابید و ساده از کنار 
اتفاقاتی که در حال وقوع بود می گذشت، منطقه دچار چه فاجعه ای می شد؟! 
اعلام جدایی اقلیم کردستان عراق از دولت مرکزی می توانست سرآغاز شروع فتنه 
جدید امنیتی باشد که سال های سال ادامه می یافت و هزاران انسان بی گناه را به 

مسلخ می برد.
بنابراین شناخت سردار مقاومت و فرمانده اصلی و واقعی جنگ علیه تروریسم که 
جهان امنیت خود را مدیون اوست، لازمه کمی انصاف، تحلیل دقیق و اطلاعات 

واقعی است تا مشخص شود آیا او را چرا باید سردار ملی نامید.
حقایقی که باید دانست

تا جایی که از رد پای سرداران سفر کرده می توان استنباط کرد؛ اینکه آنها در 
بسیاری از خصوصیات فردی و اجتماعی شبیه هم بودند. آنها مردانی بودند از 

جنس مردم ، اما با آرمان های بزرگ و دل هایی دریایی.
جذب حداکثری؛ از همه قوم ها و مذاهب و احزاب و جریان های فعال، زیر 
پرچم مقاومت در عراق بودند. حتی کردها که طی دو دهه گذشته همواره ساز 
خود را کوک کرده اند،  اما در بیشتر موارد با سرداران مقاومت و فرماندهان پیروزی 

هماهنگ بودند.
اگر خاطرات ترکمن ها، کردها، ایزدی ها و مسیحیان عراقی را مروری کنید می 
بینید چقدر این دو شبیه هم هستند؛ در دفاع از انسانیت، یاری مظلوم و دادرسی 
صدمه دیدگان، بطوری که رنگ و زبان و قومیت و مذهب و حتی دین برایشان 

ارجحیت نداشت.
به عنوان مثال، چه کسی می داند که بر سر ترکمن های مظلوم شیعه در شمال 

عراق چه آمد و اگر سردار نرسیده بود، به کجا ختم می شد؟!
 "ابومصطفی الامامی" معاون فعلی فرمانده الحشد الشعبی در محور شمال عراق، 

اخیرا تنها گوشه ای از آن روزهای سخت و پر اضطراب را روایت کرده است.
ترکمن ها در حالی از ابتدا حق حتی سلاح برای حفاظت از خود نداشتند که 
القاعده شیعیان را در مناطق شمالی و شرقی عراق هدف می گرفت و کردها هم از 
سال ها قبل با حمایت آمریکا مسلح بودند و نیروی پیشمرگه را داشتند و این ترکمن 
ها بودند که بدون سلاح و پناه در معرض حملات وحشیانه ابتدا القاعده و سپس 

داعش قرار داشتند.
از همین رو تلعفر، بشیر و بخش هایی از دشت نینوا در ژوئن ۲۰۱۴ همزمان با 
موصل، سقوط کرد؛ آمرلی در استان صلاح الدین به محاصره کامل درآمد و بخش 
هایی مانند تازه در جنوب کرکوک در معرض تهدید قتل عام و کشتار جمعی قرار 

گرفت.
شاید بهتر باشد روایت افرادی مانند ابو رضا النجار فرمانده الحشدالشعبی در 
شمال عراق را هم شنید در زمانی که ترکمن ها بدون سلاح و بی پناه در انتظار 
نسل کشی قرار گرفته بودند و اگر نبود سردار سلیمانی و یار با وفایش ابومهدی 
المهندس، امروز معلوم نبود تاریخ چگونه نام این مناطق را در کنار شهرهایی مانند 

سربرنیتسا در بوسنی می نوشت؟
هنوز کمتر اطلاعاتی از کمک های سردار به ایزدی ها و مسیحیان و کمک به آنان 

برای مقاومت در برابر وحوش داعش به رسانه ها درز کرده است.

به مناسبت دومین سالگرد شهادت سردارسپهبد حاج قاسم سلیمانی؛

از فرمانده شهید مقاومت چه می دانیم؟
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 مشاور زنان و امور خانواده وزیر صنعت، معدن و تجارت از برگزاری کارگروه رفع 
موانع تولید حوزه بانوان در تمام استان های کشور خبر داد.

فاطمه السادات حسینی افزود: این کارگروه به صورت ماهانه و با حضور 
استانداران و دبیری سازمان صمت برگزار می شود.

وی تصریح کرد: با توجه به اینکه بانوان رسالت خانواده و در برخی شرایط 
مسئولیت خانواده بر دوش دارند لذا نیازمند توجه هستند از این رو این کارگروه 

سراسری تشکیل شد.
وی ادامه داد: در بعضی خانواده ها بانوان سرپرست خانواده بوده لذا با توجه 
به شرایط اقتصادی جامعه و مسئولیت سخت خانواده موانع و مشکلات آن ها 

باید مورد بررسی قرار گیرند.
لزوم پیوست فرهنگی طرح های اقتصادی

مشاور زنان و امور خانواده وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: تمامی طرح 
های اقتصادی باید پیوست فرهنگی داشته باشند.

وی افزود: پیوست فرهنگی طرح ها زمینه حمایت مالی از طرح های خرد و 
غیره را فراهم می کند تا زمینه اشتغالزایی و شکوفایی اقتصاد خانواده ها فراهم 

شود.  

وی تصریح کرد: بعضی دستگاه های دولتی که اعتبارات لازم را دارند می 
توانند از این طریق از طرح ها حمایت کنند.

نگاه رهبری در بیانیه گام دوم انقلاب به حمایت از کسب و کارهای خرد
 مشاور زنان و امور خانواده وزیر صنعت، معدن و تجارت به بیانیه رهبر معظم 
انقلاب در زمینه گام دوم انقلاب اشاره کرد و گفت: معظم له در این بیانیه به 

کسب و کارهای خرد توجه ویژه ای داشته اند.
وی افزود: وزیر صمت در راستای تحقق منویات مقام معظم رهبری توجه ویژه 

ای به کسب و کارهای خرد و متوسط دارد.
وی یکی از مصادیق حمایت از کسب و کارهای خرد را حمایت از طرح های 

اشتغالزایی بانوان برشمرد و بر حمایت مالی این طرح ها تاکید کرد.
حسینی به سفرهای استانی خود اشاره کرد و گفت: در این سفرها دنبال 
شناسایی فعالان اقتصادی بانوان هستیم تا در شبکه ای منسجم نوع فعالیت، 
تخصص، درآمدی زایی و دیگر مسایل بانوان فعال اقتصادی ساماندهی شوند.
وی افزود: با ساماندهی شبکه سراسری فعالان اقتصادی بانوان برنامه ریزی 

و پرداخت تسهیلات دقیق انجام می شود.
وی ادامه داد: وزارت سمت پیگیر ایجاد این شبکه سراسری بوده تا از طریق 

این شبکه خدمات رسانی انجام دهد.
اجرای طرح سما بانو در سراسر کشور

مشاور زنان و امور خانواده وزیر صنعت، معدن و تجارت از برنامه ریزی برای 
اجرای طرح سمابانو در سراسر کشور خبر داد و گفت: این طرح بصورت 

پایلوت در استان کرمان کلید خورد.
 وی افزود: سامانه شناسایی بانوان در مشاغل مختلف اقتصادی با نام سمابانو 
در استان کرمان ایجاد شده تا موانعی که در مسیر اشتغال و کارآفرینی آنها 
وجود دارد برطرف شود. وی تصریح کرد: با همکاری ۱۰ انجمن تاکنون در 
سطح کشور بانوانی که با وزارت صنعت، معدن و تجارت ارتباط دارند شناسایی 

شده و این شناسایی در استان ها همچنان در حال انجام است.
حسینی تصریح کرد: طرح ریحان نیز در حمایت از آسیب های اجتماعی و 
با رویکرد اقتصادی، کارآفرینی، روانشناختی، جامعه شناختی و فرهنگ سازی 

شکل گرفته است.
 وی افزود: در این طرح بانوانی که به دلیل اعتیاد از همسر خود جدا شده 
اند و مشکلات خانوادگی را تجربه کرده اند آموزش مهارت ها را در کنار مسایل 

روانشناختی و کارآفرینی به صورت همزمان فرا می گیرند.

مشاور وزیر صمت:

 کارگروه رفع موانع تولید بانوان در استان ها برگزار می شود

وزیر نیرو خبرداد:
اختصاص ۳ هزار میلیاردتومان اعتبار برای توسعه تجدید پذیر ها

نایب رییس کمیسیون مالیات، کار و تامین اجتماعی اتاق بازرگانی ایران :

ارز ۴۲۰۰ تومانی به سفره مردم نرسید

نایب رییس کمیسیون مالیات، کار و تامین اجتماعی اتاق بازرگانی ایران گفت: 
ارز ۴۲۰۰ تومانی برای معیشت بهتر مردم تخصیص پیدا کرد، اما به دلیل طی 

کردن مسیر اشتباه هرگز بر سر سفره مردم قرار نگرفت. 
ایرنا اظهار  اقتصادی  با خبرنگار  روز )یکشنبه( در گفت وگو  »اصغر آهنی ها« 
داشت: بر اساس برنامه ریزی ها ارز ۴۲۰۰ تومانی باید برای بخش های مربوط 
به معیشت مردم هزینه می شد تا موجب بهبود شود، اما این هدف از همان آغاز 
اجرای طرح اتفاق نیفتاد. وی با بیان اینکه این ارز ترجیحی باید به سفره مردم 
می رسید، تصریح کرد: آمارهای ارائه شده نشان می دهد که تخصیص این ارز به 

اهداف پیش بینی شده نرسید، زیرا مجراهای توزیع آن درست نبود.
آهنی ها با تاکید بر اینکه بخش بزرگی از تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی به سفره 
مردم نرسید، خاطرنشان کرد: اجرای این طرح موجب ایجاد رانت شد در حالی که 

تک نرخی کردن ارز بیشتر می تواند به اقتصاد کشور کمک کند.
وی افزود: برای جلوگیری از آسیب ناشی از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی باید به 
صورت کارشناسانه برنامه ریزی شود تا فشاری بر زندگی مردم و جامعه تحمیل 

نکند و از طرق مختلف به دست مردم برسد.
ایران  بازرگانی  اتاق  اجتماعی  تامین  و  کار  مالیات،  کمیسیون  رییس  نایب 
تصریح کرد: تخصیص این ارز مشکلات بسیاری را در اقتصاد کشور به وجود آورد 
که با کنترل مستقیم دولت می توان از تبعات حذف آن جلوگیری کرد و منابع باید 

به صورت نقدی و غیرنقدی در اختیار مردم قرار بگیرد.
وی تاکید کرد: از ارز ۴۲۰۰ تومانی عده محدودی بهره مند شدند که موجب 
رانت شد و تغییر و حذف آن تصمیم درستی است که باید اجرایی شود، زیرا تاکنون 

آسیب های بسیاری را به اقتصاد کشور وارد کرده است.
از فروردین ماه سال ۱۳۹7 و پس از نوسانات ارزی سال ۱۳۹۶ دولت به منظور 
حمایت از مردم در مقابل فشارهای اقتصادی اقدام به تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی 
تحت عنوان ارز ترجیحی کرد که طبق برخی برآوردها در سال های پس از تصویب 
این طرح بیش از ۶۰ میلیارد دلار از ذخایر ارزی کشور برای واردات کالاهای 
اساسی با نرخ ۴۲۰۰ تومان اختصاص یافته است. لایحه »تامین مطمئن کالاهای 
اساسی، نهاده های دائمی، دارو و تجهیزات پزشکی و سیاست های جبرانی برای 
حمایت از معیشت اقشار آسیب پذیر« چندی پیش با قید دو فوریت تقدیم مجلس 
شد اما دو فوریت و یک فوریت آن در مجلس به تایید نرسید. با این وجود در لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ که در ۱۵ آذرماه تقدیم مجلس شورای اسلامی شده است این نرخ 

ارز حذف و بودجه بر این اساس تنظیم شده است.
 

نائب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران :

چرا نباید طلای بدون کد شناسایی بخریم؟
افراد هنگام خرید مصنوعات طلا باید توجه داشته باشند که طلای بدون کد 

شناسایی را نخرند؛ زیرا ممکن است قاچاق یا فاقد استاندارد باشد و ضرر کنند. 
روزشنبه مدیرکل استاندارد استان تهران اعلام کرد که افراد از خرید طلا بدون 

کدشناسایی پرهیز کنند.
هرگونه  خرید  از  سرمایه گذاری،  برای  حتی  افراد  نوری«،  »عباس  گفته  به 
مصنوع طلای بدون کد شناسایی یا کدهای ابطال شده که مشخصات آن ها به 

اتحادیه های مربوطه اعلام می شود، خودداری کنند.
نائب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در این خصوص گفت: درج کد شناسایی 
بر روی مصنوعات طلا از ۱۵ سال پیش در کشور اجرایی شد و اداره استاندارد 
کدهایی را به واحدهای تولیدی طلا و جواهر اعطا می کند که یکتا )یونیک( 

هستند و تولیدکنندگان موظفند این کدها را بر روی مصنوعات درج کنند.
»محمد کشتی آرای« افزود: هر شهرستان کد لاتین مختص به خود را دارد و در 
کنار آن عددی درج می شود که مربوط به واحد تولیدی است و چنان چه واحدها 
تخلفی داشته باشند کد آنها حذف می شود. وی تاکید کرد: افراد هنگام خرید 
مصنوعات طلا باید از درج کد مطمئن شوند، زیرا چنان چه این کد را نداشته باشد 
یا قاچاق است یا خارج از استاندارد تولید شده است و افراد با خرید آن ممکن 
است دچار ضرر و زیان شوند. نائب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: کد 
واحدهای تولیدی ممکن است به دلیل تخلف واحد، تغییر آدرس یا تعطیلی ابطال 
شود بنابراین ضروری است که افراد از درج کد مطمئن شوند. وی تصریح کرد: 
کافی است تنها افراد از درج عیار و کد شناسایی مطمئن شوند و صحت و اصالت 
این کدها توسط اتحادیه ها و سازمان استاندارد بررسی می شود. کشتی آرای گفت: 
طبق قانون استاندارد حداقل عیار مجاز طلا در کشور ۱8 است که به صورت رقمی 
۱8 یا 7۵۰ درج می شود، البته عیارهای ۲۱، ۲۲ و ۲۴ نیز عیار مجاز در کشور 
هستند. وی توضیح داد: چگونگی نظارت بر واحدهای عرضه کننده این گونه 
است که خود اتحادیه از بین فعالان بازرسان را انتخاب می کنند و چون آشنایی 
کاملی با منطقه دارند با مراجعه به واحدها و نمونه برداری عیار را کنترل می کنند. 
نائب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: فاکتور فروش نیز موضوع مهمی در 
خرید و فروش طلا است و باید در فاکتور آدرس، شماره تماس،  مشخصات طلا و 

عیار کدهای استاندارد در فاکتور درج شود.
 

وزیر راه و شهرسازی خبرداد:

پرداخت اقساط وام نهضت ملی
۲ سال پس از تحویل مسکن

وزیر راه و شهرسازی گفت: اقساط وام نهضت ملی مسکن دو سال بعد از 
واگذاري آغاز می شود.

رستم قاسمی افزود: در پرداخت تسهیلات بانک ها نگران نیستم، الآن هم 
بانک ها موظف شدند ۲۰ درصد مجموع تسهیلات را در اختیار مسکن قرار دهند 
البته این ۲۰ درصد تسهیلات هم در صنایع پشتیبانی مسکن استفاده خواهد 

شد.
وی اضافه کرد: سود تسهیلاتی که شورای پول و اعتبار برای بانک ها در نهضت 
ملی مسکن مشخص کرده است ۱8 درصد و اقساط این تسهیلات ۲۰ ساله است 
که اقساط آن به صورت پلکانی خواهد بود، فردی که امروز ۴۵۰ میلیون تومان 
تسهیلات دریافت می کند طی ۲۰ سال آینده حدود یک و نیم میلیارد تومان 

پرداخت می کند که پرداخت آن به صورت پلکانی خواهد بود.
قاسمی درباره تسهیلات بانکی طرح نهضت ملی مسکن گفت: در قانون جهش 

تولید مسکن باید ۲۰ درصد سهم تسهیلات بانک ها در اختیار مسکن قرار گیرد.
وی گفت: در قانون، جریمه سنگینی برای بانک هایی که همکاری نکنند در نظر 
گرفته شده است. وزیر راه وشهر سازی افزود: در شورای پول و اعتبار توافق کردیم 
که برای تهران ۴۵۰ میلیون تومان، مراکز استان ها ۴۰۰ میلیون، شهر ها ۳۵۰ 
میلیون تومان و همچنین برای روستا ۲۰۰ تا ۲۵۰ میلیون تومان برای هر واحد 
تسهیلات در نظر گرفته شود. قاسمی ادامه داد بانک مرکزی این طرح را به همه 
بانک ها ابلاغ کرد و سهم هر بانک مشخص شده است و بانک ها متعهد به پرداخت 
تسهیلات هستند گرچه به غیر از بانک مسکن که عملیات اجرایی را فعال کرده 
است هنوز بسیاری از بانک ها عملیات اجرایی را شروع نکردند، اما به بقیه بانک ها 
ابلاغ شده است. وی تصریح کرد: پیش بینی می کنیم فردی که در تهران زندگی 
می کند اگر ۱۵۰ میلیون تومان آورده خودش باشد حتماً صاحب خانه خواهد 
شد، چون زمین رایگان است، تمهیدات خوبی با وزارت صمت داشتیم که مصالح 
به گونه ای خریداری شود که تورم کمتر در آن تأثیر داشته باشد، پروانه کار با قیمت 
ارزان در اختیار قرار می گیرد، سهم هزینه نظام مهندسی کمتر است و همچنین 

مالیات بسیار کمتری پرداخت می شود.

قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان از سال ۱۳۹8 تصویب و ابلاغ شده 
اما تاکنون به مرحله اجرای کامل نرسیده است و تازه ترین اعلام معاون درآمدهای 
مالیاتی سازمان امور مالیاتی حاکی از آن است که این قانون در سال آینده اجرا 

خواهد شد.
سازمان امور مالیاتی از شهریور سال ۱۳۹8 معادل ۱۵ گروه از فعالان اقتصادی 
درآمد،  شدن  شفاف   برای  تا  کرد  دسته بندی  را  می شوند  شغل  حدود ۵۰  که 
جلوگیری از فرار مالیاتی و کمک به فرآیند حسابرسی مالیاتی مکلف به ثبت نام در 

سامانه مؤدیان و استفاده از کارتخوان باشند.
این اقدام در راستای اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان صورت 
گرفت که طبق آن تمام افراد مشمول باید به ترتیبی که سازمان مقرر می کند، 
نسبت به ثبت نام در سامانه مؤدیان اقدام کنند و خرده فروشی ها و واحدهای صنفی 
که به صورت مستقیم با مصرف کننده نهائی ارتباط دارند، علاوه بر عضویت در 
سامانه مؤدیان، موظف به استفاده از پایانه فروشگاهی نیز هستند اما استفاده از 

پایانه فروشگاهی برای مؤدیانی که به صورت مستقیم با مصرف کننده نهایی ارتباط 
ندارند، الزامی نیست و مؤدیان مزبور موظفند کلیه صورت حساب های خود را به 

ترتیبی که سازمان تعیین می کند، از طریق سامانه مؤدیان صادر کنند.
در این زمینه، گزارش تفریغ بودجه سال گذشته حاکی از آن است که تنها ۳۵ 
درصد از پزشکان و وکلای شناسایی شده اقدام به ثبت نام در سامانه مؤدیان کرده اند 

و ۶۵ درصد این افراد از قانون مربوطه تخلف کرده اند.
البته در گزارش ها مشاهده شده است که برخی از مشاغل نیز برای دور زدن 
مالیات اقدام به جمع کردن دستگاه های کارتخوان از محل فعالیت خود کرده اند 
و هزینه خدمات خود را به صورت نقدی دریافت می کنند که قانون برای این افراد 

مجازاتی درنظر گرفته است.
از سوی دیگر، تاکنون بیش از دو سال از تصویب این قانون می گذرد و با توجه به 
اجرای قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده که از فردا اجرا می شود، سامانه مؤدیان و 
قانون پایانه های فروشگاهی به صورت کامل رونمایی و اجرا نشده است که تازه ترین 

اعلام حاکی از آن است، این قانون در سال آینده اجرا می شود.
این در حالی است که اجرای این قانون که از آن به عنوان بستری برای بستن 
راه های فرار مالیاتی و هوشمندسازی مالیات یاد می شود، در این مدت همچنان 
در پیچ وتاب اجرا باقی مانده و سازمان امور مالیاتی در حالی قانون جدید مالیات 
بر ارزش افزوده را اجرا می کند که سامانه مؤدیان ستون اصلی این قانون هنوز 
دستگاه  رایانه،  شامل  فروشگاهی  پایانه  است،  گفتنی  است.  نشده  راه اندازی 
کارتخوان بانکی)pos(، درگاه پرداخت الکترونیکی یا هر وسیله دیگری است که 
امکان اتصال به شبکه های الکترونیکی پرداخت رسمی کشور و سامانه مؤدیان را 

داشته و از قابلیت صدور صورتحساب الکترونیکی برخوردار باشد.
علاوه براین، سامانه مؤدیان سامانه ای است تحت مدیریت سازمان امور مالیاتی 
که در آن به هر مؤدی، کارپوشه ویژه ای اختصاص یافته و تبادل اطلاعات میان 
مؤدیان و سازمان از طریق آن کارپوشه انجام می شود. همچنین، ۵۰ گروه شغلی 

که باید برای اتصال به سامانه فروشگاهی اقدام کنند، بدین شرح هستند:
۱. وکلا

۲. مشاوران حقوقی و مشاوران خانواده
۳. دفاتر اسناد رسمی

۴. مشاورین املاک
۵. تالار پذیرایی، رستوران ها، چلوکبابی ها، کبابی ها، اغذیه فروشی ها و فست 
فودی ها، سفره خانه های سنتی و کافی شاپ ها، کترینگ ها و تهیه غذاها، قهوه 
خانه ها، سالن های غذاخوری و باغ تالارها، باغ سراها، طباخی ها، آش و حلیم پزی 

ها، جگرکی ها، کته کبابی ها، بریانی فروشی ها و مشاغل مشابه
۶. مرکز اقامتی از قبیل هتل ها، هتل آپارتمان ها، مهمان پذیرها، مهمان سراها، 

مهمان خانه ها، مسافرخانه ها، باغ ویلاها، اقامتگاه های بین راهی و متل ها
7. نمایشگاه ها و فروشگاه های وسایط نقلیه موتوری)به استثنای ماشین آلات 

راهسازی، ساختمانی و کشاورزی(
8. آرایشگاه های مردانه و زنانه

قانون   )8۱( ماده  مشمولین  استثنای  )به  فروشی ها  خشکبار  و  آجیل   .۹
مالیات های مستقیم و واردکنندگان(

فالوده  و  بستنی  ها،  فروشی  میوه  آب  شیرینی فروشی ها،  و  قنادی ها   .۱۰
فروشی ها

۱۱. میوه و تره بار فروش های مستقر در میادین میوه و تره بار، بار فروشی های 
میوه و تره بار، میوه فروشی ها

۱۲. مجموعه های فرهنگی و ورزشی
وارد  و  کنندگان  تولید  استثنای  )به  افزارفروشی ها  نوشت  و  تحریر  لوازم   .۱۳

کنندگان(
۱۴. بازی های رایانه ای)گیم نت ها( و کافی نت ها

۱۵. دفاتر خدمات ارتباطی )دفتر خدمات مشترکین تلفن همراه و ثابت و خدمات 
پلیس+۱۰، دفاتر خدمات  )از جمله دفاتر  الکترونیکی  پستی(، دفاتر خدمات 

الکترونیک شهر، دفاتر خدمات پیشخوان دولت و خدمات الکترونیک قضایی(

قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان باز هم بلاتکلیف ماند

یک قانون مالیاتی همچنان در پیچ  و تاب اجرا

وزیر نیرو از اختصاص ۳ هزارمیلیارد تومان اعتبار در لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ برای توسعه انرژی های تجدید پذیر خبر داد.

علی اکبر محرابیان  روز یکشنبه در آیین امضاء تفاهم نامه 
با شرکت های بخش خصوصی افزود: این تفاهم نامه در 
راستای فراخوان احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدید 

پذیر امضاء شده است.
وی با اشاره به ماده ۱۲ رفع موانع تولید گفت: طبق این 
قانون زمانی که بخش خصوصی در این صنعت سرمایه 
گذاری می کند دولت باید معادل سرمایه گذاری و سود آن را 
از طریق سوخت صرفه جویی شده به سرمایه گذار بازگرداند.
وزیر نیرو با بیان اینکه تا سال گذشته ماده ۱۲ معطوف به 
صرفه جویی های وزارت نفت بود ادامه داد:در بودجه ۱۴۰۱ 
رقم ۳ هزار میلیارد تومان برای توسعه تجدید پذیر ها تعیین 

شده، که این رقم بسیار بی سابقه است.

محرابیان افزود: علاوه بر این بودجه تعرفه های برق نیز به 
توسعه تجدید پذیر ها اختصاص خواهد یافت که سهم این 

بودجه نیز در لایحه ۱۴۰۱ سه برابر شده است.
وی گفت: این ردیف های بودجه متناسب با احداث ۱۰ 

هزار مگاوات انرژی تجدید پذیر تعیین شده است.
برنامه ای برای افزایش تعرفه آب نداریم

جمع  در  مراسم  این  حاشیه  در  همچنین  نیرو  وزیر   
خبرنگاران در پاسخ به سوال ایسنا مبنی بر اینکه آیا برنامه 
ای برای افزایش تعرفه آب مشترکان پر مصرف در دستور کار 
وزارت نیرو قرار دارد گفت: در حال حاضر هیچ برنامه ای 
برای افزایش تعرفه آب نداریمو قرار نیست تعرفه های آب 

تغییری ایجاد شود.
محرابیان با اشاره به افزایش تعرفه برق مشترکان پرمصرف 
گفت: براساس قانون قرار شد تا تکالیفی برای تامین برق 

پرمصرفها به صورت غیر یارانه ای ایجاد شود که برای این 
و  رسید  تصویب  به  دولت  هیات  در  ای  نامه  آیین  مسئله 
الگو  سطح  تا  کنندگانی  مصرف  نامه  آیین  این  براساس 
مصرف می کنند شامل حال هیچ گونه افزایش تعرفه نشده 
اند ضمن اینکه اگر این دسته از مشترکان در ماه های گرم 
سال اقدام به صرفه جوئیی کند با نرخ خرید تضمینی برق 

تشویق خواهند شد.
وی با بیان اینکه اگر این دسته از مشترکان در اوج بحرانی 
که حدود یک ماه از سال است، به صرفه جویی اقدام کنند، 
با نرخ دو برابر خرید برق تضمینی مورد تشویق قرار می گیرند 

که  عدد قابل توجهی است.
وزیر نیرو افزود: یعنی اگر مشترکی صرفه جویی کند، نه 
تنها قبض خود را به صورت رایگان دریافت خواهد کرد بلکه 
طلبکار نیز خواهد شد و می تواند نقدا میزان صرفه جویی 

را از شرکت توانیر مطالبه کند، همچنین پیش بینی شده 
مشترکانی که تحت پوشش نهادهای حمایتی مانند کمیته 
امداد و بهزیستی هستند، میزان نیمی از الگوی مصرف به 

صورت رایگان برای آنها محاسبه شود.
به گفته محرابیان برای عده ای که مصارف بیش از الگو 
دارند تا میزان مصرف سطح الگو با نرخ های  قدیم محاسبه 
می شود اما مصارف بالای الگو به صورت پلکانی برای این 

دسته از مشترکان محاسبه خواهد شد.

سرپرست گمرک ایران گفت: در ۹ ماهه امسال بیش از ۲۳ میلیون تن کالای اساسی به ارزش ۱۴ میلیارد و ۱۳۹ میلیون دلار 
از گمرکات اجرایی کشور ترخیص شده که ۲۰ میلیون و ۱7۶ هزار تن آن به ارزش ۱۱ میلیارد و ۱۴۶ میلیون و ۶7۰ هزار دلار 
کالاهای اساسی شامل ارز ترجیحی بوده است.  »علیرضا مقدسی« اظهار داشت: یکی از اولویت های دولت سیزدهم تامین 
بی وقفه کالاهای اساسی برای مردم است که در این راستا سرعت واردات و ترخیص کالاهای اساسی از بنادر و گمرکات کشور 
افزایش یافته است. وی افزود: از ۲۳ میلیون و ۵۴ هزار و ۱۳۱ تن کالای اساسی وارد شده، به ارزش ۱۴ میلیارد و ۱۳۹ میلیون 
و ۴۰۴ هزار و ۲۴7 دلار، ۱۰ میلیون و ۳۵8 هزار و 8۳۵ تن به ارزش ۶ میلیارد و ۱۴۵ میلیون و ۱۶8 هزار و ۲۳۹ دلار قبل از 
نیمه مرداد )چهار و نیم ماه نخست سال( از گمرکات کشور ترخیص شد و مابقی یعنی ۱۲ میلیون و ۶۹۵ هزار و ۲۹7 تن به 
ارزش هفت میلیارد و ۹۹۴ میلیون و ۲۳۶ هزار و هشت دلار در چهار و نیم ماه دوم و در دولت سیزدهم ترخیص شده که این 
میزان واردات کالاهای اساسی ۲۳ درصد در وزن و ۳۰ درصد در ارزش بیشتر از دولت قبل است. مقدسی در خصوص کالاهای 
اساسی شامل ارز ترجیحی گفت: ۲۰ میلیون و ۱7۵ هزار و ۶۶۶ تن کالای اساسی وارد شده در ۹ ماه امسال  به ارزش ۱۱ 
میلیارد و ۱۴۶ میلیون و ۶۹۹ هزار و 7۹8 دلار کالاهایی بوده که شامل گروه یک ارزی یا به اصطلاح ارز ترجیحی بودند که در 
این مدت نسبت به مدت مشابه ۳۶ درصد از لحاظ وزنی و 8۳ درصد از لحاظ ارزش رشد داشته است. وی تاکید کرد: ۹ میلیون 
و ۲۵۲ هزار و ۵7۰ تن کالا به ارزش پنج میلیارد و ۲8 میلیون و ۳۳۲ هزار و ۹۲8 دلار مربوط به چهار و نیم ماه اول سال و دولت 
دوازدهم بوده و ۱۰ میلیون و ۹۲۳ هزار و ۹۶ تن کالا به ارزش ۶ میلیارد و ۱۱8 میلیون و ۳۶۶ هزار و 87۰ دلار نیز مربوط به 
چهار و نیم ماه بعدی و دولت سیزدهم است که رشد ۱8 درصدی در وزن و ۲۲ درصدی در ارزش را نسبت به این بازه زمانی 
شاهد بودیم. بر اساس آخرین اعلام گمرک، کل تجارت خارجی کشور تا پایان آذرماه ۱۲۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن کالا به ارزش 
7۲ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار بود که سهم صادرات ۹۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تن به ارزش ۳۵ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار و سهم 

واردات ۳۰ میلیون و ۱۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۳7 میلیارد دلار بوده است.

معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان تعاون روستایی کشوربا اشاره به ضرورت حذف دلالیسم در کشاورزی، گفت: با کمک 
شرکت های استارت آپی موضوع فروش را نیز حل خواهیم کرد.

محمدزاده  روز یکشنبه در مراسم مراسم تکریم و معارفه رئیس سازمان تعاون روستایی استان گلستان با اشاره به اینکه رویه 
جدید سازمان مبتنی بر کار جهادی با هدف خدمت است، اظهار کرد: تلاش ما این بوده که نگاه جدید را در سطح سازمان پیاده 

کنیم، نگاهی که با محوریت اهداف و چشم اندازهای سازمان همخوانی داشته و سرعت ما را به سمت اهداف آن افزون تر کند.
محمدزاده با بیان اینکه سه گروه کشاورزان، تعاونی ها و مصرف کنندکان مخاطبان اصلی ما در سازمان تعاون روستایی هستند، 
افزود: ما باید مسیری را در پیش بگیریم که همه جامعه مخاطب ما بتوانند بهره لازم را ببرند، هم کشاورزان به بهترین نحو به 
فروش محصولات خود بپردازند، هم مصرف کنندگان با قیمت مناسبی محصول را دریافت کنند و هم تعاونی ها پویا و فعال 

باشند.
وی با تاکید بر اینکه سازمان تعاونی روستایی به صورت مویرگی در سطح کشور پخش شده است، خاطرنشان کرد: در همین 
مدت کوتاه حضور مدیریت جدید در سازمان، تلاش شد تا برخی قوانین و دستورالعمل هایی که اختیاراتی را از سازمان سلب 

کرده بود با پیگیری های متعدد ملغی کرده و در حال اخذ مصوبه هیئت وزیران برای لغو کلی آن هستیم.
معاون توسعه مدیریت و منابع سارمان تعاون روستایی کشور با اشاره به اینکه یک طرح دوفوریتی برای انحلال سازمان در 
مجلس مطرح شده بود، ادامه داد: با پیگیری های بسیار زیاد مدیرعامل محترم سازمان و مجموعه ظرفیت های موجود در سازمان 

توانستیم طراحان طرح را اقناع کرده و مانع از طرح این مساله به صورت جدی شویم.
محمدزاده با بیان اینکه ما برای استفاده از تکنولوژی های نوین در اجرای ماموریت  های سازمان و تعاونی های مخاطب برنامه 
جدی داریم، اضافه کرد: استفاده از شرکت های استارت آپی و باراندازهای تجاری هوشمند به منظور بسترسازی برای صادرات 

بهتر نیز از مجموعه برنامه های ما در آینده نزدیک است.

سرپرست گمرک اعلام کرد:

شتاب ترخیص کالاهای اساسی و کاهش دپو در گمرکات 
معاون سازمان تعاون روستایی خبرداد:

ایجاد باراندازهای تجاری هوشمند در سطح کشور
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حسن روشن:

 به بازیکنان استقلال گفتم در تیم بزرگی 
حضور دارید

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: حضور هواداران در تمرینات روحیه 
بازیکنان را بالا می برد.

حسن روشن در خصوص حضورش در تمرین روزشنبه استقلال اظهار داشت: 
اصل این قضیه این است که قرار بر این شده تا فیلم مستندی از کانال های 
تلویزیون تهیه شود و یکی از برنامه هایشان این بود که ما پیشکسوت ها به تمرین 
برویم. تقاضایی تهیه کننده این مستند از باشگاه استقلال داشت که باشگاه تمام 

حرف های او را قبول کرد و خیلی خوشحالم که دیروز توانستم به تمرین بروم.
وی افزود: با آجورلو سعی می کنیم که به تیم استقلال کمک کنیم و بتوانیم 
بازیکن تولید کنیم تا این تیم از حالت بازیکن خریدن در بیاید. نکته این است که 
چرا ما نباید مثل تیم الاهلی گرمکن بر تن کنیم و با بازیکنان تمرین داشته باشیم؟

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال که با برنامه رادیویی تهران ورزشی گفت و گو می 
کرد، در مورد حضور خود در رختکن آبی پوشان عنوان کرد: با بازیکنان در رختکن 
خیلی راحت صبحت و به آنها گوشزد کردم که در تیم بزرگی حضور دارید و بدانید 

که کجا بازی می کنید و ارزش تان بسیار بالا است.
روشن ادامه داد: مجیدی در رختکن تیم به آنالیز تیم آلومینیوم اراک به همراه 
دستیار خود گابریل پین پرداخت و من هم در آنجا حضور داشتم و به نکته های 
سرمربی استقلال گوش دادم. برای استقلال آرزوی موفقیت کردم تا در بازی 
روز دوشنبه خود بتواند بهترین نتیجه را بگیرد. باید جایگاهی برای تماشاگران در 
تمرینات این تیم در نظر بگیریم تا بتوانیم حق آنها را با دیدن تمرینات تیم مورد 
علاقه خود جبران کنیم چون حضور هواداران در تمرینات روحیه بازیکنان را بالا 

می برد. امیدوارم استقلال در بازی های بعد خود بهترین نتیجه را کسب کند.

محمود کلهر: 

پرسپولیس با جذب هافبک خلاق و 
بازی ساز بهتر می شود  

کارشناس فوتبال کشورمان گفت: پرسپولیس روند خوبی دارد اما نیازمند ترمیم 
و تقویت است و باید یک هافبک خلاق و بازی ساز را به خدمت بگیرد.

محمود کلهر  افزود: در هفته دوازدهم، لیگ برتر سرخ پوشان تهرانی یک پیروزی 
با ارزش به دست آوردند و موفق شدند سپاهان را در آن شرایط با نتیجه یک بر صفر 

شکست دهند.
کاپیتان اسبق پرسپولیس گفت: شاگردان یحیی گل محمدی در این هفته باید 
برابر تراکتوری به میدان بروند که در حال حاضر در رده سیزدهم جدول است اما 
نباید فراموش کنیم این جایگاه نباید باعث فریب بازیکنان پرسپولیس شود چرا که 
آنها برای بازگشت به شرایط خوب خود از هیچ کوششی دریغ نخواهند کرد و این 

مساله می تواند در زمین بازی مشکل ساز شود.
وی ادامه داد: پرسپولیس تغییراتی داشته که این مساله نیازمند زمان است تا 
بازیکنان با هم به خوبی هماهنگ شوند. البته این هماهنگی در تیم ایجاد شده و 
هر چه جلوتر برویم نظم تیمی بیشتر هم می شود، اما تیم نیازمند هافبک خلاق 
و بازی ساز است تا در مواقعی که لازم است، به خدمت گرفته شده و کمک حال 
تیم باشد. پیشکسوت پرسپولیس یادآور شد: این تیم به دلیل موفقیت هایی که 
در سال های اخیر داشته، سطح انتظارات را بالا برده و همه از آنها فقط قهرمانی 
می خواهند، این مساله بار روانی به همراه دارد و بازیکنان باید خودشان را با این 
شرایط همسو کنند. وی ادامه داد: پرسپولیس تیم بزرگی است و بازی کردن در 
چنین فضایی نیازمند بسترهای لازم است که مجموعه تیم باید به آن توجه کنند. 
مهم در حال حاضر این است که روند صعودی تیم حفظ شده و پرسپولیس 

می تواند در این مسیر موفق شود.

سخنگوی فدراسیون کشتی :

کشتی آزاد قهرمانی کشور در تاریخ مقرر 
برگزار می شود

 سخنگوی فدراسیون کشتی گفت: رقابت های کشتی آزاد قهرمانی کشور در 
تاریخ مقرر برگزار می شود.

»محمد ابراهیم امامی« روز یکشنبه، اظهار داشت: با استعلامی که از سوی 
فدراسیون کشتی از دفتر ریاست محترم جمهوری بعمل آمد، تاریخ حضور ایشان 

در گرگان با تاریخ برگزاری مسابقات قهرمانی کشور، همزمان نیست.
وی افزود: پیش از این در خبرها آمده بود که سفر رئیس جمهور محترم به گرگان 
با برگزاری مسابقات کشتی آزاد قهرمانی کشور و مرحله اول چرخه انتخابی تیم 

ملی همزمانی دارد و احتمال به تعویق افتادن این مسابقات دور از ذهن نیست.
بلافاصله  کشتی  فدراسیون  رئیس  داد:  ادامه  کشتی  فدراسیون  سخنگوی 
پیگیری های لازم را از رئیس دفتر ریاست محترم جمهوری انجام و پس از مذاکرات 
بعمل آمده مساعدت لازم در این زمینه انجام و همزمانی این سفر با رقابت های 

مذکور رفع شد.
امامی افزود: بدین ترتیب رقابت های کشتی آزاد قهرمانی بزرگسالان کشور طبق 

برنامه قبلی روزهای ۲۱ لغایت ۲۴ دی ماه در شهر گرگان برگزار می شود.
وی در پایان خاطرنشان کرد: امیدواریم با همکاری مسوولان استان گلستان، 
فدراسیون کشتی و هیات کشتی استان این مسابقات که از اهمیت بسیار بالایی 
برای کشتی کشور برخوردار است و بعنوان اصلی ترین مرحله چرخه  انتخابی تیم 

ملی محسوب می شود، در سطح مطلوبی برگزار شود.

نفرات برتر مسابقات سه جانبه بدمینتون 
دختران معرفی شدند 

مسابقات سه جانبه بدمینتون دختران به میزبانی خانه بدمینتون ورزشگاه شهید 
حیدریان قم برگزار شد. 

مسابقات سه جانبه بدمینتون دختران به مناسبت دومین سالگرد شهادت سردار 
سلیمانی با شرکت ۳۰ شرکت کننده از شهر های تهران، اسلامشهر و قم در سه رده 

سنی زیر ۱۱ سال، زیر ۱۳ سال و زیر ۱۵ سال برگزار شد.
 این مسابقات که در خانه بدمینتون در ورزشگاه حیدریان پیگیری  شد، شرکت 

کنندگان به مدت یک روز با یکدیگر به رقابت پرداختند.
دررده سنی زیر ۱۱ سال  آتنا امداد ،  ستایش کاظمی ، باران کریمی و  سوگل 

حسین پور عناوین اول تا چهارم را کسب کردند.
در رده زیر۱۳سال بهار غریبی ، آرمیتا خاکسار ،مینا بهرامی و دینا به امی برتر 

شناخته شدند.
در رده سنی زیر ۱۵ هم  یگانه مرادی، پریسا رحیمی،ستایش اقبالیون و  باران 

هوشنگی برترین های رده سنی خود معرفی شدند.

دعوت نماینده قم به تیم ملی ؛

درخشش دانشجوی تیرانداز قمی 
رضا دهپرور، دانشجوی تیرانداز قمی به اردوی تیم ملی دانشجویان راه یافت .

  با برگزاری مسابقات انتخابی تیم ملی تیر اندازی با کمان دانشجویان، رضا 
دهپرور ورزشکار و نماینده قم در این رقابت ها با قرار گرفتن در بین۶ بازیکن برتر 

بخش  در  حضور  جواز 
ملی  تیم  اردوی  کامپوند 
دست  به  را  دانشجویان 
بازیکن   ۶ بین  از  آورد. 
راه یافته به اردو، سه نفر 
یونیورسیاد  مسابقات  به 
چین در سال آینده اعزام 

می شوند.

  

 دختر ستاره سابق استقلال گفت: از استقلالی ها، مدیران و مربیان این تیم و 
»فرهاد مجیدی« درخواست می کنم که به پدرم کمک کنند تا او از زندان آزاد شود.
دختر علیرضا اکبریان برای آزادی پدرش لحظه شماری می کند. پدری که در 
یک عصر پاییزی وقتی از خانه بیرون می رفت به او قول داد چند ساعت دیگر به 
خانه بر می گردد تا وی را برای بازی به پارک ببرد و شب برایش پیتزا بخرد اما سال ها 

از آن روز کذایی گذشته و این ۲ برای دیداری دوباره بی تابی می کنند.
یک پدر زندانی، نبودنش برای خانواده اش یک درد است و زندانی بودنش 
هزار درد. وقتی یک پدر، به هر دلیلی به زندان می افتد، تمام بار زندگی همراه با 
سنگینی نگاه مردم به دوش خانواده می افتد. اینجاست که روزگار تمام توانش را 
جمع می کند تا روی زشتش را به خانواده های زندانیان نشان دهد. نیوشا اکبریان 
می گوید: وقتی در مدرسه از من درباره پدرم می پرسند، نمی دانم چه بگویم و فقط 
گریه می کنم. او تاوان اشتباهش را پس داده است. وقت آن است که کمک کنند 
تا دوباره برگردد. او به من قول داده تا دیگر سمت کار خلاف نرود و می دانم یک پدر 

هیچ وقت به دخترش دروغ نمی گوید.
»علیرضا اکبریان« یکی از بازیکنان با استعداد فوتبال ایران در دهه 7۰ بود. 
هواداران استقلال او را »روماریو« صدا می زدند. فوتبالیستی که قدر استعدادش را 
ندانست و سال هاست به جای حضور در میدان، پشت میله های زندان با پشیمانی 
از گذشته خود، برای آزادی لحظه شماری می کند. او چند وقت پیش در مصاحبه 
با خبرگزاری ایرنا از گذشته اش ابراز پشیمانی کرد و حالا دخترش دست یاری به 
سوی جامعه فوتبال خصوصا استقلالی ها باز کرده تا کمک کنند تا دوباره پدر را 

در آغوش بگیرد.
تیم فوتبال  با فرزندِ )دختر( ستاره اسبق  ایرنا  زیر گفت و گوی خبرنگار  در 

استقلال را می خوانید.
چه زمانی از ماجرای تلخ پدر با خبر شدی؟

خیلی کوچک بودم خیلی. هنوز به مدرسه نمی رفتم. یک روز پدرم از خانه 
رفت بیرون و قرار شد وقتی به خانه آمد مرا به پارک ببرد تا بازی کنم. وقتی او از 
خانه می خواست بیرون برود، به من قول داد اما هیچوقت نیامد. من مدام بهانه 
می گرفتم و همیشه منتظر بودم تا پدرم برگردد اما این اتفاق رخ نداد. شب بود 
که عمویم به خانه مان آمد و با مادرم حرف زد، بعد دیدم مادرم زد زیر گریه. خیلی 
ترسیده بودم اما چیزی نگفتند. وقتی گفتم بابام کجاست، گفتند رفته مسافرت و 

چند روز دیگر بر می گردد!
باور کردی؟

آره باور کردم. چند روزی که به من گفته بودند خیلی طول کشید. هر روز مادرم 
مرا خانه مامان بزرگم می گذاشت و دنبال کار بابا می رفت. همه ناراحت بودند و 
گریه می کردند. فقط یک روز که خیلی بهانه می گرفتم، مادرم گفت پدرت یک 
مدت طولانی نمی تواند پیش ما بیاید. گفتم چرا و جواب داد رفته زندان تا به 

زندانی ها فوتبال یاد بدهد.
برایت قابل قبول بود؟

آره خوب، پدرم مربی بود. به منم فوتبال یاد می داد، اگرچه من دختر بودم اما 
در خانه با هم فوتبال بازی می کردیم. او همیشه می گفت اگر تو پسر بودی بهترین 

بازیکن دنیا می شدی.
واقعیت را چه زمانی فهمیدی؟

وقتی بزرگتر شدم حقایق را فهمیدم. انگار دنیا روی سرم خراب شد و تا صبح گریه 
می کردم. اصلا فکر نمی کردم که چنین اتفاقی برای بابا علی من افتاده باشد. 

بابای من خیلی مهربون بود و همیشه عمه ها و عموهای من تعریف می کنند که 
پدرت اهل خلاف نبود و هیچ وقت دنبال این کارها نمی رفت. او همیشه ورزش 

می کرد اما متاسفانه برخی  که به پدرم حسودی می کردند، برایش توطئه چیدند.
این سوال را از خودش پرسیدی؟

بله. به خودش گفتم این حرف ها که می زنند درست است؟ تو واقعا این کار را 
انجام دادی؟

چه جوابی داد؟
سرش را پایین انداخت و بغض کرد. او برایم همه چیز را توضیح داد. گفت که 

اصلا چی شد که مرتکب اشتباهات بزرگی در زندگی  خود شد.
چه اشتباهی؟

او گفت در فوتبال یک بدشانسی بزرگ آورد. یک مصدومیت تلخ باعث شد خیلی 
زود از فوتبال خداحافظی کند. افسردگی شدیدی آورد و برخی دوستانش نزدیک 
وی شدند و کاری کردند که به راه خلاف کشیده شود. بعد هم یک فرد بی معرفت 

کاری کرد که بازداشت شود، در حالی که گناهی نداشت.
همان بسته ای که به داخل حیاط خانه تان انداخت و داخلش مواد مخدر 

بود، برایمان تعریف کرده است.
بله. او به پدرم گفته بود شما علی اکبریان هستی و اگر قبول کنی که آن مواد 
مخدر برای توست زود آزاد می شوی، اما چون پسرم سابقه دار است برایش خیلی 
بد می شود و پدرم اشتباه کرد و قبول کرد. متاسفانه وقتی به خودش آمد، دید که 

در دادگاه حبس ابد برایش بریده اند.
یک بار هم آزاد شد و دوباره اتفاق تلخی برایش افتاد.

دوست ندارم درباره اش حرف بزنم. چند سال بود که ندیده بودمش. وقتی 
مرخصی گرفت که ما را ببیند از مدرسه ام گفتند باید ۵۰۰ هزار تومان پول بدهید. 
او از یکی از دوستانش پول طلب داشت و رفت پولش را بگیرد که آن بی معرفت 
گفت پول ندارم و جای پول به پدرم مواد داد که مثلا بابا بفروشد. چون باید برای 

مدرسه ام حتما پول می داد قبول کرد و بعد گیر افتاد.
در این مدت به ملاقاتش رفته ای؟

او دوست نداشت به زندان بروم و در آن محیط پدرم را ببینم اما تازگی ها خیلی 
دلم و دلش تنگ می شود. می خواهم به زندان بروم و بعد از سال ها او را ببینم. 
ما تلفنی هر روز با هم حرف می زنیم. او می گوید باید صدای من را بشنود تا این 

روزهای سخت را تحمل کند. شما می دانید من ورزشکار هستم؟
خیر، چه رشته ای؟

من هم فوتبال بازی می کنم و هم در رشته دو میدانی فعال هستم. در هر دو رشته 
مدال و قهرمانی دارم و می خواهم در ورزش راه پدرم را دنبال کرده و به بالاترین 
افتخارات برسم. من همیشه به صورت تلفنی با بابا در ارتباط هستم و او مربی من 
است. به من می گوید چطور تمرین کنم و چه کارهایی را انجام دهم تا به مدارج 

بالا برسم.
از پدرت چه شناختی داری؟ می دانی او روزگاری فوتبالیست مطرحی بود؟

همه می گویند پدرت روماریوی فوتبال ایران بود. تمام عکس هایش را جمع 
کرده ام و به دیوار اتاقم زده ام. اگر او الان بازی می کرد باید در بهترین تیم های 
اروپایی بازی می کرد، اما حیف افرادی راهش را گرفتند که نتواند به موفقیت برسد 
و به جای اینکه الان مربیگری کند، باید پشت میله های زندان باشد. من خیلی 
دوست دارم شرایطی فراهم شود تا دوباره پدرم آزاد شود. آرزوی من است تا یک بار 

دیگر او به خانه برگردد تا در کنار هم باشیم. یک خواهشی دارم.
چه خواهشی؟

از استقلالی ها، مدیران و مربیان این تیم درخواست می کنم که کمک بابا کنند 
تا او آزاد شود. آقا فرهاد مجیدی که خیلی دوسِت دارم، این روزها به کمکت خیلی 
نیاز داریم. به خدا پدرم توبه کرده و می خواهد یک زندگی آرام و سالم را در پیش 
بگیرد. از شما انتظار دارم دست ما را بگیرید و از هر راهی که می توانید شرایطی را 

فراهم کنید تا زندگی دوباره به خانواده ما لبخند بزند.

پیغام دختر ستاره استقلال به فرهاد مجیدی: 

به دادمان برسید؛ پدرم را از زندان آزاد کنید

ایمان / رضا ملکی

امیرمهدیزاده فخر کاراته ایران وجهان که دوستداران  این رشته ازاو بعنوان 
امیرکاراته ایران نام میبرند چندی است که تمرینات جدی خود را برای شرکت 

درمسابقات جهانی آغاز نموده است.
او را درکنار فرزند خردسال وعزیزش درپیست دومیدانی استادیوم شهیدحیدریان 
دیدم همچنان متواضع،با اخلاقی نیکو ومهربانی خاصی که ازچهره دلاورش 
باردیگرهمان  تا  ازآن داشت که اوعزم خود راجزم نموده  دیده میشد حکایت 

امیرکاراته ایران وجهان باشد.
اومیگوید تقدیراین چنین بودکه باتمام سعی وتلاشی که داشتم نتوانم راهی به 
مسابقات المپیک توکیو پیداکنم درچندین مسابقه برون مرزی شانس خود رابرای 
گرفتن سهمیه امتحان کردم ودرعین ناباوری درلحظات وثانیه های پایانی پیروزی 

من باشکست جابجاشدکه درماههای گذشته با آنالیز کردن مسابقاتم سعی در رفع 
موارد فنی داشتم که نتوانستم به آرزوی بزرگ ورزشی خود دست یابم.

امیرمیگوید تمرینات سخت خود راشروع کرده ام،صبحها تمرینات دومیدانی 
وهوازی وعصرها زیرنظراستادغلامرضا دباغیان مربی فهیم و خوبم که زندگی خود 
رامرهون اوهستم تمرینات عملی ومبارزه را انجام میدهم.امیدوارم که درمسابقات 
انتخابی برای ورود به مسابقات جهانی باردیگر بتوانم برای کشورعزیزم افتخار 

آفرینی کنم.
امیرمهدیزاده از آن دسته ورزشکاران محجوب،با ایمان وبااخلاقی است که 
مصاحبت با او لذت بخش است وامید داریم با تمرینات مستمر وکوششهای بی 
نظیرش درصحنه کاراته همچنان بتواند پویا،سرزنده وشاداب درتاتامی مبارزه 
حضورداشته باشد وباکسب مدال دلهای دوستداران این رشته جذاب ودوست 

داشتنی را شاد نماید.

برای شرکت درمسابقات انتخابی جهانی کاراته صورت گرفت؛

آغازتمرینات امیرمهدیزاده فخرکاراته ایران 

پیشکسوت استقلال گفت: مظاهری باید رفتار حرفه ای داشته باشد و وقتی قرارداد حرفه ای امضا می کند باید مثل 
بقیه عمل کند.

منصور رشیدی در گفت و گویی در خصوص عملکرد تیم فوتبال استقلال در هفته های اخیر که منجر به کسب ۴ پیروزی 
در لیگ و یک پیروزی در جام حذفی شده است اظهار داشت: روند استقلال رو به پیشرفت است. من سال گذشته به 
رویه تیم انتقاد می کردم و فکر می کنم با ادامه حضور قائدی و دیاباته و همچنین ریگی امسال شرایط تیم بهتر می شود.

وی افزود: با جدایی این بازیکن استقلال در ۴-۵ هفته اول خیلی سردرگم فوتبال بازی می کرد و چیز خاصی از تیم 
نمی دیدیم ولی الان یکی دو هفته است وضعیت فنی تیم خیلی بهتر شده و بازیکنان هماهنگ تر نشان می دهند.
بازیکنان جوانی که در تیم استقلال بازی می کنند نیاز به هماهنگی دارند ضمن آنکه مهاجمان تیم در بازی با پدیده 
با گلزنی کمی فشار را از روی خود برداشتند. دروزاه بان اسبق استقلال در خصوص  رفتارهای رشید مظاهری در این 
فصل و همچنین حرکت وی در تمرینات که منجر به کسر ۵ درصد از قرارداد این بازیکن شد عنوان کرد: واقعا نمی دانم 
مشکل مظاهری چیست. او قبل از فصل از استقلال رفت و برگشت، بعد هم مشکلات دیگری برایش ایجاد شد.اگر 

مشکل مظاهری بازی نکردن است که باید بپذیرد سرمربی تصمیم گیرنده نهایی است.
رشیدی خاطرنشان کرد: استقلال ۳ دروازه بان خوب دارد و مربی باید بهترین تصمیم را برای دروازه تیمش بگیرد. این 
نوع رفتارهای مظاهری نشان می دهد او راهنمای خوبی ندارد در حالی که بازیکن فوتبال باید صبر و تحمل بیشتری 
داشته باشد. من خودم در زمانی که فوتبال بازی می کردم از این رفتارها داشتم ولی در عین رقابت رفاقت هم می کردم. 
الان شرایط جامعه عوض شده و مادیات حرف اول را می زدند و همین مساله روی رفتارهای بازیکنان فوتبال هم تاثیر 
منفی می گذارد و آنها نمی توانند مثل قدیمی ها رفتار کنند. وی ضمن حمایت از فرهاد مجیدی در رویه در پیش گرفته 
گفت: وقتی مجیدی به دروزاه بان ۱۹ ساله بازی می دهد و او خوب کار می کند باید از وی حمایت کرد. حسینی هم در 
بازی با فولاد ۲ واکنش خیلی خوب داشت که مانع از گل خوردن تیم شد. با این شرایط چرا مجیدی باید به فکر تغییر 
باشد؟مظاهری بهتر است با دو پیشکسوت و دو بزرگتر مشورت کند، آرامش داشته باشد، تمرین کند و رفته رفته حقش 

را بگیرد. من مطمئن هستم او مشکل روحی دارد و از تمرکز کافی برخوردار نیست.
پیشکسوت استقلال تاکید کرد:من زمانی با مظاهری، حسینی و بیرانوند کار کردم. بارها در مورد آینده و زندگی 
خصوصی آنها صحبت کردم.به آنها گفتم باید طوری رفتار کنید که دچار مشکل نشوید. به آنها بارها گفتم شما در آینده 
ازدواج می کنید، صاحب فرزند می شوید و راه های پر پیچ و خمی دارید، فوتبال فقط تمرین و بازی کردن نیست، نوعی 
درس زندگی هم هست. مظاهری باید رفتار حرفه ای داشته باشد و وقتی قرارداد حرفه ای امضا می کند باید مثل بقیه 
عمل کند. رشیدی یادآور شد: ناواس زمانی در رئال مادرید بازی می کرد و خوب هم بود اما رئال کورتا را جذب کرد. در 
ادامه ناواس به پاریس رفت و بازی کرد اما در ادامه دوناروما به تیم پاریسی اضافه شد و دوباره ناواس روی نیمکت نشست. 
این مسائل در فوتبال ما کاملا طبیعی است. به نظرم مجیدی هم می تواند با مظاهری بیشتر صحبت کند و روحیه او را 
بالا ببرد. از نظر من مظاهری پسر بدی نیست ولی او هم باید بداند در یک تیم همه باید رفتارهایی داشته باشند که جو 

تیم به درستی حفظ شود.

باشگاه  درخواست  وجود  با   
نهادهای  ورود  برای  پرسپولیس 
نظارتی به پرونده های این باشگاه، 
را  پرونده ها  نهادی  هیچ  هنوز 

بررسی نکرده است.
باشگاه  پرسپولیس در هفته های 
اخیر درگیر پرونده هایی ابهام آلود 
را  زیادی  پول های  که  بوده 
خارج  باشگاه  این  حساب  از 
موارد  برخی  بررسی  کرده اند. 
پرداخت  با  که  می دهد  نشان 
یا  مقرر  زمان  در  اندک  مبلغی 
انعقاد قراردادی معقول، خیلی از 

پرونده ها علیه پرسپولیس تشکیل نمی شد اما سوءمدیریت و بی خردی ها، سرخ ها را در بحران بزرگ پرونده های خارجی 
فرو برده است. پرسپولیس که طی شش سال اخیر، پنج قهرمانی لیگ، یک قهرمانی جام  حذفی، یک نایب قهرمانی 
لیگ و دو نایب قهرمانی لیگ قهرمانان آسیا را در کارنامه خود ثبت کرده، قاعدتا باید از نظر مالی شرایط بسیار خوبی را 
تجریه می کرد اما همین پرونده های عجیب، کار را به جایی رساند که سرخ ها فصل بیستم را با پول قرضی سپری کردند.
پرونده کالدرون و ابهام درباره دلیل تاخیر در پرداخت ۱۲۵ هزار دلار از قسط ۳۰۰ هزار دلاری نخست او که اجازه فسخ 
یک طرفه را به این مربی آرژانتینی داد، انعقاد قرارداد ۵۰۰ هزار یورویی با ماریو بودیمیر که پیش از پرسپولیس از باشگاه 
قبلی خود ماهانه ۵۰۰۰ یورو حقوق دریافت می کرد، قرارداد عجیب برای انتقال گل محمدی به پرسپولیس که حالا این 
باشگاه را محکوم به پرداخت 8 میلیارد تومان کرده است، انعقاد قرارداد با کارگزاری که ۹ ماه تمام با وجود استفاده از 
نام پرسپولیس، پولی پرداخت نکرد، جذب استوکس و دلایل شکایت نکردن از او با وجود ترک تیم و غیبت غیر موجه در 

تمرینات، اوساگونا و قرارداد ۲7۰ هزار دلاری و همینطور پرونده های دیگر، ابهامات و سوالات زیادی را به همراه دارند.
در همین رابطه باشگاه پرسپولیس ۹ آذر ۱۴۰۰ با انتشار بیانیه ای رسما از نهادهای نظارتی خواست تا با ورود به این 
پرونده ها، ابعاد مختلف آنها را بررسی کنند و اگر ابهامی هم وجود دارد به آن رسیدگی شود اما پیگیری های خبرنگار ایسنا 

نشان می دهد تا امروز عملا هیچ نهادی به این پرونده ها ورود نکرده است.
بررسی این پرونده ها از این جهت اهمیت دارد که مبالغ پرداخت شده در پرونده ها و زیان های وارد شده عملا از بیت 
المال بوده است. چون بر اساس قانون، پرسپولیس باشگاهی دولتی محسوب می شود. از طرف دیگر شاید اگر یک بار به 
صورت جدی پروده های ابهام دار مورد بررسی قرار بگیرند و با خاطیان احتمالی برخورد شود، چه بسا درس عبرتی باشد 

تا مدیران آینده در تصمیمات خود دقت بیشتری به خرج بدهند.

رشیدی پیشکسوت استقلال:

 مظاهری مشکل روحی دارد ولی باید حرفه ای رفتار کند
با وجود درخواست باشگاه پرسپولیس ؛

چرا نهادهای نظارتی به پرونده های پرسپولیس ورود نمی کنند؟
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کارشناس مسائل آمریکا با بیان اینکه مذاکرات برای دولت هم به لحاظ رویکرد 
سیاسی و هم به لحاظ اقتصادی اولویت حیاتی ندارد، گفت: دولت فعلی آمریکا 
جزو ضعیف ترین دولت های آمریکاست که هم به لحاظ ماهیت و ساختار و هم 

به لحاظ کنگره ضعف دارد. 
و  مذاکرات ۲۰۱۵  تفاوت  درباره  ایرنا،  با  گفت وگو  در  غلامزاده  حمیدرضا 
۲۰۲۱، اظهار داشت: اولین تفاوت در رویکرد دولت است که همه تخم مرغ ها 
در سبد مذاکرات نیست و مذاکرات برای دولت هم به لحاظ رویکرد سیاسی و هم 

به لحاظ اقتصادی اولویت حیاتی ندارد.
این کارشناس مسائل آمریکا اضافه کرد: تفاوت دیگری هم به لحاظ فنی وجود 
دارد و آن شرایط دو کشور ایران و آمریکا است. اگر رقابت اصلی را بین ایران و 
آمریکا در نظر بگیریم، یکی تحت تحریم است و دیگری باید تحریم ها را حذف 

کند.
وی با بیان اینکه ایران دیگر در شرایط شرایط فنی سال ۲۰۱۵ نیست، گفت: 
ایران توانسته است دانش خود را توسعه و فعالیت ها و ذخایر خود را افزایش 
بدهد. به تعبیری همین باعث شده است که آمریکایی ها نگران شوند که این 

جزو امتیازات و دستاورهای اخیر ما به خصوص در دو ، سه سال اخیر است.
غلامزاده ادامه داد: بخش دیگر این تفاوت هم به آمریکا برمی گردد؛ دولت 
فعلی آمریکا جزو ضعیف ترین دولت های آمریکاست. اما دولت اوباما دولت 
قدرتمندتری بود؛ بعد از بوشی آمده بود که فقط نظامی گری کرده بود و بحث 
دروغگویی در مورد عراق را در کارنامه خود داشت. هزینه های زیادی ایجاد کرده 
بود و ورشکستگی بانک ها را به خاطر ضعف اقتصادی رقم زده بود که در سال 

۲۰۰8، منجر به بحران بانکی شد.
وی افزود: اوباما بعد از روی کار آمدن توانست این بحران اقتصادی را حل کند، 
اولین رئیس جمهور سیاه پوست آمریکا بود و توانسته بود تا حدی بحث های 
نژادپرستی را از بین ببرد و در فضای آمریکایی یک انسجام نسبی ایجاد کند در 
مورد سیاست خارجی نیز برنامه ها بلندمدتی داشت که در مورد ایران، همان 

بحث برجام بود.
این کارشناس مسائل آمریکا بیان داشت: در حال حاضر با دولت بایدن روبرو 
هستیم که نه دارای برنامه ای مشخص و جامعه ای منسجم و نه مقبولیتی بالا 
و قدرت سیاسی دارد که نمونه آن حمله ۶ ژنویه به کنگره است. این موضوع، 

اتفاقی است که به شدت در قدرت سیاسی آمریکا و دولت آمریکا تاثیر گذاشته 
و آن را تضعیف کرده است.

غربی ها نگران از دانش هسته ای ایران 
غلامزاده در تشریح ضعف های دولت فعلی آمریکا گفت: این دولت هم به 
لحاظ ماهیت و ساختار و هم به لحاظ کنگره ضعف دارد؛ این کنگره و مجلس 
سنا است که نقش بیشتری در سیاست خارجی دارد و صرفاً به خاطر حضور 
معاون رئیس جمهور، به یک برتری نسبی ۵۱ درصدی رسیده است. در این 
سنا دولت آمریکا حرفی برای گفتن ندارد و توان مقابله با کنگره را ندارد، لذا 
این  موارد است که دولت آمریکا را ضعیف کرده و نمی تواند در قبال برجام اگر 
به نتیجه برسد، کاری از پیش ببرد. وی با اشاره به اظهارات رابرت مالی نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران مبنی بر اینکه اگر برجام ادامه پیدا می کرد آمریکا هم 
اکنون در حال مذاکره درباره مسائل منطقه ای و موشکی با ایران بود و ترامپ 
اشتباه کرد که از برجام خارج شد، گفت: این جمله می تواند درست باشد که 
یک منظر ایرانی و یک منظر آمریکایی دارد.از منظر ایرانی، در سال ۲۰۱۵ بود 
که اعلام شد باید ببینیم آمریکایی ها در مورد برجام چه می کنند؛ اگر متعهد 

باشند و خلف وعده نکنند، می توانیم در موضوعات دیگر هم گفت وگو کنیم. 
البته موشکی از موضوعات مورد مذاکره نیست، به دلیل اینکه موشکی واقعاً 
اما در مسائل منطقه ای ممکن است که گفت وگوهایی  خط قرمز ماست؛ 
داشته باشیم. وی ادامه داد: اما زاویه دید آمریکایی این بود که ما در مورد 
مسائل هسته ای گفت وگو کردیم و به فرض تداوم آن، به این سمت می رویم که 
برای فشار بیشتر بر ایران، سراغ موضوعات دیگر برویم. یعنی حتی اگر خانم 
کلینتون هم رئیس جمهور می شد، برای تحریم های بیشتر و فشار مجدد بر ایران 
بهانه هایی پیدا می کرد که ایران را وادار به گفت وگو در مورد موضوعات دیگر کند.
این کارشناس مسائل آمریکا تصریح کرد: تلاش آن ها و در واقع سناریوی 
برجام این بود که مذاکره کنند و به توافق برسند و به سمت برداشتن گام بعدی 
بروند. در واقع مذاکره می کنند و امتیازاتی می دهند تا این امتیازات سنگ بنای 
مذاکرات بعدی شود. تا در حوزه بعدی گفت وگو انجام دهند؛ آنقدر این رفتار را 
تکرار می کنند تا تغییر رفتار سیاسی در کشور مد نظر ایجاد کنند. ممکن بود اگر 
مذاکرات ادامه پیدا کند، این اتفاق رخ بدهد و در واقع رابرت مالی با این رویکرد 

چنین چیزی را بیان کرده است.

غلامزاده کارشناس مسائل آمریکا:

دولت فعلی آمریکا جزو ضعیف ترین دولت هاست

حسن شکوهی نسب
از  بهره گیری  صدد  در  تحریم ها  به رغم   ۲۰۲۱ سال  در  ایران 
ظرفیت های مختلف برای خنثی سازی تنگناهای اقتصادی برآمد؛ 
تکاپوی دیپلماتیک، ترمیم روابط با دول عربی، تلاش برای حل بحران  
همسایگان و نقش آفرینی در سازمان های منطقه ای و فرامنطقه ای از 

مهمترین تحولات سیاست خارجی درسال گذشته میلادی بود. 
سال گذشته میلادی در ادامه سال هایی که آمریکا با راه اندازی 
قرار  تحریم ها  شدیدترین  زیر  را  تهران  حداکثری«،  »فشار  کارزار 
داده بود، سپری شد. در این سال اگرچه در آمریکا، »دونالد ترامپ« 
جای خود را به »جو بایدن« داده  بود و انتظار می رفت ضمن کاهش 
رئیس جمهوری  اما  شود  فراهم  برجام  احیای  مقدمات  تحریم ها، 
دموکرات نیز در عمل همان راهی را رفت که پیشتر رئیس جمهوری 

ستیزه جو و تاجرمآب این کشور رفته  بود.
را  تدابیری  ایران در حوزه سیاست خارجی   در چنین فضایی، 
اندیشید و البته گشایش هایی نیز حاصل شد؛ دستاوردهایی از ترمیم 
روابط با همسایگان و کشورهای منطقه گرفته تا عضویت در سازمان 
شانگهای، تقویت محور لاتینی و نیز بازگشت مقتدرانه به میز مذاکرات 

برای لغو تحریم های ظالمانه.
حدود 1۰۰ دیدار و گفت وگوی رئیسی در 1۰۰ روز با 

مقام های خارجی
تکاپوی دیپلماتیک یکی از برجسته ترین ویژگی های سکانداران 
جمهوری  مقامات  و  بود  سال ۲۰۲۱  در  خارجی  سیاست  حوزه 
گسترش  و  مواضع  اعلام  برای  تریبونی  و  فرصت  هر  از  اسلامی 
مناسبات با کشورهای همجوار، منطقه و فرامنطقه بهره گرفتند که به 

رغم تحریم ها، شاهد گشایش هایی در این حوزه بودیم.
در این ارتباط می توان به مصادیقی چون حضور فعال ایران در 
اجلاس سران اقتصادی اکو و ایجاد زمینه توسعه روابط اقتصادی با 
کشورهای عضو، امضای قرارداد سوآپ گازی سه جانبه با ترکمنستان 
پاکستان،  کشورهای  با  ترانزیتی  توافق های  انجام  آذربایجان،  و 

آذربایجان، قرقیزستان، ترکمنستان و آذربایجان اشاره کرد.
در همین زمینه، دکتر رئیسی با یادآوری سفر خود به ترکمنستان و 
شرکت در اجلاس سران اکو، گفت: »ما ۵ سال با ترکمنستان مشکل 
داشتیم. با انجام این سفر، هم ارتباط برقرار و هم مساله ترانزیت حل 
شد. همچنین قرارداد سواپ گاز میان ترکمنستان، ایران و آذربایجان 
برقرار شد و این قرارداد می تواند زمینه خوبی باشد برای اینکه ایران را 

هاب)قطب( ترانزیت منطقه ای قرار دهیم.«
همچنین شهریورماه شاهد برگزاری »اجلاس منطقه ای حمایت 
از عراق« بودیم؛ نشستی که در آن نمایندگان ۹ کشور مصر، ایران، 
عربستان، اردن، قطر، امارات، کویت، ترکیه و فرانسه مشارکت داشتند 
و نکته مورد توجه، حضور وزیر امور خارجه ایران و سران دولت های 

عربی منطقه در آن اجلاس بود.
روابط تیره تهران و ریاض نیز در سال ۲۰۲۱ رو به ترمیم گذاشت 
و شاهد لحن صمیمانه و مسالمت آمیز مقامات تهران و ریاض و نیز 

برگزاری دست کم ۴ دور نشست بین مسئولان دو کشور بودیم.
در پیوند با تکاپوی دیپلماتیک تهران در سال ۲۰۲۱ بیان همین 
نکته کافی است که تنها دولت سیزدهم در ۱۰۰ روز اول فعالیت خود، 
نزدیک به ۱۰۰ دیدار و گفت وگوی تلفنی با مقام های عالی خارجی _ 
در حد رئیس جمهوری، نخست وزیر و وزیر امور خارجه و نماینده ویژه 

رئیس جمهوری _ داشته  است.
تغییر جایگاه تهران در پیمان شانگهای پس از دو دهه انتظار

یکی از بزرگترین تحولات و دستاوردهای ایران در سال ۲۰۲۱ در 
در  دائم  موانع عضویت  در هم شکستن  حوزه سیاست خارجی، 
از مهمترین پیمان های منطقه  به عنوان یکی  سازمان شانگهای 
ای بود؛ تغییر جایگاهی که پس از دو دهه انتظار از اهمیت قابل 

ملاحظه ای برخوردار است.
در پایان بیست و یکمین نشست سران سازمان شانگهای که که در 
روزهای ۲۵ و ۲۶ شهریورماه در شهر دوشنبه پایتخت تاجیکستان 
برگزار شد، سران هشت کشور عضو اصلی سازمان، نظر موافق خود را 
با تبدیل عضویت جمهوری اسلامی ایران از عضو ناظر به عضو اصلی 

اعلام و اسناد مربوط به آن را امضا کردند.
از نگاه ناظران؛، اینکه ایران به عضویت دائم سازمان همکاری های 
شانگهای درآمده، یک مزیت و فرصت مغتنمی برای هر دو طرف 
است. در ارتباط با منافع آن برای ایران باید گفت که تغییر جایگاه 
می تواند نقطه آغاز استراتژی عمل گرایانه نگاه به شرق در سیاست 

خارجی جمهوری اسلامی باشد.
از طرفی، کشورهای عضو و ناظر سازمان همکاری شانگهای در 
مجموع بیشترین تولیدکننده و مصرف کننده انرژی در جهان هستند 
که با مساحتی در حدود یک چهارم سطح خشکی های زمین و حدود 
نیمی از جمعیت جهان، در عمل موجب بر هم خوردن جهان تک 
قطبی مطلوب آمریکا و ایجاد توازن قدرت در جهان چند قطبی 

شده اند؛ مواردی که به وزن سیاسی تهران در جهان خواهد افزود.
کارشناسان بر این باورند حضور ایران به عنوان عضو دائم در این 
سازمان با توجه به فعالیت ها و همکاری های گسترده اعضای آن 
در حوزه های سیاسی، امنیتی، اقتصادی، بازرگانی، پولی-بانکی، 
انرژی و فرهنگی، فضای مناسب تری را برای تعاملات بین المللی 

کشورمان فراهم خواهدآورد.
سازمان همکاری شانگهای تا پیش از تغییر جایگاه ایران )که البته 
اعمال آن احتمالا چند سال زمان ببرد( دارای هشت عضو دائم شامل 
کشورهای هند، قزاقستان، چین، قرقیزستان، پاکستان، روسیه، 
تاجیکستان و ازبکستان بود. چهار کشور افغانستان، بلاروس، ایران 

و مغولستان نیز به عنوان عضو ناظر و ۶ کشور آذربایجان، ارمنستان، 
پادشاهی کامبوج، نپال، ترکیه و سریلانکا نیز از شرکای گفت وگوی 

آن به شمار می رفتند.
نقش فعال ایران برای برون رفت افغانستان از بحران

تهران افزون بر پذیرش حدود سه میلیون مهاجر افغان در سال های 
اخیر، در فضای پس از تسلط طالبان بر افغانستان در میانه سال 
۲۰۲۱، نقش فعالی برای برقراری صلح و ثبات در این کشور دوست و 

همسایه ایفا کرده است.
تحولات  بررسی  پیرامون  مسکو  سه گانه  نشست های  ادامه  در 
همسایگان  خارجه  امور  وزیران  نشست  دور  دومین  افغانستان، 
»محمد  حضور  با  خارجه  امور  وزارت  در  آبان ماه   ۵ افغانستان 
مخبر« معاون اول رئیس جمهوری، »حسین امیر عبداللهیان« وزیر 
ترکمنستان،  ازبکستان، چین،  امور خارجه  وزیران  و  امور خارجه 
تاجیکستان و پاکستان برگزار شد. در این نشست، وزیران امور خارجه 
چین و روسیه و نیز »آنتونیو گوترش« دبیرکل سازمان ملل به صورت 

مجازی شرکت داشتند.
امور خارجه کشورهای همسایه  وزیران  این نشست،  در جریان 
افغانستان بر اهمیت شنیدن صدا و خواسته مردم این کشور از سوی 
جامعه بین المللی تاکید کردند و خواستار آن شدند که گروه حاکم بر 
افغانستان به تعهدات خود در مقابل خواسته های مردم و انتظارات 

جامعه بین الملل عمل کنند.
افغانستان در  همچنین وزیران امور خارجه کشورهای همسایه 
و  فراگیر  که یک ساختار سیاسی  کردند  تاکید  بیانیه ای مشترک 
گسترده با مشارکت همه اقوام، تنها راه حل مسائل افغانستان است و 
حملات تروریستی را در هر فرم و شکل از جمله علیه گروه های قومی 

و مذهبی و حملات تروریستی به مساجد را شدیدا محکوم کردند.
توازن بخشی در نگاه به شرق و غرب جهان

در سال ۲۰۲۱ دو دیدگاه »نگاه به شرق« و »نگاه به غرب« تعدیل 
شده و دیدگاه »بینابینی« به جهان شکل گرفت؛ دیدگاهی که بر 
حفظ تعادل در نگاه به غرب و شرق تاکید داشت؛ سند راهبردی 
۲۵ سال با چین و ۲۰ ساله با روسیه، تکاپوی دیپلماتیک برای رفع 
با  نزدیک  همکاری  برای  تلاش  برجام،  سر  بر  غرب  با  اختلافات 
کشورهای حوزه کارائیب و آمریکای لاتین از جمله الگوهای رفتاری 

برای توازن بخشی به روابط خارجی به شمار می رفت.
البته نگاه مثبت و متقابل ایران و کشورهای آمریکای لاتین در دولت 
سیزدهم وارد فضای جدی تری شد به طوری که رهبران کشورهای 
آمریکای لاتین از جمله رئیسان جمهوری ونزوئلا، کوبا و نیکاراگوئه در 
کنار دیگر مقام های جهانی، پیروزی رئیسی را تبریک گفتند و نسبت 
به گسترش مناسبات دولت های متبوع خود با تهران ابراز امیدواری 

کردند.

»حسین امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه کشورمان چندی پس 
از دیدار با همتای ونزوئلایی از امضای یک سند همکاری در ماه های 
آینده خبر داد و گفت: گفت وگوهای مهمی با یکدیگر داشتیم و 
توافق کردیم نقشه راه همکاری های ۲۰ ساله تهران و کاراکاس را 

ترسیم کنیم.
رئیس  جمهوری  مادورو«  »نیکلاس  سفر  از  خبرهایی  نیز  اینک 
ونزوئلا به گوش می رسد و او گفته است که در آینده بسیار نزدیک برای 
تسریع پروسه همکاری های دوجانبه با جمهوری اسلامی و تحکیم 
مناسبات اقتصادی دو کشور به تهران سفر می کند. اگرچه مادورو به 
تاریخ این سفر اشاره نکرده اما از نگاه ناظران، این سفر به احتمال زیاد 

در همین روزهای ابتدایی سال ۲۰۲۲ انجام خواهد گرفت.
ایران همزمان با گسترش روابط با ونزوئلا، تقویت و ترمیم روابط با 
دیگر کشورهای این حوزه را در برنامه خود دارد. تهران پیشتر روابط  
اقتصادی و تجاری  گسترده ای را با کشورهای بولیوی، نیکاراگوئه و 
اکوادور برقرار کرده بود که می توان به  پروژه ایران برای تجهیز بنادر 
نیکاراگوئه، ساخت  تاسیسات  پتروشیمی در اکوادور، ساخت  کارخانه 
 سیمان، اکتشاف  اورانیوم و استخراج  معادن بولیوی در دولت دهم نیز 

اشاره کرد.
مطالبه لغو تحریم ها با توسل به دیپلماسی و میز مذاکره

مذاکرات  ازسرگیری  سال  می توان  جهتی  از  را   ۲۰۲۱ سال 
حق جویانه در ایران برای لغو تحریم های ظالمانه دانست؛ مذاکراتی 
که پس از خروج امریکا از برجام و کاهش تعهدات از سوی تهران 

متوقف شد و از آوریل ۲۰۲۱ )فروردین ۱۴۰۰( از سرگرفته شد.
از میانه فروردین تا ۳۰ خردادماه در دولت دوازدهم شاهد ۶ دور 
مذاکره در وین پایتخت اتریش بودیم؛ مذاکراتی که بدون دستیابی به 
توافق به دولت سیزدهم محول شد. دولت سیزدهم نیز پس از وقفه ای 

حدود ۶ ماهه مذاکرات لغو تحریم ها را هشتم آذرماه استارت زد.   
ارائه دو سند مرتبط با »رفع تحریم ها« و »فعالیت های هسته ای« 
به طرف های مذاکرات از سوی هیات ایرانی و وعده تهران برای ارائه 
سند سوم در صورت موافقت با دو سند قبل، از جمله مسائلی بود که 
در دور نخست مذاکرات رقم خورد. بنابراین تیم ایرانی در این دور از 
مذاکرات با دست پُر و ارائه ابتکارات راهگشا همه تمهیدات لازم برای 

پیگیری مذاکراتی سازنده و نتیجه محور را پیش بینی کرده بود.
در دور دوم مذاکرات که از ششم دی ماه کلید خورد و اینک نیز در 
جریان است، تیم هسته ای دولت سیزدهم با رد »سند ۲۰ ژوئن« به 
عنوان برآیند مذاکرات ششگانه دولت دوازدهم و تکیه بر اسناد یکم و 
پانزدهم دسامبر، درصدد توافقی جامع تر با غرب برآمده است؛ توافقی 
که همزمان با جدیت در لغو تمامی تحریم  ها، به مسائل مهم دیگری 

چون »تضمین« و »راستی آزمایی« از لغو تحریم ها نظر دارد.

مروریکسال تحولات سیاست خارجی ایران؛

توازن بخشی در نگاه به شرق و غرب جهان در کانون سیاست خارجی ایران

نگاهی به دور هشتم مذاکرات هسته ای در وین؛

زیاده خواهی های آمریکا در وین

وین  در مذاکرات  پیش نویس خواسته های خود  دو  ارائه  با  ابتدا  از  ایران 
را آشکارا بیان کرد، مذاکراتی که به گفته مذاکره کننده ارشد کشورمان در 
حال پیشرفت است اما عاملی که در این میان از سرعت مذاکرات می کاهد 

خواسته های فرابرجامی آمریکا است. 
دور هشتم مذاکرات هسته ای در وین در حالی دنبال می شود که ظهر روز 
پنجشنبه به وقت اتریش مذاکرات به دلیل تعطیلات سال نو میلادی به مدت 
سه روز متوقف شد. علی باقری کنی، رئیس تیم مذاکره کننده کشورمان عصر 
پنجشنبه پس از جلساتی که هیئت ایران داشت، به خبرنگاران ایرانی مستقر 
در وین گفت: در این چند روزی که دور هشتم گفت وگوها صورت گرفت تمرکز 

اصلی مذاکرات بر روی موضوع لغو تحریم ها بود.
با وجود پیشرفت های اخیر و پذیرش خواسته های ایران مبنی بر راستی 
آزمایی رفع تحریم و تضمین عدم خروج مجدد آمریکا از برجام اما همچنان 
زیاده خواهی های ایالات متحده مانع تسریع روند مذاکرات است. مقامات 
آمریکایی از طریق رسانه های مختلف غربی خواسته های فرابرجامی خود را 

تکرار کرده و باعث کندی مذاکرات می شوند.
در همین راستا و در جهت مخدوش کردن مذاکراتی که در جریان است، 
مقامات آمریکایی ادعاهایی را مطرح کرده اند، رابرت مالی، نماینده ویژه 
آمریکا در امور ایران، در گفت وگویی با نشریه نیویورکر مدعی شد که ایران که از 
برنامه موشک های بالستیک خود برای تهدید همسایگانش استفاده می کند 
و آمریکا درباره میزان تحویل تسلیحات ایران به نیروهای شبه نظامی اش در 

منطقه  نگران است.
مطرح کردن موضوعاتی مانند فعالیت موشکی و فعالیت های منطقه ای 
جمهوری اسلامی آن هم در جریان مذاکرات نشان می دهد که واشنگتن 
سعی دارد برای دستیابی به خواسته های فرابرجامی خود از مذاکرات هسته 
ای استفاده کند. مروری بر خط تبلیغاتی و رسانه ای غرب در مذاکرات اخیر 
نشان می دهد که کشورهای غربی به جای اینکه این اراده جدی برای گفت و 
گوها داشته و ابتکار عملی ارائه کنند، تلاش کرده اند از طریق ابزارهای رسانه 

ای بر تیم مذاکره کننده ایران فشار وارد کنند.
تا قبل از آغاز مذاکرات و بازه زمانی کوتاهی که ایران در حال  بررسی نحوه 
ورود به مذاکرات برای رفع تحریم ها بود، کشورهای غربی خصوصا آمریکا از 
لزوم حضور سریع تهران پای میز مذاکره سخن می گفتند و ایران را متهم به 
وقت کشی می کردند. با مشخص شدن تاریخ و زمان مذاکرات از سوی ایران، 
رویکرد اخلال در مذاکرات را در پیش گرفتند و ادعاهایی مانند اقدام ایران 
برای غنی سازی ۹۰ درصدی را منتشر کردند، هر چند این ادعا از سوی 

آژانس بین المللی انرژی اتمی رد شد.
حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان نیز با اشاره به اقدامات 
مخرب رسانه و لابی های غربی گفت: در اثنای مذاکرات برخی از رسانه ها 
با  همزمان  ایران  اسلامی  جمهوری  که  کنند  القا  کردند  تلاش  لابی ها  و 
مذاکرات غنی سازی ۹۰ درصد خود را شروع کرده است. در تماسی که بامداد 
جمعه آقای جوزف بورل با من داشت، این موضوع و نگرانی را مطرح کرد. 
به صراحت به ایشان گفتم که این صرفاً جوسازی است جمهوری اسلامی 
ان پی تی  و در چهارچوب  اعلام کرده  با شفافیت  در همان چارچوبی که 
غنی سازی ۲۰ درصد و بالاتر را ادامه می دهد و برای غنی سازی ۹۰% هیچ 

خبری را مورد تایید قرار نمی دهیم و کذب محض هست.
آمریکا که با تصور اعطای امتیازات اندک و دریافت امتیازات حداکثری به 
وین آمده بود، از متون پیشنهادی و خواسته های روشن جمهوری اسلامی 
ایران رضایت نداشته و همراه با متحدان اروپایی خود اتهام مطالبات حداکثری 
و خواسته های فرابرجامی را علیه ایران استفاده کرد که پس از آن بهانه عدم 

جدیت و وقت کشی ایران در مذاکرات مطرح شد.
در حالی که ایالات متحده آمریکا در زمان ریاست جمهوری دونالد ترامپ به 
امید مطالبات بیشتر و زیاده خواهی از برجام از این توافق خارج شد ادعای 
آشکار آمریکا مبنی بر گنجاندن مباحث منطقه ای و موشکی ایران در برجام  
آشکارا زیاده خواهانه و فرابرجامی بود. ولی در تمام این مدت هیچکدام از 
کشور های غربی از مطالبات حداکثری و فرابرجامی اروپا و آمریکا سخن 
نگفت. در عین حال نباید فراموش کرد که آمریکا در حال حاضر عضو برجام 
نیست و نمی تواند در گفت وگوها شرط و شروط بگذارد و عملا گره اصلی هم 

خروج آمریکا از برجام و نقش تعهداتش است.  
اما جمهوری اسلامی همانطور که سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت 
امور خارجه گفت: ایران نه چیزی کمتر از برجام را می پذیرد و نه چیزی بیشتر 
از برجام تعهد می دهد. کانون تمرکز تیم ایران در مذاکرات روشن است و آن 
اینکه تحریم های ناسازگار با برجام به هر نحو باید برچیده شود و آمریکا و اروپا 

فکر استفاده از این ابزارعلیه ایران را از سر بیرون کنند.
این در حالی است که هیات اعزامی ایران با تعامل و انعطاف در وین گفتگو 
می کند و به دنبال توافقی جامع است، توافقی که جمهوری اسلامی ایران 
و مردم بتوانند از مزایای اقتصادی آن استفاده کنند. در حالی که مقامات 
آمریکایی که خواسته های فرابرجامی در زمینه مسائل هسته ای دارند، تلاش 
میکنند تا ایران را از حقوق خود در زمینه فعالیت های هسته ای محروم کنند 
و با معکوس جلوه دادن واقعیت، ایران را به عنوان مسئول کندی مذاکرات 

معرفی کنند 

کارشناس مسائل خاورمیانه در گفتگویی به خبرآنلاین درباره سیاست های 
منطقه ای شهید سلیمانی و ابومهدی المهندس گفت: ساختاری که این دو ایجاد 
کرده بودند، ساختار پایداری بود و توانست در مقابل موج کارهای قدرت های 

سلطه گر و تجزیه طلب مقاومت کرده و پایدار باشد.
دوسال بعد از شهادت سردار سلیمانی مقاومت کماکان دست بالا را در تحولات 
خاورمیانه دارد. با این حال خلا حضور او به عنوان فرمانده این میدان مشهود 
است. وضعیت امنیتی در خاورمیانه فاصله زیادی از سال ها حضور داعش گرفته 
است با این حال با روی کار آمدن طالبان در افغانستان و ظهور داعش خراسان 
از یک سو و فعالیت های داعش در عراق به صورت پراکنده ازسوی دیگر موجب 
شده تا بار دیگر مساله امنیت به عنوان موضوعی اساسی مطرح شود. اما وضعیت 
امنیتی منطقه در دوسال اخیر و بعد از ترور سردار سلیمانی به دستور ترامپ به چه 

سمتی پیش رفته است؟
در خبرآنلاین با صباح زنگنه کارشناس مسائل بین الملل به گفتگو نشسته ایم:

ترور و در پی آن شهادت سردار سلیمانی در شرایطی که او پرچمدار مقابله با 
داعش بود، منطقه را در یک شوک فرو برد. پس از این اتفاق که حالا دو سال از 
آن گذشته است، وضعیت کلی امنیت را در منطقه خاورمیانه چطور ارزیابی می 

کنید؟

شهید سلیمانی نقش بسیار اساسی و مهمی در مقابله باتروریسم در منطقه 
داشت. به خصوص آنکه داعش به دنبال تسلط بر سرزمین های منطقه بود. 
همینطور مقابله با دیگر گروه های تروریستی که مورد حمایت کشورهای منطقه ای 
و فرامنطقه ای بودند داشت. لذا ایشان هم با مدیریتی که می کرد و هم نقشی که 
در ارتباط برقرار کردن با نیروهای ملی هر کشور یا گروه های سیاسی هر کشور 
داشت، توانست مجموعه ای از نیروها را تشکیل و شبکه بسیارکارآمدی ایجاد 
کند تا مانع از تغییر ژئوپلتیک در منطقه شود. یکی از تغییراتی که قدرت های 
فرامنطقه ای و برخی قدرت های منطقه ای به دنبال آن بودند، ساقط کردن 
دولت ها و تجزیه خاک کشورها و ایجاد وضعیت مغایر با آنچه که الان هست، بود. 
این تغییرات در سطح ژئوپلتیکی، ژئو اکونومیک بود که اگر این اتفاق می افتاد، 
شاهد مهاجرت چند ده میلیونی از منطقه بودیم. این محاسبات برای قدرت های 
بزرگ به عنوان بروز یک قدرت جدید تلقی می شد و علیرغم اقدام جنایتکارانه 
امریکا با کمک اسراییل و برخی از نیروهای منطقه ای که منجر به شهادت سردار 
سلیمانی و ابومهدی المهندس شد، آن ساختاری که این دو ایجاد کرده بودند، 
ساختار پایداری بود و توانست در مقابل موج کارهای قدرت های سلطه گر و تجزیه 

طلب مقاومت کرده و پایدار باشد.
یکی از تحلیل هایی که در مورد شهادت سردار سلیمانی صورت میگیرد این 

است که بعد از این اتفاق طالبان توانست نفوذ خود را در افغانستان گسترش دهد 
و این اتفاقات اخیر وظهور داعش خراسان در این کشور هم از عوامل همان ترور 

است. چنین تحلیلی تا چه اندازه می تواند درست باشد؟
امریکا سناریوهای متعددی در عراق و سوریه و خاورمیانه و چه در افغانستان و 
شبه قاره دارد. این سناریوها به تناسب دولت ها و احزابی که در امریکا به روی 
کار می آیند و به تناسب شرایط منطقه، به اجرا گذاشته می شوند. غافل از 
اینکه مردم منطقه هم برای خود نظر، نظر و برنامه و حرفی دارند. اقداماتی که 
شهید سلیمانی انجام داد هم در غرب آسیا و هم در منطقه خراسان بزرگ یعنی 

افغانستان می توانست به برقراری ثبات و استقلال و امنیت منجر شود. 
منطقه قبلا هم با خروج دولت طالبان در بیست سال قبل و حالا هم باخروج 
امریکایی ها از افغانستان  تجربه کرده که تنها با شناخت فرهنگ منطقه و اشنایی 
با ضرورت واهمیت استقلال منطقه، برقراری ثبات شدنی است. کاری که سردار 
سلیمانی انجام میداد و منجر به ایجاد ثبات و برطرف شدن تهدیدها می شد انجام 

کارها بر اساس شناخت منطقه بود.
در عراق ما شاهد هستیم که درمناطق مرزی داعش دست به انجام عملیات هایی 
می زند و اوضاع داخلی این کشور هم کمی بحران زده است. ایا این موارد را هم می 
توانیم در شمار اتفاقاتی بدانیم که بعد از شهادت سردار سلیمانی افتاد و امنیتی 

که بعد از غلبه بر داعش وجود داشت را خدشه دار کرد؟
فاکتورهای متعدد و عناصر متعددی وجود دارد که این ها در گذر زمان گاهی 
بر خروج  اراده مردم عراق  را دارند.  اثر گذاری خاص خود  و  به هم می رسند 
امریکایی ها از عراق بود. ما شاهد بودیم که ایالات متحده در سال ۲۰۱۱ بامطالبه 
حکومت عراق، این کشور را ترک کرد. این بار دوم است که امریکایی ها آن تجربه 
را با بازگشتشان به عراق و با بهانه مبارزه باتروریست و داعش سعی می کنندجا 
پایی درعراق به دست بیاورند. مردم عراق عموما مردمی ضداجنبی و ضد غربی 
هستند که هیچ ارتباطی بافرهنگ و مردم این کشور ندارد. از طرف دیگر عراق 
سرشار از ثروت های انرژی و رودخانه های پرآب است. این ثروت ها ایالات متحده 
رابه طمع وا می دارد که بر این ثروتها هم مسلط شود. همانطور که بر تعدادی 
دیگر از کشورهای نفت خیز هم مسلط شده و به دنبال این بود و هست که بازار 
انرژی را به دست بگیرد. عراق یکی از این فاکتورهای مهم بازار انرژی دنیاست. 
از طرف دیگر نزدیک بودن عراق به فلسطین اشغالی است که امریکا سعی می 
کرد امنیت رژیم اسراییل را با حضور در عراق تامین کند. در دکترین نظامی امریکا 
بحث داعش درجه چندم را دارد. مهم ترین مساله برای آنها حفظ برتری نظامی 
و اقتصادی اسراییل در منطقه است و برای آنها این موضوع از حضور داعش 
پراهمیت تر است. اگر می بینیم که گروه های تروریستی در عراق یا گروه هایی که 
باعث ناامنی در این کشور می شود، باید بدانیم که این حرکات موضعی هستند و 

بهانه ای برای باقی ماندن نیروهای امریکا در منطقه است. 
یک جنایتکار مرتکب قتل و جنایت شده و نمی گوید که این اقدام باعث نا امنی 
شده است.بلکه انها اعلام می کنند که وضعیت امنیتی در منطقه با ترورسردار 
سلیمانی بهتر شده است. این یک نوع فرافکنی و فرار به جلو است تا اثراتی که 

ترور سردار سلیمانی در امنیت منطقه گذاشته فراموش شود. 

زنگنه:راهبرد منطقه ای شهید سلیمانی محاسبات غرب را بهم ریخت

شهادت سردار سلیمانی چه پیامدهایی بر امنیت خاورمیانه داشت؟
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به جانم سوگند، در نبرد با آنان که با حق مخالفت 
بورزند و در گم راهی قدم بگذارند، سازش و سستی، 

پیشه نسازم. پس ای بندگان خدا ! از خدا پروا کنید و از 
] خشم[ خداوند نیز به سوی ]رحمت[ خدا بگریزید.
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نهج البلاغة : الخطبة 24 .

آخرین وضعیت شیوع کرونا در استان قم
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم عصر یکشنبه در اطلاعیه ای اعلام کرد: طی بیست وچهار ساعت 
گذشته،  یک تن در این استان به علت کرونا جان خود را از دست داد.. بر اساس این اطلاعیه طی بیست وچهار 
ساعت گذشته، ۱۶ تَن به دلیل داشتن علایم ابتلا به کرونا در مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند و ۱۱تَن 
از آنان برای طی مراحل درمان بستری شدند.اطلاعیه ادامه یافته است: ۲7 تَن از بیماران کرونایی در استان قم نیز 
پس از طی مراحل درمان از بیمارستان مرخص شدند.اطلاعیه  حاکیست: هم اکنون 8۲ بیمار به علت ابتلا به کرونا 
در مراکز درمانی استان قم بستری هستند که در این میان حال ۹ بیمار وخیم است.در این اطلاعیه آمده است: 
طی بیست وچهار ساعت گذشته ۶۱ تست کرونا در قم انجام شده که نتیجه سه مورد آن مثبت بوده است. همچنین 
مجموع واکسن  تزریق شده در استان قم نیز از ابتدای اجرای طرح تاکنون به یک میلیون و ۵۳8هزار و 7۴۳ مورد 

رسیده است.
 

پستچی امانتدار قمی تقدیرشد
پستچی امانتدار قمی ۵۰ میلیون ریال تراول، دو دسته چک، کارت های شناسایی و دیگر مدارک را به صاحب آن 
بازگرداند. به گزارش روابط عمومی اداره کل پست استان قم، سیدابراهیم نعمتی موزه اداره کل پست استان قم، 
هنگام خدمت رسانی و توزیع مرسولات پستی، با پیدا کردن ۵۰میلیون ریال تراول چک، دو دسته چک و مدارک 
شناسایی و تحویل بدون کم و کاست آن به صاحب آن بار دیگر امانتداری و پایبندی به اصول اخلاقی و انسانی را 
ثابت نمود.به اذعان مهدی جساس، صاحب مدارک گمشده این پستچی جوان و زحمتکش پس از پیدا کردن 
کیف حاوی پول و مدارک آن را به سرعت به دست وی رساند و پیشنهاد او برای اهدای مژدگانی را نپذیرفت و در 
پاسخ جلب رضای خداوند و عمل به اصلی ترین وظیفه خود یعنی امانتداری را هدف و انگیزه خود از این کار بزرگ 
عنوان نمود.در پی این اقدام ارزشمند مدیرکل پست استان قم با اعطای لوح تقدیر از صداقت و امانتداری پستچی 

شایسته قمی تقدیر و تشکر کرد.

مصرف بی سابقه گاز در کشور 
مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران، از مصرف بی سابقه گاز در مصارف خانگی و تجاری خبر داد.رضا 
جولایی گفت: هم اکنون ۱۲ روز است که روزانه بین ۵8۰ میلیون تا ۶۰۰ میلیون متر مکعب گاز به مصارف خانگی 
و تجاری می رسد که سابقه نداشته است به مدت طولانی چنین مصرف بالایی داشته باشیم. جولایی در خصوص 
افزایش مصرف امسال در مقایسه با سال گذشته نیز افزود: از ابتدای آبان امسال تاکنون نسبت به مدت مشابه 
سال قبل مردم بیش از یک میلیارد متر مکعب بیشتر گاز مصرف کرده اند.وی بیشترین مصرف کشور را مربوطه به 
استان های شمالی کشور دانست و گفت: نوار شمالی و شمال شرق کشور به ویژه استان های آذربایجان شرقی، 

غربی و اردبیل بیشترین مصرف گاز را دارد.

مصونیت قضایی محمد بن سلمان در آمریکا رد شد 
 منابع دیپلماتیک آمریکا از رد درخواست فوری عربستان برای کسب مصونیت »محمد بن سلمان« ولیعهد 
سعودی در پرونده اخیر وی با »سعد الجبری« مقام سابق وزارت اطلاعات عربستان، در دولت آمریکا خبر دادند. 
به گزارش تابناک؛ به نقل از وبگاه سعودی لیکس به گفته این منابع وزارت امور خارجه عربستان از بیم بازنده شدن 
ولیعهد سعودی در پرونده جنجالی با سعد الجبری، طی در پیامی از همتای آمریکایی خود خواسته که به محمد 
بن سلمان مصونیت اعطا کند. بنابر اعلام این منابع، وزارت خارجه آمریکا ضمن رد این درخواست افزود که محمد 
بن سلمان کسی نیست که بتواند مصونیت قضایی داشته باشد و هرگونه پرونده ای علیه وی در دادگاه بررسی 

خواهد شد.

واکنش پلیس فتا به پرونده بازیکن گابنی 
 سرهنگ رامین پاشایی معاونت اجتماعی پلیس فتای ناجا ، درباره پرونده بازیکن گابنی گل گهر سیرجان اظهار 
داشت: پلیس فتا با بررسی کارشناسی و پیگیری از امور مربوطه پاسخ استعلام فدراسیون فوتبال را داد. ما جواب 
هر چیزی را که نیاز بود، دادیم. این فدراسیون فوتبال است که باید پاسخگوی افکار عمومی برای پرونده مذکور 

باشد. ما آنچه را که برای استعلام خواسته بودند، پاسخ دادیم.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تشریح کرد:

جزییات مصوبات سفر رئیس جمهور 
به استان قم 

تشریح  به  وگویی  درگفت  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
مصوبات سیزدهمین سفر استانی رئیس جمهور به استان قم پرداخت.

تمام  استان  به  جمهور  رئیس  سفر  از  قبل  اینکه  بیان  با  بهشتی  محسن 
مدیران  با  در جلسات مختلف  و  احصا  پیشرفت  بالای ۶۰ درصد  پروژه های 
کل دستگاه های درباره آن ها بحث و بررسی شد گفت: پنج روز قبل از سفر 
رئیس جمهور تیم کارشناسی نهاد ریاست جمهوری در قم حضور داشت و برای 

مسائل و مشکلات مختلف قمی ها تصمیم گیری شد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم  با اشاره به اینکه فرودگاه قم 
چند سال است متوقف شده و در حال حاضر اجازه فعالیت عمرانی آن صادر 
شده است افزود: بر اساس مصوبات سفر ریاست جمهوری به استان قم مقرر 
با محوریت استانداری  با حضور دستگاه های ملی و استانی  شد کارگروهی 
برگزار و طی سه ماه آینده تمام مسائل فرودگاه در آن کارگروه به جمع بندی 
رسیده و به اطلاع رئیس جمهور برسد تا به عنوان مصوبات سفر به آن ملحق و 

تصمیم نهایی درباره آن ها اتخاذ شود.
وی با تاکید بر اینکه مونوریل بحث پیچیده تری نسبت به فرودگاه بین المللی 
قم دارد و یک پروژه دولتی است که شش سال نیز فعالیت عمرانی آن متوقف 
شده ادامه داد: تمام عوامل مربوط به پروژه منوریل باید در مدت ۶ ماه آینده 

وضعیت آن را تعیین تکلیف کنند.
بهشتی با بیان اینکه اگر تامین واگن مترو قم صورت گیرد در آینده نزدیک 
از  با مترو نیز در قم باشیم گفت: مترو نیز یکی  می توانیم شاهد سفر مردم 
پروژه های مهم و به حق مردم قم است که نسبت به فرودگاه و مونوریل قابل 

وصول تر است و امیدواریم زودتر این مسئله به سرانجام برسد.
با بیان اینکه سهمیه استان قم در نهضت ملی مسکن در چهار سال  وی 
آینده ۶۳ هزار واحد مسکن برای قمی ها می باشد افزود ۵۶۰ هکتار زمین برای 
این کار به استان قم الحاق شده است و ۴ هزار واحد از ۶۳ هزار واحد نیز در 

روستا های استان احداث خواهد شد.
بهشتی با اشاره به اینکه استان قم حدود هزار و ۵8۰ هکتار بافت فرسوده 
۳۱۵ هزار بافت تاریخی ۱7 محله حاشیه نشین و سکونتگاه غیر رسمی دارد 
ادامه داد: زمین هایی در متراژ ۳۲ هکتار، ۴8 هکتار و سه هکتار اراضی دولتی 
به این مسائل اختصاص داده شده و اختیار آن نیز به ستاد بازآفرینی استان قم 
به ریاست استاندار محول شده تا مشکلات مردم در بافت های تاریخی فرسوده 

و حاشیه نشین حل شود.
وی در پایان از اختصاص ۳۰ میلیارد تومان بودجه برای باقی مانده تملک 
اطراف محدوده چهل اختران خبر داد و گفت: شهرداری و راه و شهرسازی باید 

هرچه زودتر در برطرف کردن نیاز های مردم در آن مناطق نیز بکوشند.
 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد :

تملکات مانع بزرگ در اجرای 
پروژه های عمران شهری 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت:اجرای 
پروژه های عمران شهری در بافت متراکم شهری و تملک پلاک های مجاور از 

موانع مهم و بزرگ در بهره برداری سریع از طرح های توسعه شهری است.
سیدمحمدحسین دهناد با اشاره به پروژه های عمرانی شهر قم اظهار داشت: 
شهر یک موجود زنده است و برای آبادانی جدید و نگهداری زیرساخت های 

گذشته باید توجه لازم صورت بگیرد.
وی با بیان اینکه با وجود محدودیت منابع مالی و اعتباری موجود در سطح 
کلان، پروژه های شهرداری قم در حال انجام است تصریح کرد: بخش مهمی 
از این پروژه ها را تقاطع های غیرهمسطح، ساخت بوستان ها و بازگشایی های 

مختلف شامل می شود.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: 
بخشی  و  خصوصی  بخش  مشارکت  با  شهری  عمران  پروژه های  از  بخشی 
دیگر نیز توسط شهرداری قم که از پروژه های اولویت دار شهری بوده در حال 

اجراست.
وی با تأکید بر اینکه با بهره برداری از پروژه مشارکتی چهارسو حدود ۴۰۰ 
پارکینگ در اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت، ابراز کرد: پروژه چهارسو تا 

پایان سال مورد بهره برداری قرار می گیرد.
دهناد خاطرنشان کرد: یکی از مسئولیت ها و رسالت های نهاد شورا جایگاه 
نظارتی است و اعضای شورا با بازدیدهای میدانی از نزدیک در جریان پیشرفت 

و موانع پروژه های عمرانی قرار می گیرند.
وی با اشاره به عملکرد کلی شهرداری قم در اجرای پروژه های شهری، تصریح 
کرد: اجرای پروژه های کلان در بافت متراکم شهری، مبحث تملکات، مشکلات 
تأسیساتی و مباحث اعتباری از دشواری های شهرداری قم در اجرای پروژه های 

عمران شهری است.

سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم  مطرح کرد :

تدوین طرح ساماندهی و ارتقای کیفی 
سیما و منظر ورودی های شهر 

سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: طرح ساماندهی 
و ارتقای کیفی سیما و منظر ورودی شهر قم از سمت تهران، اراک و جعفریه 

توسط این معاونت شهرداری قم تهیه شده است.
به اهمیت ساماندهی ورودی های شهر قم اظهار  با اشاره  مسعود میلانی 
داشت: طرح ساماندهی و ارتقای کیفی سیما و منظر ورودی شهر قم از سمت 
تهران، اراک و جعفریه توسط حوزه معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم 

تهیه شده است.
به گفته وی، همچنین طرح ساماندهی و ارتقای کیفی سیما و منظر ورودی 
شهر از سمت جاده قدیم کاشان نیز توسط اداره کل راه و شهرسازی استان 
قم تهیه و کلیه مصوبات مربوط به کمیسیون ماده ۵ استان)داخل محدوده( 
و شورای برنامه ریزی استان )خارج از محدوده و در حریم شهر( انجام و ابلاغ 
ادامه  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاونت  سرپرست  است.  گردیده 
داد: در مطالعه و طراحی ورودی شهر قم سلسله مراتبی برای ورودی و تداعی 
ارزش های معنوی و تقویت بصری و در نتیجه آن سازمان ادراکی و عملکردی در 
جهت ایجاد سلسله مراتبی از حس نزدیک شدن به شهر، حس رسیدن به شهر 
و حس ورود به شهر صورت گرفته است. وی خاطرنشان کرد: همچنین در تهیه 
مطالعات و طراحی ورودی های شهر، راهکارهایی افزایش کارایی ورودی های 
شهر و ایجاد سرزندگی، پذیرندگی، خوانایی و تشخص و عوامل مؤثر بر ارتقا 

کیفیت صورت پذیرفته است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

مجموعه های بازی بوستان ها کاملا 
منطبق براستاندارد هستند

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: ۲۲۰ مجموعه  
با  منطبق  کاملا  صورت  به  حاضر  حال  در  شهر  بوستان های  سطح  بازی 

استاندارد فعال هستند.
اینکه سازمان پارک ها در کنار ایمن سازی تاسیسات  با بیان  پیام جوادیان 
الکتریکال و مکانیکال عرصه های فضای سبز پروژه ایمن سازی مجموعه های 
بازی کودکان را هم اجرا کرده است اظهار کرد: در ابتدا این پروژه در قالب 
توانستیم  و  شد  آغاز  فلزی  و  ناایمن  بازی  مجموعه های  کلیه  جمع آوری 
و  کرده  خریداری  استاندارد  و  ایمن  کاملا  صورت  به  بازی  کمپلکس های 
جایگزین کنیم. وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر حدود ۲۲۰ مجموعه بازی 
کودکان در مناطق هشتگانه داریم گفت: با توجه به نظارتی که در خرید این 
مجموعه ها صورت گرفته تمام آنها دارای استاندارد لازم بوده و از تولیدکنندگانی 

خریداری شده که مجوزهای لازم را داشته اند.

 معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی استان قم :

۳۸۲ کودک کار در قم ساماندهی شدند
معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی استان قم گفت: از ابتدای امسال تاکنون،  ۳8۲ کودک کار و 
خیابان در مراکز ساماندهی کودکان کار و خیابان بهزیستی این استان پذیرش و از خدمات مرکز به صورت 

رایگان بهره مند شده اند.  
علیرضا محمدی ضمن اعلام این مطلب و با اشاره به خدمات مراکز ساماندهی افزود: خدمات این 
مرکز شامل اقامت موقت، پیگیری های مددکاری، روانشناسی، آموزشی، حمایت های مالی، حمایت از 

ادامه تحصیل کودکان، برنامه های اوقات فراغت و اشتغال برای اعضای خانواده می باشد.
وی خاطرنشان کرد: ۶۴ درصد کودکان کار پذیرش شده در مراکز ساماندهی کودکان، بین سنین ۶ تا 

۱۲ سال و ۳۶ درصد نیز بین ۱۳ تا ۱8 سال بودند.
محمدی گفت: کودکان کار بیشتر در خانواده هایی دیده می شوند که یا سرپرست خانواده معتاد بوده و 

یا خانواده سرپرست مناسب ندارد و یا خانواده در وضعیت اقتصادی نامناسبی به سر می برد.
معاون بهزیستی قم بیان کرد: این کودکان بیشتر در زمینه کار با ترازو، دست فروشی، گل فروشی در 
خیابان و کار در کارگاه های کوچک از جمله کوره های آجرپزی، تولیدی کفش و صندل و مکانیکی 

فعالیت می کنند.
وی بابیان این که در سال جاری طرح اقدام و عمل حمایت های اجتماعی از کودکان کار و خیابان و 
خانواده آنها در استان در حال اجراست اضافه کرد: تیم های گشت بهزیستی با خودروی وَن که با رویکرد 
دوستدار کودک طراحی شده است در سطح شهر و نیز در محل های حضور کودکان کار حاضر شده ، 
بعد از شناسایی ،نسبت به معرفی خدمات مرکز اطلاع رسانی نموده و کودک را برای دریافت خدمات 

ویژه راهنمایی می کنند.
وی ادامه داد: تعدادی از کودکان نیز از سوی نهادهای انتظامی و قضایی و یا به صورت خودمعرف در 
مراکز حمایتی آموزشی کودک و خانواده پذیرش شده و از طریق ارتباط با خانواده، بر اساس نوع و میزان 

مشکل از خدمات مرکز بهره مند می شوند.
محمدی یکی از مهم ترین ماموریت های بهزیستی و مددکاران مرکز را توانمندسازی خانواده عنوان کرد 
و بیان داشت: در مراکز ساماندهی کودکان اقدام های لازم برای ایجاد منبع درآمد سالم برای خانواده به 
شیوه های ممکن از طریق آموزش حرفه و پرداخت وام های اشتغال زایی، مشاغل خانگی و سرمایه کار 

صورت می پذیرد.
عمومی  اطلاعات  سطح  ارتقای  به منظور  مراکز  این  در  کرد:  خاطرنشان  قم  بهزیستی  معاون 
خانواده های این کودکان و خود آن ها، کارگاه های آموزشی در موضوع های مختلف مانند مهارت های 
زندگی، مهارت های ارتباطی و فرزندپروری، آشنایی با انواع آسیب های اجتماعی، آسیب های نوپدید و 

آسیب های حاصل از فضای مجازی برگزار می شود.
وی در پایان افزود: شهروندان در صورت مشاهده کودکان کار با شماره های ۱۳7 شهرداری، ۱۱۰ ناجا 
و ۱۲۳ اورژانس اجتماعی و  تیم های گشت و ۰۹۹۳۴88۳8۱8 و ۰۹۱۹۲۵۲۹۴۰۹ تماس حاصل 

نمایند.

رئیس کل دادگستری استان قم خبرداد:

آزادی ۸۸ محکوم مالی جرائم غیرعمد به همت خیران 
رئیس کل دادگستری استان قم گفت: در ۹ ماهه امسال 88 محکوم مالی جرائم غیرعمد، با همت 

ستاد دیه، گذشت شاکیان، وام قرض الحسنه و اعسار، از زندان های استان آزاد شدند.
حجت الاسلام علی مظفری در جلسه هیئت امنای ستاد دیه استان با اشاره به اینکه در ۹ ماهه امسال، 
88 محکوم مالی جرائم غیرعمد با مبلغ محکومیت ۱۳ میلیارد و ۶۳۰ میلیون تومان از زندان ها استان 

آزاد شده اند، گفت: از این تعداد محکوم مالی استان، 8۴ نفر مرد و ۴ نفر زن بوده اند.
حجت الاسلام مظفری، افزود: برای آزادی این محکومان مالی ۳ میلیارد و 77۰ میلیون تومان از طریق 
کمک بلا عوض ستاد دیه، یک میلیارد و ۵۳۳ میلیون تومان از طریق وام قرض الحسنه، ۲ میلیارد و ۱۲۰ 
میلیون تومان از طریق گذشت شاکیان و ۶ میلیارد و ۲۰7 میلیون تومان از محل آورده محکومان و اعسار 

به شاکیان پرداخت شده است.
حجت الاسلام مظفری تعداد محکومان مالی استان را ۱۰۰ زندانی عنوان کرد و افزود: در حال حاضر 

از میان این تعداد محکوم، تنها یک نفر به خاطر مشکل مهریه در زندان های استان حضور دارد.
رئیس هیئت امنای ستاد دیه استان قم، افزود: افراد باقی مانده در زندان های استان با رقم های بسیار 
بالا است و پرداخت بدهی این دسته از محکومان مالی از توان ستاد دیه و خیران استان قم خارج است 

و خیران وستاد دیه می تواند مبالغ متوسط و جزئی را تصمیم گیری کند.
رئیس کل دادگستری استان قم با اشاره به اینکه استان قم جز استان های با کمترین تعداد زندانی 
محکوم مالی و دیه است، گفت: امسال قم بیشترین آزادی زندانیان مالی را در کشور داشته و تمام 

تلاش ها بر این است که در زندان ها دیگر محکومان مالی نداشته باشیم.
وی افزود: زندان تنها محلی برای مجرمان و افرادی است که امنیت جامعه را با مخاطره مواجه می کنند.
حجت الاسلام مظفری تصریح کرد: تعداد پرونده های بررسی شده در جلسه امروز 7 پرونده بود و 
تمام تلاش اعضای هیئت امنا بر این است که پروند محکومان مالی استان قم در مدت زمان کوتاهی و 

با حداقل توقف به نتیجه برسد.

طرح:معصومه نیکبخت

گوشت با سفره مردم چه کرد؟!

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: آبی های سطحی که به قم 
انتقال می یابد صرفاً برای مصرف شرب است و نباید در بقیه مصارف استفاده 

شود.
دکتر علی جان صادق پور  رو زدوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه 
که به مناسبت سالروز تصویب قانون تشکیل شرکت های آب و فاضلاب برگزار 
شد، ضمن تسلیت ایام فاطمیه، یاد و خاطره سردار بزرگ اسلام شهید حاج 
قاسم سلیمانی را گرامی داشت و اظهار کرد: مردم ستمدیده جهان مدیون او 

و همرزمانش هستند.
قاسم سلیمانی گفت:  زندگی حاج  زوایای مختلف  و  ابعاد  به  اشاره  با  وی 
به واسطه فرماندهی این سردار رشید اسلام و با اتکا به قدرت ایمان و خودباوری، 

جبهه عظیم مقاومت در منطقه و جهان شکل گرفت. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به تصویب قانون تشکیل شرکت های آب و فاضلاب عنوان کرد: یکی 
از مؤلفه های عزتمندی مدنظر حاج قاسم سلیمانی رفاه عمومی است که در 
همین راستا همکاران ما در سراسر کشور اعم از مدیران، کارشناسان، پیمانکاران، 
تولیدکنندگان تجهیزات و تأسیسات و کارگران، تلاش می کنند خدماتی در حوزه 

آب ارائه دهند که در شأن مردم عزیز ایران باشد.
با بیان اینکه در حال حاضر بسیاری از تجهیزات مورد نیاز در صنعت  وی 
آب و فاضلاب توسط شرکت های ایرانی و مراکز دانش بنیان طراحی و تولید 
می شود ابراز داشت: شرکت های وابسته به وزارت نیرو، تلاش زیادی کرده اند 
که در حوزه تحقیقات پیشرفت کنند به طوری که کیفیت و کمیت خدمات ارائه 
شده قابل مقایسه با دهه ۶۰ نیست. دکتر صادق پور با اشاره به میلیون ها دلار 
سرمایه گذاری ارزی و میلیاردها تومان سرمایه گذاری ریالی برای بهره مندی 
شهرهای و روستاهای کشور از آب شرب خاطرنشان کرد: در حال حاضر هم اگر 
جایی شاهد کم آبی یا بی آبی هستیم، ناشی از خشک سالی و یا سو مصرف و 

مدیریت آب هستیم نه ناشی از عدم اجرای پروژه ها.
تاپایان سال تمام روستاهای قم از آب شرب سالم برخوردار می شوند

وی با بیان اینکه طی این سال ها چندین طرح آبرسانی به روستاها اجرایی 
شده است گفت: در حال حاضر درصد برخورداری روستاهای قم از آب شرب 
87 درصد است و پروژه هایی دیگری هم در دست اقدام هستند که تا پایان سال 
۱۴۰۰ به اتمام می رسند تا صد در صد روستاهای قم از آب شرب سالم برخوردار 

شوند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم افزود: از ابتدا تاکنون در استان قم، 
بیش از ۳8۰ هزار فقره انشعاب آب و ۱۳۱ هزار انشعاب فاضلاب واگذار، ۳7۰۰ 
کیلومتر شبکه آب و خط انتقال و ۱۰۵۰ کیلومتر خطوط انتقال فاضلاب نیز 

اجرایی شده است.
وی ادامه داد: پنج تصفیه خانه آب و پنج تصفیه خانه فاضلاب همراه با چهار 
واحد آزمایشگاهی مجهز ، پوشش صددرصدی سامانه توسط GIS و پاسخگویی 
۲۴ ساعته تلفنی به مردم، از دیگر امکاناتی هستند که در قم راه اندازی شده اند.

صادق پور با بیان اینکه از سال گذشته تاکنون اقدامات گسترده ای صورت 
گرفته است گفت: اصلاح و بازسازی و توسعه ۱۲۱ کیلومتر شبکه توزیع آب، 
و ترمیم ۵ هزار مترمکعب مخزن،  و بهسازی ۲۵ حلقه چاه، احداث  مرمت 
واگذاری ۹۵۵۰ انشعاب آب، ایمن سازی خط انتقال ۱۵ خرداد در ۲۱ نقطه و 
تجهیز به شیرهای اطمینان و ایمن سازی 7۵ مورد حوضچه های انتقال آب از 

جمله این اقدامات است.
هیچ مشکلی از نظر آلودگی در آب قم نداشتیم 

وی همچنین رفع ۲۶ هزار حادثه مربوط به شکستگی یا نشتی شبکه توزیع، 
بازسازی ۲۰ کیلومتر شبکه جمع آوری و انتقال فاضلاب، واگذاری ۳۵۱۰ فقره 
انشعاب فاضلاب عمدتاً در سطح شهر قم، احداث نیروگاه خورشیدی ۱۰۰ 
کیلوواتی، احداث نیروگاه برق آبی ۴۵۰ کیلوواتی، آغاز نصب تجهیزات نیروگاه 

۶۰ کیلوواتی و... را از دیگر اقدامات آبفای قم در یک ساله گذشته برشمرد.
وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در حوزه کنترل کیفی عنوان کرد: رفع 
مشکل 7۰ دستگاه کلرزنی در روستاهای استان قم و  ۲۵ هزار نمونه برداری آب 
برای بررسی کیفی آب از نظر آلودگی میکروبی و شیمیایی از جمله اقدامات انجام 
شده در حوزه سلامت و بهداشت آب است که در همین راستا خوشبختانه در این 

مدت هیچ مشکلی از نظر آلودگی در آب قم نداشتیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از همکاری مراکز دانشگاهی قم 
بیش از ۲ هزار نفر ساعت توسط مرکز آزمایشگاه های شرکت خبر داد و خاطرنشان 
کرد: سامانه تله متری آب هم برای کنترل کمی و کیفی آب به روستاهای قم هم 
تسری یافته و اکنون تصفیه خانه شماره ۲ قم هم به این سامانه متصل شده است.
وی گفت: ۵۳۰۰ مورد نظرسنجی مردمی از طریق سامانه ۱۲۲ و ... مورد 

پاسخگویی به مشترکان، از دیگر بخش های عملکردی شرکت آب و فاضلاب 
استان قم در یک سال گذشته به شمار می رود.

صادق  پور با بیان اینکه تمام انشعابات شهری و روستایی قم تحت پوشش 
سامانه GIS قرار گرفته اند، تصریح کرد: این امر در موقع بروز حادثه و مشکلات 

مربوط به شبکه آب و فاضلاب موجب تسریع در ثبت و ارائه خدمت می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم ادامه داد: اجرای ۱۴ کیلومتر خط 
انتقال و احداث مخزن هزار مترمکعبی در قمرود از جمله پروژه  های در دست 
اقدام آبفای قم است که با حل مشکلات حقوقی با سرعت در حال پیشرفت است 

و تا خرداد ۱۴۰۱ به اتمام می رسد.
آب به شهرسلفچگان منتقل نشود، تابستان با بحران مواجه می شویم

صادق پور در ادامه و در پاسخ به سؤال خبرنگاران مبنی بر طولانی شدن مدت 
با مخالفت های  آبرسانی عنوان کرد: در سلفچگان  پروژه های  اجرای برخی 
مردمی برای حفر چاه روبرو هستیم و بعضی دیگر از طرح ها نیز مشکلات حقوقی 

دارند.
وی تصریح کرد: چهار سال است برای حفر چاه در سلفچگان منتظر رفع 
مشکلات هستیم و معتقدیم اگر انتقال آب به این شهر صورت نگیرد، در تابستان 

با بحران مواجه خواهیم شد.
صادق پور به پروژه احداث تصفیه خانه فاضلاب پردیسان اشاره و بیان کرد: برای 
اخذ مجوز تبصره ماده ۲۳ جهت انجام این پروژه تلاش زیادی کردیم و با همیاری 
مجموعه استان، موفق به دریافت آن  شدیم که به زودی در شمال شهر قم عملیات 

اجرایی آن آغاز می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم ادامه داد: آبرسانی به قنوات و 

روستاهای این بخش از دیگر پروژه هایی است که در حال انجام است.
بزودی بخش عمده شهر قم تحت پوشش شبکه فاضلاب قرارمی گیرد

وی با بیان اینکه شرکت آب و فاضلاب استان قم طی پنج سال اخیر به عنوان 
دستگاه برتر شناخته شده است گفت: در حوزه پژوهش و تولید هم شاهد 
اختراعات متعددی توسط کارشناسان آبفای قم بوده ایم و توانستیم موفقیت های 

خوبی را در این زمینه به دست آوریم.
صادق پور ادامه داد: تمهیدات گسترده ای برای جلوگیری از بروز بحران در 
فصل تابستان اندیشیده شده و امیدواریم با رفع برخی مشکلات در بخش هایی 

مانند سلفچگان هم از این امر پیشگیری شود.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در پاسخ 
به سؤال خبرنگاران در ارتباط با شبکه فاضلاب عنوان کرد: در سال ۱۳۹7 
مصوبه ای در شورای حفاظت آب استان قم داشتیم که احداث شبکه فاضلاب 
را ممنوع اعلام کرد؛ با این حال مطالعات توسعه شبکه فاضلاب انجام شده ولی 

برای توسعه آن مجوزی نداشتیم. 
وی با بیان اینکه ۲۰۰ کیلومتر توسعه شبکه فاضلاب طی سال های ۹۴ تا ۹8 
با اعتبارات بانک توسعه اسلامی اجرایی شده است اظهار داشت: با توجه به قول 
مساعد وزارت نیرو در جهت تأمین ۱۵۰ میلیارد تومان و همچنین منابع داخلی، 
امیدواریم بخشی عمده از قم را تحت پوشش شبکه فاضلاب قم قرار خواهیم داد.

بحران کم آبی تنها با همراهی مردم رفع خواهد شد 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم به کیفیت آب شهری در قم اشاره 
و خاطرنشان کرد: ۱۰۰ میلیون مترمکعب سهم آب شرب استان از آب انتقالی 
به قم است و  مابقی باید از سایر منابع تأمین شود که در فصل تابستان به نصف 
آب مصرفی می رسد بنابراین مشترکانی که در مناطق انتهایی شبکه هستند، آبی 
باکیفیت پایین تر دریافت می کنند که این مشکل در فصل تابستان بروز می کند 

ولی در زمستان ها معمولًا کیفیت آب در تمام شهر یکسان است.
وی در پاسخ به سؤال خبرنگار دیگری درباره کم آبی در ایران و قم و اقدامات 
صورت گرفته برای جبران این مسئله گفت: کم آبی و بی آبی، بحرانی است که تا 
مردم نخواهند، نمی توانیم با آن مقابله منطقی و علمی داشته باشیم به عبارتی 
باید صرفه جویی و مصرف بهینه را به عنوان یک فرهنگ  در سطح جامعه نهادینه 

کنیم.
صادق پور بیان کرد: اگر صرفه جویی لازم صورت بگیرد شاید نیاز نباشد برخی 
خطوط انتقال و پمپاژ احداث شوند بنابراین باید فرهنگ سازی را جدی بگیریم.

بحران کم آبی تنها با همراهی مردم رفع می شود
سرانه مصرف آب در قم از میانگین کشوری پایین تر است 

وی با اشاره به سرانه ۱۶۹ لیتری مصرف آب در قم گفت: این سرانه از میانگین 
کشوری پایین تر است ولی می تواند به زیر ۱۰۰ لیتر هم کاهش یابد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم به مهاجرت های فصلی مردم قم به 
برخی مناطق حاشیه ای عنوان کرد: قیمت آب بر اساس جمعیت ساکن تعیین 
می شود و برخی مناطق صرفاً در بعضی ماه های سال جمعیت بیشتری دارند 
البته عموماً اقشار مرفه جامعه هستند که اعتراضاتی در این زمینه دارند چرا که 
در فصل تابستان به روستاها و حاشیه شهر می روند و مصرف آب بالایی هم دارند 

صرفاً بر اساس قانون استیفای حقوق مردم اقدام می کنیم.
صادق پور با تشکر از حمایت  رسانه های استان از شرکت آب و فاضلاب، در پاسخ 
به سؤال خبرنگار دیگری مبنی بر امکان آبیاری فضای سبز با آب شرب شهری 
گفت: آبی های سطحی که به قم انتقال می یابد صرفاً برای مصرف شرب است و 

نباید در بقیه مصارف استفاده شود.
صادق پور با بیان اینکه سالانه شاهد رشد ۶ درصدی مصرف آب در قم هستیم، 
خاطرنشان کرد: امیدواریم بتوانیم با صرفه جویی و فرهنگ سازی، این شتاب 

فزاینده را کاهش دهیم.
  صادق پور استفاده از ظرفیت انرژی های نو را از دیگر برنامه های آبفا عنوان کرد 
و گفت: ۵ سایت خورشیدی، ۲ نیروگاه برق آبی به ظرفیت ۳ و نیم مگاوات برق در 
مدار بهره برداری قرار دارند. وی ادامه داد: ۲ طرح نیروگاه خورشیدی در بوستان 
علوی و بالا دست تاسیسات آب و فاضلاب، نیروگاه خورشیدی و برق آبی منطقه 
صرم و معصومیه قم نیز در جهت استفاده از ظرفیت انرژی های نو در دست اجرا 

هستند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم: 

آب انتقالی به قم باید فقط به مصرف شرب برسد 

گوسفندی  قرمز  گوشت  قیمت  گذشته  روزهای  طی 
کیلویی 1۰ تا 1۵ هزار تومان افزایش پیدا کرده است.


